
قفل مسکن با کلید زمین های 
دولتی باز می شود

بحران مسکن در ایران با برنامه هفتم توسعه 
و واگذاری زمین های دولتی به مردم بهبود 

خواهد یافت، این برنامه با...

شاخص کل بورس با رشد بیش از ۲۵ هزار 
واحدی، رکوردی تازه ثبت کرد و در ارتفاع ۲ 

میلیون و ۴۱۵ هزار واحدی ایستاد...

 هزینه 13 همتی برای افزایش
 یک درصدی حقوق

صفحه3 صفحه۲

هوشمند سازی شبکه های توزیع 
برق در اولویت

معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر گفت: 
هوشمند سازی سیستماتیک شبکه های 
توزیع برق در اولویت برنامه های توانیر است...

صفحه۵

تولید گاز و فرآورده های اصلی افزایش یافته است

تولید گاز و فرآورده های اصلی افزایش یافته است
   کریم حسن پور  -   وزیر نفت با بیان اینکه تولیدگاز ۲۵ میلیون متر مکعب و فرآورده های اصلی ۵ میلیون لیتر افزایش یافته است، گفت: این موفقیت به واسطه زحمات همکاران ما در شرکت ملی نفت 

ایران و سه ماه گذشته محقق شده است.

 محسن پاک  نژاد در جلسه علنی امروز سه شنبه - ۶ آذرماه - مجلس 
شورای اسلامی درباره گزارش کمیسیون انرژی مجلس درخصوص قطعی 
برق در فصل سرد و تأمین سوخت نیروگاه های حرارتی کشور اظهار داشت: 
وزارت نفت در بدو استقرار دولت چهاردهم، نسبت به شناسایی گلوگاه های 

اصلی اقدام و در این زمینه برنامه ریزی جامعی انجام داد.
وزیر نفت درباره برخی از اقدامات انجام شده افزود: افزایش تولید گاز 
خام به طور متوسط بیش از ۲۵ میلیون متر مکعب گاز در روز در حوزه 
بالادست در طی سه ماه گذشته به واسطه زحماتی است که همکاران ما 
در شــرکت ملی نفت ایران انجام دادند.وی اضافه کرد: تولید فراورده های 
اصلی که شــامل نفت کوره و نفت گاز در پالایشگاه ها می شود با افزایش 
خوراک تحویلی به پالایشــگاه ها و اصلاح شرایط فرآیندی آن سبب شد 

حدود ۵ میلیون لیتر اضافه شود.
پاک  نژاد تاکید کرد: ناوگان حمل سوخت یکی از گلوگاه های انتقال نفت 
و گاز وارداتی از بنادر جنوبی به سمت شمال کشور بوده که افزایش یافته 
است و نفت و گاز تحویلی به نیروگاه ها نیز به همین دلیل با افزایش روبه 
رو بوده اســت.وزیر نفت تاکید کرد: برنامه ریزی برای سوآپ گاز از جمله 
راهکارهایی که می شد حداقل در فصول سرد سال تحویل گاز به نیروگاه ها 
را افزایش دهیم، انجام شده و درحال نهایی شدن است. همچنین برنامه 
ریزی برای واردات نفت گاز هم به نحوه مطلوب انجام شده و این میزان در 

زمان مشابه به مراتب افزایش یافته است.
وی تاکیــد کرد: در زمینه تولید گاز با وجود تعمیرات به تعویق افتاده 
پالایشگاه ها و سکوهای گازی در شهریور، مهر و آبان ماه، با برنامه ریزی 
دوباره با شناسایی گلوگاه های تولیدی از جمله کوتاه کردن زمان تعمیرات 
و افزایش تولید برخی از چاه ها با انجام اصلاحات در دستور کار قرار گرفت.

 یکــی از مهم ترین بخش های مصرف، نیروگاه های حرارتی 
هستند

وی اظهار داشــت: وظیفه اصلی وزارت نفت انجام اقدامات لازم جهت 
اســتخراج نفت و گاز خام و ســپس فرآوری و پالایش آنها با هدف تولید 
فرآورده های مورد نیاز کشور است. بخشی از این محصولات تولیدی صادر 
می شوند و بخش دیگر نیز در بخش های داخلی مورد استفاده قرار می گیرند.

وزیر نفت یکی از مهم تریــن بخش های مصرف، نیروگاه های حرارتی 
دانست که علاوه بر گاز طبیعی از نفت کوره و نفت گاز نیز بر حسب ضرورت 
باید استفاده کنند.وی تصریح کرد: بنابراین سبد سوخت نیروگاه های حرارتی 
شامل سه نوع سوخت گاز، نفت گاز و نفت کوره است که میزان و چگونگی 
مصرف هر کدام از آنها تابعی از میزان گاز مورد استفاده در بخش خانگی و 
تجاری است.وی یادآور شد: در مواقعی که مصرف گاز خانگی به دلیل برودت 
هوا افزایش پیدا می کند، گاز کمتری برای سایر بخش ها در دسترس قرار 
می گیرد و مؤلفه های سبد سوخت نیروگاهی به گونه ای تنظیم می شوند که 
سوخت مایع بیشتری مصرف شود. به همین دلیل نیز باید ذخایر نفت گاز 
و نفت کوره همواره در سطح پایدار و متناسب با میزان مصرف قرار داشته 

باشد تا بتوانیم در این گونه موارد از این ذخایر استفاده کنیم.

 سطح ذخایر نفت کوره در وضعیت مناسبی قرار دارد
وزیر نفت ادامه داد: خوشــبختانه سطح ذخایر نفت کوره در وضعیت 
مناســبی قرار گرفته اســت و در این رابطه چه در جهت تامین و چه در 
جهت تحویل به نیروگاه ها هیچ مشکلی وجود ندارد. درباره نفت گاز نیز 
بر حسب تجارب قبلی در سنوات گذشته در نیروگاه ها در چنین روزهایی 

ذخایر باید بیش از ۳ میلیارد لیتر باشد تا شرایط پایدار و مطمئنی را در 
دوران سرد سال از نظر مصرف نیروگاهی داشته باشیم.

 از ابتدای سال ۱۴۰3 سطح ذخایر مطلوب نبوده است
وی با بیان اینکه از ابتدای ســال ۱۴۰۳ سطح این ذخایر در وضعیت 
مطلوبی نبوده و حدود ۲۹۰ میلیون لیتر بوده که عددی بسیار پایین برای 
ورود به سال ۱۴۰۳ بوده است، تصریح کرد: این عدد حدود ۸۲۰ میلیون 
لیتر نسبت به زمان مشابه در سال گذشته کمتر بوده و فاصله زیادی تا ۳ 

میلیارد لیتر مورد نیاز برای شرایط پایدار نیروگاهی است.
پاک نژاد اظهار کرد: با توجه به سطح پایین ذخایر نفت گاز نیروگاهی، 
دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی در اوایل مردادماه یعنی یک ماه قبل 
از اســتقرار دولت چهاردهم طی ابلاغیــه ای نیروگاه ها را به مصرف نفت 
کوره)مــازوت( به میزان ۴۰ میلیون لیتر در روز از ۱۰ مرداد مکلف کرده 

است و این شرایط کماکان بر اساس ابلاغیه این دبیرخانه ادامه دارد.
وی اضافه کرد: مفهوم این ابلاغیه به این معنا است که حتی در تابستان 
هم که شرایط تحویل گاز به گونه ای بوده که شرایط نسبتا مناسبی داشته، 
ولی بازهم باید نیروگاه ها از نفت کوره تا ســقف ۴۰ میلیون لیتر در روز 
اســتفاده می کردند. هدف این ابلاغیه تنظیم سبد سوخت نیروگاهی در 
راستای افزایش سطح ذخایر نفت و گاز و رساندن آن به حدی مطلوب و 

پایدار پیش از شروع فصل سرد سال جاری بوده است.
وی عنــوان کرد: در واقــع به هر میزانی که نفت کوره در نیروگاه های 
بخاری مصرف شــود، گاز کمتری تحویل نیروگاه ها می شود و این گاز در 
نیروگاه های گازی به عنوان جایگزین گازوئیل مورد استفاده قرار می گیرد 
و به این ترتیب سوخت نفت گاز در نیروگاه ها امکان افزایش ظرفیت ذخیره 

سازی پیدا می کند.

 به رغم کاهش ذخایر نفت و گاز نیروگاهی، ۱3۰ میلیون لیتر 
گازوئیل صادر شده است

پــاک نژاد با بیان اینکــه از روز ۱۰ مرداد تاکنون نیروگاه ها به صورت 
متوسط ۲۲ میلیون لیتر نفت گاز مصرف کردند که این موضوع متناسباً 
باعث کاهش ذخایر نفت گاز نیروگاهی شده است، عنوان کرد: با وجود سطح 
پایین ذخایر نفت گاز حدود ۱۳۰ میلیون لیتر گازوئیل پالایشگاه آبادان 
طی ماه های تیر و مرداد صادر شده که این صادرات به نوعی است که ما 
امروز برای جبران آن باید عدد بیشتری را به عنوان قیمت واردات بپردازیم.

وزیر نفت تاکید کرد: در نظر گرفتن همه موارد در ۳۱ مرداد ماه سال 
جــاری موجودی نفت و گاز نیروگاهی چیزی حدود یک میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون لیتر بوده است که در مقایسه با ۳ میلیارد لیتری که شرایط پایدار 
ذخایر نفت گاز اصل و همچنین نسبت به سال گذشته ۴۳ درصد کمتر 

بوده است.

 برای جمع آوری گازهای فلر طرح های کوتاه مدت و بلندمدت 
در دستور کار است

پاک نژاد در بخش دوم سخنان خود و پس از شنیدن دیدگاه ها و نظرات 
برخی از نمایندگان مجلس در این حوزه درباره جمع آوری گازهای مشعل 
و فلــر که مورد تاکید نمایندگان بــود، گفت: در این رابطه هم طرح های 
کوتاه مدت و هم طرح های بلندمدت را در دست اقدام است. از منابع مالی 
شــرکت های پتروشــیمی از جمله هلدینگ خلیج فارس برای راه اندازی 
ســاختارها و پالایشگاه هایی که امکان جمع آوری گازهای مشعل و فلر را 

 ناباروری دیگر
 پایان راه نیست

مقایسه گاریدو و برانکو 
اشتباه است

برخورد ساترا با صدای 
عادل فردوسی پور

7

6

8

روند نزولی ســاخت مسکن طی سال های اخیر منجر به 
انباشــت حجم زیادی از تقاضا در این بازار شده است. این 
بازار در حال حاضر با یک کسری ۵ میلیون واحدی مواجه 
اســت و در صورت ادامه روند موجود این کســری تا سال 

۱۴۱۰ به ۱۲ میلیون واحد خواهد رسید.
 مسلماً در وضعیتی که مردم قدرت خرید کافی ندارند و 
سازندگان هم از توان لازم برای تأمین مالی پروژه ها برخوردار 
نیســتند؛ ســاخت این تعداد واحد بــا روش های معمول 
امکان پذیر نیســت و باید به ابزارهایی چون پیش فروش و 

فروش متری روی آورد.
موضوع کسری مسکن در کشور امروز به یکی از عوامل 
اصلــی نارضایتی اجتماعی و اقتصادی مردم تبدیل شــده 
است. بلعیدن بخش زیادی از درآمد مستأجران و نگرانی از 
افزایش سرسام آور سالانه اجاره بها زندگی را به طور مداوم 
برای بخش زیادی از مردم ســخت کرده و به آســیب های 
اجتماعی چون بدمسکنی و حاشیه نشینی دامن زده است.

بنابراین با توجه به تأکیداتی که در اصول سوم، سی و یکم 
و چهل و ســوم قانون اساسی بر روی ساخت مسکن شده 
است؛ باید این موضوع مهم در اولویت برنامه های کشور قرار 
گیرد و با برنامه ریزی دقیق، علمی و کارشناســی و به دور 
از شــعار و سیاســت زدگی، هر طور شده به این بازار رونق 
بخشید. به بیان دیگر باید شیوه های اصولی را به کار بست 
تا تولید مسکن در کشور افزایش یابد؛ چون افزایش ساخت 
مسکن هم منجربه رونق سایر بخش های اقتصادی می شود 

و هم یکی از عوامل مهم نارضایتی را از بین خواهد برد.
پیش از پرداختــن به این موضوع، باید به ریشــه های 
شکل گیری ناترازی شدید در بخش مسکن پرداخت. یکی 
از مهمتریــن عوامل این چالش بــه تقاضای متولدین دهه 

۶۰ باز می گردد. 
نیــاز متولدین این دهه از ابتدای دهه ۸۰ آغاز شــد و 
اگرچه در این دهه تولید مســکن وضعیت مناسبی داشت 
اما همچنان پاسخگوی این حجم از تقاضا نبود. با پایان دهه 
۸۰ و شــروع دهه ۹۰، مسکن تا حدودی از اولویت دولت 
خارج شــد و این وضعیت در کنار تورم های سنگین ابتدای 
این دهه، اوضاع مســکن را وخیم تر و انباشت تقاضا در این 

بخش را بیشتر کرد.
در این شــرایط و همزمان با کاهش قدرت خرید مردم، 
زمینه برای بروز برخی کلاهبرداری ها در بازار مســکن به 
وجود آمد و افــراد کلاهبردار با عناوینی چون پیش خرید، 
خرید تدریجی و مشارکت در ساخت، دست به فریب مردم 
در این بازار می زدند. پیش فروش که در بازار مســکن یکی 
از ابزارهای مهم خانه دار شــدن تدریجی مردم محســوب 
می شود با وقوع چنین کلاهبرداری هایی تقریباً از دسترس 
مردم خارج و بسیاری از افراد جامعه به آن بدبین شدند.این 
وضعیت بعد از تدوین و ابلاغ قانون پیش فروش ســاختمان 
وخیم تر شــد؛ چون این قانون بدون در نظر گرفتن اهمیت 
ابعــاد اقتصادی ابــزاری چون پیش فروش و بــا نگاه صرفاً 
حقوقی و پیشــگیرانه تدوین شد و با آنچه در بازار مسکن 
جاری بود فاصله زیادی داشــت و از آنجایی که فقط برای 
جلوگیری از کلاهبرداری های بزرگ تدوین شده بود نه تنها 
هیچ کمکی به تولید مســکن نکرد بلکه باعث شد بسیاری 
از ســازنده های ســالم به دلیل شوک ناشــی از آن از بازار 
فروش تدریجی واحدهای در حال ســاخت و ساز خارج و 
برخــی از پروژه ها هم به دلیل بی اعتمادی مردم ناتمام رها 
شود. البته پس از ابلاغ قانون پیش فروش ساختمان باتوجه 
به تعــداد پرونده های حقوقی و کیفری جدید ثبت شــده 
مشخص شد این قانون حتی در فلسفه وجودی خود یعنی 
جلوگیری از کلاهبرداری هم موفق عمل نکرده است.ضربه 
قانون ناکارآمد پیش فروش مسکن به این بازار پس از روی 
کار آمدن دولت یازدهم عمیق تر شــد تا اینکه در سال ۹۷ 
با ایجاد یک ســری تغییــرات این وضعیت تا حدودی کند 
شــد.حال با پشت سر گذاشــتن فراز و نشیب های زیاد در 
اقتصاد مســکن و اکنون که کســری این بازار در کشور به 
۵ میلیون واحد رســیده اســت و با علم به نیاز ۱۲ میلیون 
واحدی تا سال ۱۴۱۰، چاره ای جز اصلاح عمیق و یا حتی 
نسخ کامل قانون فعلی پیش فروش و تدبیر برای بازنویسی 
اساسی آن و استفاده از ابزارهایی چون فروش متری نداریم. 
اگرچه در طول این ســال ها از طرف مســئولان دولتی و 
نمایندگان مجلس درباره اصلاح قانون پیش فروش حرف های 
 زیادی زده شده، اما بیشتر آنها در حد شعار بوده و هیچگاه
. ســت ا ه  نشــد عملــی    

 اصلاح این قانون معیوب به اراده واقعی معطوف به عمل نیاز 
دارد.این قانون در صورت اصلاح می تواند به بخش بزرگی از 

مردم جهت خانه دار شدن تدریجی کمک کند.
 برای اصلاح قانون پیش فروش باید با نگاهی چند بعدی 
از نظرات همه بخش های دخیل در اقتصاد مســکن مانند 
انبوه ســازان، تعاونی های مسکن، وکلا و قضات حوزه زمین 
و املاک، دســتگاه های متولی مانند سازمان ثبت، سازمان 
ملی زمین و مســکن، وزارت راه و شهرسازی، صندوق ملی 
ساختمان، بورس، بانک مسکن و بانک ها و موسسات مالی 
و اعتباری خصوصی، شــرکت های دانش بنیان فعال در این 
حوزه، اســتارت آپ ها و... استفاده و شــدیدا از تعجیل در 

تدوین آن پرهیز شود.
در نهایت قانون پیش فروش باید به هر نحوی به افزایش 
تولید مسکن در کشور کمک کند و اگر به این هدف نرسد 
باید مجدداً امکان اصلاح آن وجود داشــته باشــد نه مانند 
قانــون موجود که از ســال ۸۹ تاکنون هیچ اصلاحی روی 
آن صورت نگرفته است؛ باقی بماند. نظارت بر اجرای قانون 

اصلاح شده هم باید به صورت جدی انجام شود.

پیمان هوشمندیان           
کارشناس

بحران خودساخته مسکن؛ 
بازار با چه تعداد کسری 
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دارند، استفاده کرده ایم.وی اضافه کرد: در حال حاضر پروژه های ان جی ال ۳۱۰۰ و 
ان جی ال ۳۲۰۰ و همچنین پالایشگاه گاز بیدبلند، مجموعه گازهای مشعل و فلز را 
جمع آوری می کنند. این اتفاق در پالایشگاه های گازی پارس جنوبی که حجم کمتری 
از گازهای مشعل را دارند در شرف وقوع است و با سرمایه گذارانی که مراجعه می کنند، 
در مدل های مختلف مالی مذاکره می کنیم و مباحث را جلو می بریم تا طبق برنامه 
هفتم این موضوع را به سرانجام برسانیم.وی با اشاره به طرح موضوع افزایش تولید نفت 
خام در بالا دست از سوی یکی از نمایندگان اظهار کرد: بر اساس اقداماتی که ما انجام 
می دهیم، صنایع انرژی بر نظیر فولادها و پتروشیمی ها در چهارچوب مشخصی با منابع 
مالی خودشان، میادین گازی توسعه پیدا نکرده و منابع گازی در دست بهره برداری را 
با هدف افزایش ظرفیت تولید، توسعه خواهند داد.وزیر نفت تاکید کرد: چارچوب ها و 
مدل های قراردادی آنها نهایی شده و ان شاءالله به زودی شاهد خواهیم بود که برخی 

از این قراردادها نهایی و اعلام خواهد شد.

 امکان افزایش تولید نفت خام به میزان ۵۲ هزار بشکه در کمتر از سه 
ماه فراهم شد

پاک نژاد با اشاره به دغدغه یکی از نمایندگان درباره موضوع افزایش تولید نفت 
خام و فرآورده های نفتی عنوان کرد: این خبر خوش را می دهم که در طول ۲ و نیم 
ماه گذشته در حوزه بالادست امکان افزایش تولید نفت خام با عددی بالغ بر ۵۲ هزار 
بشکه فراهم شده است که بخشی از این موضوع به اقداماتی برمی گردد که ما از آنها به 
عنوان عملیات ترمیمی در چاه ها و همچنین همکاری های درون میدانی یاد می کنیم.

وی با بیان اینکه فشــار افزایی در حوزه میدان گازی پارس جنوبی مراحل نهایی 
خود برای تعیین تکلیف طی می کند، تصریح کرد: امیدوارم بتوانیم تا پیش از اتمام 

سال جاری قرارداد هاب نخست از ۷ هاب تعریف شده را منعقد کنیم.

 پرمصرف کننده های گاز به زودی افزایش قیمت خواهند داشت
وزیر نفت با تاکید برای بهینه سازی مصرف انرژی اظهار کرد: گواهی های مربوط به 
صرفه جویی مصرف گاز یا تعریف پلکانی برای تعرفه ها از جمله راهکارهایی است که 
در وزارت نفت پیگیری می کند. این تعرفه های پلکانی در ۱۲ پله تعریف شده است 
که ما برای دو پله آخر که پله های اصطلاحا بد مصرف شناخته می شوند تعرفه های 
بالاتری اعمال خواهیم کرد و این موضوع در دست اقدام است و این دو پله به زودی 
شاهد افزایش قیمت گاز مصرفی خود خواهند بود.وی اظهار کرد: موضوع ذخیره سازی 
گاز طبیعی در برنامه هفتم توسعه عددگذاری و اهداف کمی برای آن دیده شده است 
و وزارت نفت این موضوع را در حوزه های مرتبط با مخازن گازی و نفتی تهویه شده 

نظیر شوریده و سراجه در دست اقدام دارد.

 سازمان بهینه سازی مصرف انرژی تشکیل خواهد شد
وزیر نفت درباره تشکیل سازمان بهینه سازی مصرف انرژی بر اساس مصوبه مجلس 
گفت: این موضوع در ساختار ریاست جمهوری تعریف شود در دست پیگیری است 
و ان شاءالله جمع بندی آن را به استحضار نمایندگان خواهم رساند.پاک نژاد با تاکید 
بر اینکه همکارانم در صنعت نفت دســتاوردهای بسیار خوبی را در این مدت کوتاه 
داشــتند، عنوان کرد: واردات نفت گاز که در گذشــته وجود داشته و در حال حاضر 
افزایش پیدا خواهد کرد تا بتوانیم نگرانی ها از ســطح ذخایر نفت گاز را در زمستان 
پیش رو به حداقل برسانیم. اما حتی اگر در بنادر جنوبی کشور واردات را به حداکثر 
برسانیم با گلوگاهی به نام لجستیک و حمل و نقل مواجهیم.وی خاطرنشان کرد: برای 
حداقل کردن مشکلات  در این حوزه ظرفیت ناوگان نفتکش های جاده پیما را حتی 
با کمک گیری از سایر ارگان ها و نهادها افزایش دادیم و از سوی دیگر نیز فاز نخست 
خط لوله بندرعباس به رفسنجان که نیمی از مسیر انتقال نفت گاز به نواحی مرکزی 

را فراهم می کند، در دست ساخت است.

وظیفه اصلی وزارت 
نفت انجام اقدامات 

لازم جهت استخراج 
نفت و گاز خام و 
سپس فرآوری و 

پالایش آنها با هدف 
تولید فرآورده های 

مورد نیاز کشور 
است. بخشی از این 
محصولات تولیدی 

صادر می شوند و 
بخش دیگر نیز در 
بخش های داخلی 

مورد استفاده قرار 
می گیرند.
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قفل مسکن با کلید زمین های دولتی باز می شود
   مریم لطفی    -   بحران مسکن در ایران با برنامه هفتم توسعه و واگذاری زمین های دولتی به مردم بهبود خواهد یافت، این برنامه با هدف 

گسترش محدوده های شهری و توسعه زیرساخت های لازم به کاهش فشار بر بازار مسکن و افزایش دسترسی مردم به خانه های مناسب 
کمک می کند.

اقتصاد کلان 

بحران مسکن یکی از مشکلات جدی و پیچیده ای است که بسیاری از کشورها 
از جمله ایران با آن مواجه هستند، این بحران به دلیل ترکیبی از عوامل اقتصادی، 
اجتماعی و مدیریتی به وجود آمده است که نیازمند رویکردهای چندبعدی و جامع 

برای حل آن است.
در این راســتا، برنامه هفتم توســعه به عنوان یکی از اساســی ترین ابزارها برای 
مدیریت و بهبود وضعیت بازار مســکن مطرح شده اســت؛ هدف اصلی این برنامه 
گســترش محدوده های شــهری به میزان ۰.۲ درصد و استفاده بهینه از زمین های 

دولتی به منظور افزایش عرضه مسکن است.
برنامــه هفتم توســعه بــا تأکید بر واگــذاری زمین هــای مــازاد وزارت راه و 
شهرســازی بــه مردم تلاش می کند تا بخشــی از مشــکلات مربــوط به کمبود 
 زمیــن و افزایش قیمت مســکن را برطرف کند، این برنامه بــه دنبال ایجاد توازن

 بین عرضه و تقاضای مســکن، کاهش فشــار بر بازار و تسهیل دسترسی مردم به 
خانه های مناسب است.

واگذاری زمین های دولتی با شــرایط مناسب و تسهیلات مالی نه تنها به اقشار 
متوسط و کم درآمد کمک می کند تا بتوانند خانه دار شوند، بلکه به رشد اقتصادی و 
ایجاد اشتغال نیز کمک شایانی می کند، علاوه بر این توسعه زیرساخت های لازم در 
محدوده های جدید شهری از جمله تأمین آب، برق، گاز و جاده ها، بخش مهمی از 
برنامه هفتم توســعه است، این اقدامات تضمین می کنند که زمین های واگذار شده 

به مردم به طور کامل قابل استفاده باشند و بتوانند به رفع نیازهای مسکونی و بهبود 
کیفیت زندگی کمک کنند.

اجرای موفقیت آمیز این برنامه نیازمند همکاری و تعامل نزدیک بین دولت، وزارت 
راه و شهرســازی و بخش خصوصی است، تا بتوان از تمام ظرفیت های موجود برای 

حل بحران مسکن استفاده کرد.

   اجرای قانون برنامه هفتم توسعه و تأثیر آن بر بازار مسکن
حبیب قاسمی، عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی درباره اهمیت 
اجرای قانون برنامه هفتم توسعه و تأثیر آن بر حوزه مسکن به خبرنگار ایمنا می گوید: 
قانون برنامه هفتم توسعه در حوزه توسعه محدوده های شهری به میزان ۰.۲ درصد 
یکی از ظرفیت های مهم برای رفع بحران مسکن است، با اجرای این قانون می توان 
زمین های بیشتری را به چرخه ساخت وساز مسکن وارد کرد و این اقدام به کاهش 

فشار بر بازار مسکن کمک می کند.
وی بــا اشــاره به حجم بــالای زمین هــای در اختیار وزارت راه و شهرســازی 
می افزایــد: هم اکنون بخش زیادی از زمین های قابل ســاخت در اختیار وزارت راه 
و شهرســازی قرار دارد، اگر این زمین ها به مردم واگذار شــود، بخش عمده ای از 
مشــکلات موجود در حوزه تأمین مسکن حل خواهد شــد، در واقع مشکل اصلی 
 کشور در حوزه مسکن، کمبود زمین نیست بلکه مدیریت ناکارآمد و استفاده نکردن

 بهینه از ظرفیت های موجود است.
عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه واگذاری 
زمین های دولتی باید با شرایط مناسب انجام شود، تصریح می کند: یکی از 
راهکارهای عملی برای تسریع در ساخت وساز، واگذاری زمین ها با قیمت های 
مناسب به اقشار متوسط و کم درآمد است، دولت می تواند با تسهیل فرآیند 
واگذاری و همچنین ارائه تسهیلات مالی، زمینه ساخت وساز در این زمین ها 
را فراهم کند، این اقدام علاوه بر حل مشــکل مسکن، به رشد اقتصادی و 

ایجاد اشتغال در کشور نیز کمک می کند.

  اهمیت توسعه زیرساخت ها در محدوده های جدید شهری
قاسمی با اشاره به اهمیت توسعه زیرساخت ها در محدوده های شهری 
جدید تصریح می کند: واگذاری زمین بدون فراهم کردن زیرساخت های لازم 
همچون آب، برق، گاز و جاده نمی تواند مشکل مسکن را به طور کامل حل 
کند، توسعه خدمات زیربنایی در محدوده های جدید شهری باید همزمان 
با واگذاری زمین ها انجام شود، تا مردم بتوانند از این ظرفیت ها به درستی 

استفاده کنند.
وی درباره برنامه هــای مجلس برای نظارت بر اجرای این قانون اظهار 
می کند: مجلس شــورای اســلامی نظارت دقیقی بر عملکــرد دولت در 
اجرای قوانین توســعه ای از جمله برنامه هفتم توســعه خواهد داشت، از 
دولــت انتظار داریم که با جدیــت و برنامه ریزی دقیق، زمین های مازاد را 
به پروژه های مســکن اختصاص دهد و از این فرصت برای کاهش قیمت 

مسکن استفاده کند.
نماینده شــهرضا و دهاقان عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی در پایان تأکید می کند: بازار مســکن نیازمند اقدامات جدی و 
اصلاحات اساســی اســت، اجرای کامل برنامه هفتم توســعه و واگذاری 
زمین های دولتی به مردم، یکی از مهم ترین گام ها برای حل بحران مسکن 
خواهد بود، امیدواریم دولت و وزارت راه و شهرســازی با همکاری مجلس 
 در این مسیر گام های عملی و مؤثری بردارند تا دسترسی مردم به مسکن

 مناسب تسهیل شود.
 برنامه هفتم توســعه با هدف گسترش محدوده های شهری و استفاده 
بهینــه از زمین های دولتی یکی از راهکارهــای کلیدی برای حل بحران 
مســکن در کشور محسوب می شود، اجرای این برنامه می تواند به افزایش 
عرضه مسکن، کاهش فشــار بر بازار و تسهیل دسترسی مردم به مسکن 

مناسب کمک کند.
واگذاری زمین های مازاد وزارت راه و شهرسازی با شرایط مناسب و ارائه 
تسهیلات مالی علاوه بر کمک به اقشار متوسط و کم درآمد، به رشد اقتصادی 
و ایجاد اشــتغال نیز کمک می کند، از سوی دیگر توسعه زیرساخت های 
لازم در محدوده های جدید شهری، از جمله تأمین آب، برق، گاز و جاده ها، 
بخش مهمی از موفقیت این برنامه اســت، این اقدامات تضمین می کنند 
که زمین های واگذار شــده به مردم، به طور کامل قابل استفاده باشند و به 

بهبود کیفیت زندگی کمک کنند.
همــکاری و تعامــل نزدیک بین دولــت، وزارت راه و شهرســازی و 
بخــش خصوصی برای اجــرای موفقیت آمیز این برنامه ضروری اســت؛ 
 مجلس شــورای اســلامی با نظارت دقیق بر عملکرد دولــت در اجرای 
قوانین توسعه ای و برنامه هفتم توسعه می تواند نقش مهمی در حل بحران 

مسکن ایفا کند.
اجرای کامل این برنامه و استفاده بهینه از ظرفیت های موجود، می تواند 
یکی از مهم ترین گام ها برای کاهش قیمت مســکن و بهبود وضعیت بازار 
مسکن باشد. امیدواریم دولت و وزارت راه و شهرسازی با همکاری مجلس، 
در این مسیر گام های عملی و مؤثری بردارند تا دسترسی مردم به مسکن 

مناسب تسهیل شود و بحران مسکن به طور پایدار حل گردد.

واگذاری 
زمین های مازاد 

وزارت راه و 
شهرسازی با 

شرایط مناسب 
و ارائه تسهیلات 

مالی علاوه بر 
کمک به اقشار 

متوسط و 
کم درآمد، به رشد 
اقتصادی و ایجاد 
اشتغال نیز کمک 

می کند.

 تقدیر گــروه منطقه ای مبــارزه با 
پولشویی اوراسیا از ایران

گروه منطقه ای مبارزه با پولشویی اوراسیا، از 
فعالیت ایران در پیشبرد برنامه ها و مأموریت های 

فنی آن گروه تقدیر کرد.
به گــزارش از وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
بر اســاس اعلام مرکز اطلاعات مالی، دبیرخانه 
گروه منطقه ای مبارزه با پولشــویی اوراســیا از 
جمهوری اســلامی ایران در خصوص مشارکت 
فعال و کمک به این دبیرخانه در پیشبرد برنامه ها 

و مأموریت های فنی آن گروه تقدیر کرد.
لوح اهدایی به جمهوری اســلامی ایران برای 
نخستین بار به کشور ما تعلق  گرفته است و این 
تقدیر در حضور نمایندگان FATF، بانک جهانی 
صندوق بین المللی پول و برخی دیگر از نهادهای 

بین المللی از ایران انجام گرفت . 

 رفع معضل حاشیه نشینی با تدوین و 
اجرای درست برنامه پیشرفت کشور

 سرپرست شــرکت بازآفرینی شهری ایران 
عنوان کرد: چنانچه برنامه پیشرفت کشور و توزیع 
عادلانه اقدامات به درســتی تدوین و اجرا شود، 

چیزی به اسم حاشیه نشینی نخواهیم داشت.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، عبدالرضا 
گلپایگانی در نشستی که به مناسبت هفته بسیج 
با حضور کارکنان شرکت برگزار شد، با بیان این 
که سکونتگاه های غیر رسمی اکثرا محل زندگی 
پابرهنه ها و انســان های شریفی است که از روند 
توسعه عقب نگه داشته شده اند، گفت: اگر برنامه 
پیشرفت کشور و توزیع عادلانه اقدامات به درستی 
تدوین و اجرا شود، چیزی به اسم حاشیه نشینی 

نخواهیم داشت.
وی بیان داشت: اکنون از هر چهار نفر یک نفر 
در بافت های ناکارآمد زندگی می کند که دلیل آن 
عقب افتادن نظام برنامه ریزی و مدیریت کشور 
از رشد جمعیت است و این یک زنگ خطر برای 

ما محسوب می شود.
گلپایگانی ابراز امیدواری کرد این مسوولیت 
دشوار و ظریف که جامعه هدف آن اقشار محترم 
پابرهنه ها و صاحبان انقلاب هستند را با تلاش و 
کوشش بیشتر و با استفاده از دانش و تجربه های 
ارزشمند در ایران و سایر کشورها، به درستی به 
مقصد برسانیم و محلات هدف بازآفرینی شهری 

را به سمت زندگی بهتر پیش ببریم.
 اکنون در بیش از ۹۲ هزار نقطه کشور نوسازی 
مسکن در بافت های فرسوده شروع  شده است  . 

 فعالیت  ۸هــزار املاکی بدون مجوز 
در تهران

در حالیکه میان آمارهای اعلامی از سوی وزارت 
راه و شهرسازی و اتحادیه مشاوران املاک بر تعداد 
املاکــی های غیر مجاز اختلاف وجود دارد حالا 
اتاق اصناف ایران آماری خیرکننده از املاکی های 
غیر مجاز را منتشــر و تعداد آنها را ۸ هزار واحد 

صنفی اعلام می کند.
برخورد با املاکی های غیر مجاز از سال گذشته 
تا حدودی شدت گرفت و حتی تیمی مستقل در 
وزارت راه و شهرسازی مامور شناسایی و رسیدگی 

به تخلفات املاکی های غیر مجاز تشکیل شد. 
برخورد و پلمب مشاوران املاک بدون جواز از 
تیر ماه پارسال سرعت خوبی گرفت به طوریکه 
مهرداد بذرپاش وزیر سابق راه و شهرسازی با ابراز 
خشنودی از این اقدام اعلام کرده بود که دستور 
رئیس جمهور برای ورود جدی به بازار مســکن 
نشــان می دهد که این وزارتخانه چه عملکردی 

خواهد داشت.
او با بیان اینکه عدم داشــتن مجوز برخی از 
مشــاورین املاک باعث رشــد قیمت مسکن و 
اجاره بها می شــود تاکید کرده بود که مشاوران 
املاک بدون جواز پلمب خواهند شد و به برخورد 
با متخلفان ادامــه خواهیم داد.فارغ از برخورد با 
املاکی های غیر مجاز اما آمارهای متفاوت و بسیار 
با فاصله از سوی وزارت راه و شهرسازی، اتحادیه 
مشاوران املاک و حالا اتاق اصناف نشان داد که 
هنوز با گذشت ماه ها از این اقدام، برنامه مشخص 
و دقیقی برای شناسایی دقیق تعداد املاکی های 
غیر مجاز در تهران وجود ندارد.حســین جنتی 
مدیر کل راه و شهرســازی استان تهران با بیان 
اینکه استان تهران بیشترین بنگاه های غیرمجاز 
در کشور را دارد، می گوید:  پنج هزار مشاور املاک 
غیرمجاز در این استان فعالیت دارند و طبق قانون 
تسهیل صدور مجوزها، بنگاه های معاملات مسکن 
بدون مجوز برای دریافت پروانه کسب در صورت 
کامل بودن مدارک و بارگــذاری در درگاه ملی 
مجوزها در کمتر از ۱۵ روز می توانند نسبت به اخذ 
پروانه کسب خود اقدام کنند.حال اما با گذشت 
چند ماه از این اعلام و اینکه بنگاه های معاملات 
مسکن بدون مجوز برای دریافت پروانه کسب در 
صورت کامل بودن مدارک و بارگذاری در درگاه 
ملی مجوزها در کمتر از ۱۵ روز می توانند نسبت به 
اخذ پروانه کسب خود اقدام کنند اتاق اصناف اعلام 
می کند که ۸ هزار واحد صنفی مشاورین املاک 
در تهران بدون پروانه فعالیت می کنند.این آمار 
اما جایی تعجب برانگیزتر می شود که »کیانوش 
گودرزی« رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران 
اعلام می کند که طبق آمار اتحادیه مشــاوران 
املاک در زمان حاضر ۲۵۰۰ واحد غیر مجاز در 
تهران داریم که آنها را به اماکن معرفی کرده ایم. 
به هر سوی »قاســم نوده فراهانی« رئیس اتاق 
اصناف ایران در جلسه کارگروه فراقوه ای مبارزه 
با زمین خواری، آمار واحدهای صنفی مشاورین 
املاک بــدون پروانه فعالیت در تهران را ۸ هزار 

واحد صنفی اعلام کرده است.  

کاهش گازسوزی 
روزانه ۱۲۰ میلیون 
فوت مکعب در 
مناطق نفت خیز 
جنوب

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: میزان گازهای ارسالی به مشعل در محدوده عملیاتی این شرکت طی مهر ماه سال جاری نسبت به هفته پایانی آبان ماه امسال 
۱۲۰ میلیون فوت مکعب در روز کاهش داشــته اســت.به گزارش ابراهیم پیرامون به رســانه ها اعلام کرد: سه طرح مهم در راستای جلوگیری از سوزاندن بخش عمدة گازهای همراه در 
مشعل ها تا پایان امسال به بهره برداری می رسند.وی از پیشرفت طرح های جمع آوری گازهای همراه و جلوگیری از گازسوزی در مشعل های در این شرکت به عنوان مهم ترین فعالیت در 
حوزه محیط زیست و حفظ سرمایه های ملی یاد کرد و افزود: راه اندازی بخش مشترک شیرین سازی آماک، تکمیل تعمیرات اساسی واحدهای تقویت فشار آماک در اهواز ۲، رفع مشکل 
کمپرسور پروپان کارخانه NGL۴۰۰ و راه اندازی NGL۲۰۰ آغاجاری، مهم ترین عوامل موثر در میزان کاهش گاز سوزی در این مدت بوده است.مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب با بیان اینکه به زودی با راه اندازی ایستگاه های تقویت فشار گاز گچساران ۲ و گچساران چهار به ترتیب شاهد کاهش ۴۵ )میلیون فوت معکب در روز( و ۲۵ )میلیون فوت معکب 
در روز( گازسوزی خواهیم بود، تصریح کرد: مجموع این اقدامات به جلوگیری از هدر رفتن سرمایه های ملی و حفاظت از محیط زیست، تأمین خوراک صنایع پتروشیمی و نیز کمک موثر 

به رفع بخشی از ناترازی گاز مورد نیاز سوخت زمستانی کشور منتج خواهد شد.

معاون وزیر نفت در امور گاز یکی از مهمترین راه حل ها برای رفع ناترازی و مشکلات 
انرژی را اســتفاده از ظرفیت های دیجیتالی در بحث هوشمندسازی دانست و گفت: 

تنها با مدیریت هوشمندانه مصرف انرژی است که می توان با این چالش مقابله کرد.
به گزارش از وزارت نفت، ســعید توکلی در نشست مشترک با محمدمحسن صدر 
معاون فناوری اطلاعات وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهار داشت: اراده مناسبی 
در دولت و مجلس برای رســیدگی به مسئله ناترازی انرژی در تمامی بخش ها وجود 
دارد و همه نهادها در این زمینه هم نظر هستند؛ این تحولات نشان دهنده یک رویکرد 

ملی برای حل مشکلات ناترازی انرژی است.
وی تصریح کرد: با توجه به اینکه دولت متولی رفع ناترازی انرژی است، لازم است 
که اقدام هایی جدی برای مدیریت بهتر منابع انرژی انجام شود؛ همکاری میان دولت، 
مجلس و بخش خصوصی می تواند به ایجاد راهکارهای مؤثر برای حل مشکلات ناترازی 

انرژی کمک کند.
معاون وزیر نفت در امور گاز با بیان اینکه یکی از مهمترین راه حل ها برای رفع ناترازی 
و مشکلات انرژی، استفاده از ظرفیت های دیجیتالی در بحث هوشمندسازی است، ادامه 
داد: در این زمینه، هیچ راه حل پایدار و اثربخش دیگری وجود ندارد و تنها با مدیریت 

هوشمندانه مصرف انرژی است که می توان با این چالش مقابله کرد.
توکلی ادامه داد: این موضوع نیازمند برنامه ریزی دقیق و مدیریت منابع انرژی است 
تا بتوان از هدررفت سوخت جلوگیری کرد چراکه در نهایت، برای بهبود وضعیت و حل 
مشکلات ناترازی انرژی، همکاری بین بخش های مختلف ضروری است و این اقدام ها 
می تواند به ایجاد یک سیستم پایدارتر و کارآمدتر در بحث مدیریت منابع انرژی از جمله 

راه اندازی سامانه های هوشمند مدیریت انرژی کمک کند.
وی با توجه به اقدام هایی که از سالیان گذشته در این زمینه انجام شده است، گفت: 
این تلاش ها باید به صورت یکپارچه و هماهنگ پیش برود. نیاز داریم که ظرفیت های 
موجود را برای مدیریت بهتر انرژی، چه در بحث داده های کلان و چه در کنترل هوشمند 

با نگاه یکپارچه، به کار بگیریم.

  عدالت انرژی با مدیریت صحیح منابع
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران، ناترازی انرژی و اتلاف منابع را ازجمله چالش های 

جدی کشور عنوان کرد و توضیح داد: باید تلاش کنیم تا با استفاده از داده های دقیق و 
تحلیل های علمی، برنامه هایی برای بهینه سازی مصرف انرژی و کاهش ناترازی ارائه دهیم.

توکلــی بــا بیــان  اینکــه همــکاری بین بخش هــای مختلــف و اســتفاده از 
ظرفیت هــای موجــود برای رفع چالش ناترازی، ضروری اســت، تصریــح کرد: باید 
 بــه ایــن نکته توجــه کنیم که مدیریــت صحیح منابــع انرژی نه تنهــا به کاهش

 هزینه ها کمک می کند بلکه می تواند به افزایش بهره وری، پایداری سیستم انرژی کشور 
و عدالت انرژی منجر شود.

وی افزود: پس در این زمینه، ما با توجه به همکاری پیش روی شــرکت ملی گاز 
ایران و سازمان فناوری اطلاعات و بهره گیری از ظرفیت های آن سازمان در رسیدن به 

شرکت ملی گاز هوشمند، با شما همگام هستیم.

  لزوم تقویت زیرساخت های فناوری
معاون وزیر نفت با اشــاره به تهدید حملات سایبری و نگرانی های امنیتی، یادآور 
شد: لازم است که زیرساخت های فناوری اطلاعات تقویت شوند. همچنین، باید بر روی 
یکپارچه سازی سیستم ها و استفاده از فناوری های نوین تمرکز کرده تا بتوان چالش های 

موجود را برطرف کرد.

توکلی برای موفقیت در مدیریت انرژی و کاهش ناترازی آن، همکاری بین بخش های 
مختلف دولت و استفاده از تجربیات بین المللی را ضروری عنوان کرد و گفت: این اقدام ها 
می تواند به ایجاد یک سیستم پایدارتر و کارآمدتر در مدیریت منابع انرژی کمک کند؛ 
همچنین برای مدیریت ناترازی انرژی و بهینه ســازی مصرف گاز در کشور، برگزاری 
نشست های منظم و مستمر بین دو سازمان، می تواند به ایجاد هماهنگی و شفافیت 

در روند کار کمک کند.
وی افزود: برای پیشبرد پروژه های هوشمندسازی و بهبود زیرساخت های ارتباطی 
در کشــور، نیاز به یک رویکرد جامع و هماهنگ داریم، یکی از چالش های اصلی در 
این زمینه، عدم وجود قوانین و مقررات مدون است که می تواند مانع توسعه پروژه ها و 

استفاده بهینه از فناوری های نوین شود.

  فراهم کردن بستر هوشمندسازی به صورت امن و پایدار
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران درباره استفاده از زیرساخت های کشور توضیح 
داد: زیرساخت های مورد نیاز ارتباطی، عملیاتی و هوشمندسازی باید به صورت امن و 
پایدار فراهم شود. در این زمینه می توان به ارتباطات فیبر نوری و پوشش تلفن همراه 

و زیرساخت ارتباطی اینترنت اشیاء اشاره کرد.
به گفته توکلی، با توجه به مشــکلات موجود در پوشــش تلفن همراه، به ویژه در 
مناطق دورافتاده مانند عسلویه، ضروری است که اپراتورها و نهادهای دولتی همکاری 

بیشتری داشته باشند.
وی استفاده از فناوری های نوین مانند کنتورهای هوشمند را عاملی مهم در کمک 
به بهینه ســازی مصرف انرژی دانست و اظهار کرد: این کنتورها با دقت بالا و قابلیت 
خوانــش خودکار، امکان کنترل بهتر مصرف را فراهم می کنند و اطلاعات دقیقی در 

مورد مقدار مصرف ارائه می دهند.
معــاون وزیر نفــت در پایان، بــا قدردانی از تعامــل دوجانبه بــا وزارت فناوری 
اطلاعــات و ارتباطــات در زمینــه مدیریــت مصرف انــرژی در کشــور گفت: در 
 برنامــه هفتم توســعه، بحــث ابردولــت و ایجاد پلتفرم هــای هوشــمند نیز باید

 مورد توجه قرار گیرد. این پلتفرم ها باید با زیرســاخت های موجود هماهنگ شوند تا 
بتوانند به طور مؤثر عمل کنند.

برون رفت از چالش ناترازی با استفاده از ظرفیت های دیجیتالی

یک کارشناس خودرو با بیان اینکه اصلاح قیمت خودرو باید منجر به افزایش عرضه در 
بازار شود، گفت: اگر عرضه و همچنین واردات بیشتر شود شاهد رونق بازار خواهیم بود.

سعید موتمنی با اشاره به آخرین وضعیت بازار خودرو اظهار داشت: اصلاح قیمت 
محصولات دو خودروســاز بزرگ کشور به دلیل نوسان های ارز و افزایش هزینه های 
خودروسازان بوده است که بعد از بیش از یک سال اتفاق افتاده است؛ این امر به کاهش 

فاصله قیمت کارخانه و بازار آزاد کمک می کند.
وی افزود: خودرو کالای مصرفی است و نباید به آن به عنوان کالای سرمایه ای نگاه 
شود، با کاهش قیمت بازار و کارخانه، درخواست ها برای خرید خودرو واقعی می شود.

کارشناس بازار خودرو با اشاره به اینکه اصلاح قیمت خودرو به کاهش فاصله کارخانه 
و بازار آزاد کمک می کند، گفت: باید در بازار نیازهای خودرو سنجیده و بر اساس آن 

از طریق واردات و عرضه خودروسازان داخلی تامین شود.
رئیس سابق اتحادیه نمایشگاه داران خودروی پایتخت با بیان اینکه اکنون به طور 
متوسط فاصله قیمت کارخانه ای و بازار آزاد حدود ۳۰ درصد است، خاطرنشان کرد: 
معتقدم این فاصله قیمتی باید به پنج درصد برسد؛ به طور مثال، اکنون قیمت خودروی 
دنــای اتوماتیک در بــازار آزاد یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان و قیمت کارخانه ای 

آن حدود ۷۰۰ میلیون تومان اســت.وی ادامه داد: بازار خودرو اکنون در رکود کامل 
به ســر می برد، خرید و فروش بسیار کم است و مسائل سیاسی و نوسان ارزی بر آن 

تاثیرگذار شده است.
موتمنی بیان داشت: اصلاح قیمت محصولات ۲ شرکت بزرگ خودروساز، خبر مثبت 

موقتی در بازار خودرو بود و بازار را به تلاطم کشــاند، اما اکنون مجدد بازار به شرایط 
رکود برگشته است.این کارشناس خودرو اضافه کرد: واردات خودرو برای تنظیم بازار 
است، باید این نیاز تامین و واردات تسهیل شود؛ از این رو واردات باید برای همه اشخاص 
حقیقی و حقوقی آزاد شود و تنها در انحصار شرکت های خودروساز و مونتاژکار نباشد.

وی بر تنظیم گری در بازار خودرو اشاره کرد و اظهار داشت: اگر دولت می خواهد 
تنظیم بازار انجام دهد، باید نیاز بازار را با عرضه بیشتر خودرو تنظیم کند.

موتمنــی عنوان کرد: یکی از نقش های دولت در تنظیم گری بازار خودرو، کاهش 
تعرفه واردات اســت که در این صورت شــاهد تعادل در عرضه و تقاضا خواهیم بود، 
ضمن اینکه استفاده از خودروی با کیفیت حق مردم است.وی با اشاره به ایجاد تقاضای 
کاذب در بازار خودرو، گفت: تقاضای کاذب و هیجانی زمانی ایجاد می شود که عرضه 
و تقاضا متناســب نباشــد. در همین زمینه باید با افزایش عرضه، صف های خودرو از 
بین برده شــود.هفته گذشته دو خودروســاز بزرگ کشور با توجه به مجوز اخذ شده 
از مراجــع ذی صلاح، قیمت جدید محصــولات تولیدی خود را که قیمت فروش پایه 
)خالص سهم کارخانه( است را اعلام کردند که شامل ۱۰ تا ۳۰ درصد افزایش قیمت 

برای محصولات مختلف بود.

تنظیم بازار خودرو نیازمند افزایش عرضه از سوی خودروسازان است
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   فرحناز نعمتی  -    شاخص کل بورس با رشد بیش از ۲۵ هزار واحدی، رکوردی تازه ثبت کرد و در ارتفاع ۲ میلیون و ۴۱۵ هزار واحدی 
ایستاد. کاهش تنش های سیاسی، تغییرات اقتصادی دولت و بازگشت آرامش به بازارها، از جمله عواملی است که امید به آینده بورس را 

افزایش داده است.

طبق گفته خانلو، 
در لایحه بودجه سال 
آینده حمایت دولت 

تنها به پرداخت 
حقوق و ضریب حقوق 

محدود نشده است. 

قیمــت طــلا )۲۸ نوامبر( ثابت بــود، زیرا ســرمایه گذاران 
مجموعه ای از داده های اقتصادی را در جلسه قبل تجزیه وتحلیل 
کردند و احتمال جنگ تعرفه ای را که ناشــی از سیاســت های 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا بود، ارزیابی کردند.

 طلای جهانی در ۲۶۳۶ دلار و ۳۵ ســنت در هر اونس ثابت 
بــود. قیمت طلای آمریکا با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۶۳۵ دلار و 

۹۰ سنت رسید.
در میان موجی از انتشارات اقتصادی، تمرکز بر روی شاخص 
قیمت هزینه های مصرف شــخصی بود که با افزایش ماهانه ۰.۲ 

درصدی و افزایش سالانه ۲.۳ درصدی با انتظارات مطابقت داشت. علاوه بر این، رشد تولید ناخالص داخلی ایالات متحده برای 
سه ماهه سوم، طبق برآورد ۲.۸ درصد ثابت ماند، اگرچه هزینه های مصرف کننده اندکی کاهش یافت.

تلاش فدرال رزرو برای بازگرداندن تورم به هدف ۲ درصدی خود، همراه با احتمال افزایش تعرفه ها در دولت آینده ترامپ، 
ممکن است توانایی بانک مرکزی ایالات متحده را برای اجرای کاهش نرخ بهره در سال آینده محدود کند.

کلودیا شــینباوم، رئیس جمهور مکزیک، با اشاره به از دست دادن مشاغل ایالات متحده و افزایش قیمت های مصرف کننده، 
نسبت به اقدام تلافی جویانه در صورت اعمال تعرفه ۲۵ درصدی ترامپ هشدار داد.

طلا اغلب به عنوان یک سرمایه گذاری امن در طول دوره های بی ثباتی اقتصادی یا ژئوپلیتیکی از جمله جنگ های تجاری 
در نظر گرفته می شود. با توجه به ابزار FedWatch گروه CME، بازارها در حال حاضر ۶۴.۷ درصد احتمال کاهش ۲۵ واحدی نرخ 
بهره توسط فدرال رزرو ایالات متحده در دسامبر را دارند. انتظار می رود که با تعطیلی بازارهای ایالات متحده در روز پنجشنبه 

برای تعطیلات شکرگزاری، معاملات اندک باشد.
اس پی دی آرگلدتراست، بزرگترین صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه طلا در جهان، اعلام کرد که دارایی های آن در روز 

چهارشنبه ۰.۱۰ درصد کاهش یافت و به ۸۷۸.۵۵ تن رسید.
در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره با اندکی تغییر به ۳۰.۱۰ دلار رسید، پلاتین با ۰.۳ درصد افزایش به ۹۲۹.۴۳ 

دلار رسید و پالادیوم ۰.۴ درصد افزایش یافت و به ۹۷۵.۷۸ دلار رسید.

قیمت نفت در معاملات روز پنج شــنبه بازار آسیا در پی رشد 
غیرمنتظره ذخایر بنزین آمریکا، کاهش یافت.

بهای معاملات نفت برنت با ۱۴ سنت معادل ۰.۲ درصد کاهش، 
به ۷۲ دلار و ۶۹ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۱۴ سنت معادل ۰.۲ درصد کاهش، به 
۶۸ دلار و ۵۸ سنت در هر بشکه رسید. حجم معاملات بازار به دلیل 
تعطیلات روز شکرگزاری آمریکا در روز جاری، سبک خواهد بود.

ییپ جون رونگ، استراتژیست بازار شرکت آی جی درباره روند 
بازار گفت: نفت احتمالا روند کاهشــی کوتاه مدت خود را حفظ 

می کند زیرا ریسک اختلالات عرضه در خاورمیانه، رنگ باخته و ذخایر بنزین آمریکا، رشد بالاتر از حد انتظاری را داشته است.
طبق آمار اطلاعات اداره انرژی آمریکا، ذخایر بنزین در هفته منتهی به ۲۲ نوامبر، ۳.۳ میلیون بشــکه رشــد کرد که برخلاف 

انتظارات از کاهش اندک ذخایر سوخت در آستانه سفر در تعطیلات بود.
کندی رشد تقاضا برای سوخت در آمریکا و چین که بزرگترین مصرف کنندگان جهان هستند، تاثیر منفی بر قیمت نفت در 

سال جاری داشته، اما محدودیت عرضه اوپک پلاس، افت قیمت نفت را محدود کرده است.
وزیران نفت گروه اوپک پلاس روز یکشنبه دیدار خواهند کرد. به گفته دو منبع آگاه، اعضای این گروه مذاکرات درباره تعویق 
افزایش تولید برنامه ریزی شده برای ژانویه را آغاز کرده اند.سورو سرکار، مدیر تیم تحلیل انرژی بانک دی بی اس گفت: بسیاری در 
بازار، تاخیر بیشتر در افزایش تولید اوپک پلاس را پیش بینی کرده اند و این موضوع، در قیمتها لحاظ شده است. تنها این پرسش 
وجود دارد که آیا این تاخیر، یک ماهه، سه ماهه یا مدت طولانی تری خواهد بود. جواب این پرسش، به بازار جهت خواهد داد. از 

سوی دیگر، ما نگران کاهش قیمت نفت در صورت عدم تعویق این برنامه، هستیم.
این گروه که نیمی از نفت جهان را تولید می کند، پیش از این اعلام کرده بود افزایش تولید متوقف شده را به تدریج، در سالهای 
۲۰۲۴ و ۲۰۲۵، انجام خواهد داد.بر اساس گزارش رویترز، نفت برنت و وست تگزاس اینترمدیت در پی توافق آتش بس میان رژیم 
صهیونیستی و حزب الله لبنان، از ابتدای هفته جاری تاکنون، بیش از سه درصد ریزش کرده اند. این آتش بس از روز چهارشنبه 

به اجرا درآمد و به رفع نگرانیها درباره احتمال اختلال عرضه نفت خاورمیانه، کمک کرد.

قیمت نفت ساز کاهشی زد طلا پشت چراغ قرمز ماند!

 بیش از ۷3 همت تســهیلات امهالی 
پرداخت شد

طبق آمارهای بانک مرکــزی، در هفت ماهه 
نخســت امسال میزان تســهیلات امهالی شبکه 
بانکی کشــور به ۷۳ هــزار و ۸۷۹ میلیارد تومان 

رسیده است.
 بانک مرکــزی داده های تســهیلات امهالی 
پرداختی توسط شبکه بانکی کشور )تمامی بانک ها 
و مؤسسات اعتباری( از ابتدای فروردین ماه سال 
جاری تا پایان مهار ماه را منتشر کرده که بر اساس 
آن در این بازه زمانی؛ مجموعا ۶۴ هزار و ۴۰۱ فقره 
تسهیلات امهالی به ارزش ۷۳ هزار و ۸۷۹ میلیارد 

تومان، پرداخت شده است.
تسهیلات امهالی بانکی یا امهال وام به فرایند 
تاخیــر در پرداخت مبالغ معوقه یا اصل و جریمه 
به توافق بین بانک و مشتری اشاره دارد. به عبارت 
دیگر، در صورتی که یک مشتری نتواند مبلغ اصل و 
جریمه را در زمان تعیین شده پرداخت کند، امهال 
تسهیلات انجام می شود و امهال در تسهیلات به 
معنای مهلت دادن در بازپرداخت آن است که البته 
براســاس موقعیت های مختلف از شرایط ویژه ای 

برخوردار است.
براین اســاس، در مواقعی که افراد با مشکلات 
خسارت های طبیعی، دست و پنجه نرم می کنند 
و بحث درآمد آن ها با مشــکل مواجه می شــود؛ 
یک تاخیر زمانــی در بازپرداخت وام آن ها اتفاق 
می افتد. برای مثال در زمــان همه گیری کرونا، 
امهال تسهیلات برای عده ای از افراد ارائه شد که 
به واسطه آن توانستند بازپرداخت اقساط خود را 

در مدت طولانی تری انجام بدهند.
شــبکه بانکی کشــور طی هفت ماهه نخست 
امســال، ۶۴ هزار و ۴۰۱ فقره تسهیلات امهالی 
پرداخت کرده که پنج بانک تجارت با ســه هزار و 
۴۶۵ فقره به ارزش ۱۵.۷ همت، بانک ملی ایران 
با ۳۸ هزار و ۸۳ فقره به ارزش ۱۵.۵ همت، بانک 
گردشــگری با ۶۲ فقره به ارزش ۱۱ همت، بانک 
ملت با دو هزار و ۳۵۲ فقره به ارزش ۹.۳ همت و 
بانک صادرات با ۱۲ هزار و ۹۷۹ فقره به ارزش ۹.۲ 
همت، در جایگاه اول تا پنجم پرداخت تسهیلات 
امهالی از سوی شبکه بانکی و موسسات اعتباری 

کشور قرار گرفته اند.

  نرخ بهره بین بانکی ثابت ماند
نرخ بهره بین بانکی در پایان هفته اول آذر ماه، 
بدون تغییر نسبت به هفته قبل از آن در محدوده 

۲۳.۷۹ درصد ثابت ماند.
 براساس داده های بانک مرکزی نرخ بهره بین 
بانکی در پایان هفته نخســت آذرماه سال جاری 
)چهارشنبه هفتم آذرماه(، نسبت به هفته قبل از 
آن بدون تغییر و در محدوده ۲۳.۷۹ درصد ثابت 
مانده است.نرخ بهره بین بانکی در ابتدای آبان ماه 
)دوم آبان ماه( با افزایش ۰.۴ درصدی به ۲۳.۷۶ 
درصد رســید که بالاترین نرخ بهره بین بانکی از 
ابتدای ســال جاری تا آن روز بود. با این حال، در 
پایان هفته اول آبان ماه )نهم آبان( با کاهش ۰.۰۴ 
نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۷۲ درصد رسید و 
در پایان هفته بعد از آن )۱۶ آبان ماه( ثابت ماند.

در پایان هفته ســوم آبان ماه )۲۳ آبان(، نرخ 
بهره بین بانکی با افزایش ۰.۱ درصدی به ۲۳.۷۳ 
درصد رسید و در هفته پایانی آبان ماه، نرخ بهره 
بیــن بانکی با جهش ۰.۶ درصــدی از ۲۳.۷۳ به 
۲۳.۷۹ درصد رســید که بالاترین نرخ بهره بین 
بانکی از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه بود. 

 ۱۸۲ همــت وام ازدواج و فرزندآوری 
پرداخت شد

شــبکه بانکی کشور از ابتدای امسال تا هشتم 
آذر ماه حدود ۱۸۲ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری به ۸۳۵ هزار 

نفر از متقاضیان پرداخت کرد.
 بر اســاس اعلام بانک مرکزی، شــبکه بانکی 
کشــور از ابتدای امســال تا هشتم آذر ماه حدود 
۱۸۲ هزار میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و فرزندآوری به ۸۳۵ هزار نفر از متقاضیان 
پرداخــت کرد که بیــش از ۱۵۰ همت از آن به 
عنوان تســهیلات قرض الحسنه ازدواج و بیش از 
۳۱ همت دیگر به عنوان تسهیلات قرض الحسنه 
فرزندآوری پرداخت شده استاز ابتدای سال جاری 
تا تاریخ ۸ آذر ماه تعداد ۴۵۰ هزار فقره تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج به مبلغ ۱،۵۰۱،۹۶۵ میلیارد 
ریال توسط شــبکه بانکی به متقاضیان پرداخت 
شده است که این تسهیلات نسبت به مدت زمان 
مشابه سال گذشته حدود ۲۹ درصد رشد داشته 
است.تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری نیز در این 
مدت به مبلغ ۳۱۷،۰۰۹ میلیارد ریال به ۳۸۵ هزار 

نفر از متقاضیان پرداخت شده است.

  فروش طلای آنلاین بدون ذخیره سازی 
در بانک مرکزی ممنوع شد

رئیس مرکز تجارت الکترونیک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با اشاره به ممنوعیت فروش طلای 
آنلاین بدون ذخیره سازی در بانک مرکزی، گفت: 
براساس نامه اخیر بانک مرکزی که مورد حمایت 
مرکز تتا هم هســت، طلای فروخته شــده باید 
موجود و در بانک ذخیره شود.به گزارش از سازمان 
توسعه تجارت، امین کلاهدوزان پیامی در حساب 
کاربری خود در فضای مجازی در ارتباط با فروش 
طلای آنلاین منتشر کرد.در این پیام آمده است: 
دغدغه هایــی اخیرا در مورد فروش  طلای آنلاین 
مطرح شــد. مهمترین ریســک در فروش طلا، 
 خالی فروشی اســت؛ یعنی کسب و کار پول را از 
مشتری دریافت می کند ولی طلا را در اختیار ندارد.

برنامه های توسعه 
پتروشیمی تبریز 
نیازمند حمایت 
شرکت های بالادستی 
است

فرمانده قرارگاه اقتصادی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح به اهمیت و لزوم حمایت بیشتر و همه جانبه  شرکت های بالادستی و حاکمیتی برای رشد روند توسعه و پیشرفت پروژه  های 
مجتمع پتروشیمی تبریز به منظور دستیابی به اهداف از پیش تعیین شده، تاکید کرد.

به گزارش از روابط عمومی پتروشیمی تبریز، سردار مصطفی محمد نجار روز چهارشنبه در بازدید از مجتمع پتروشیمی تبریز اظهار کرد: اقدامات و کارهای خوبی در شرکت پتروشیمی تبریز 
انجام شده است که شایسته قدردانی، توجه و پشتیبانی است.وی ضمن گرامیداشت ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( و هفته بسیج، از پیشرفت های صورت گرفته در پروژه های توسعه ای 
پتروشیمی تبریز ابراز خرسندی و به اهمیت توسعه پایدار و افزایش بهره وری تاکید کرد و گفت: قرارگاه اقتصادی وزارت دفاع در رفع چالش ها و موانع شرکت پتروشیمی تبریز از هیچ تلاشی 

دریغ نخواهد کرد.وی همچنین بر تغییر برخی چارچوب های فنی گذشته و استفاده از فناوری های نوین در این مجتمع تاکید کرد.
سید نوراله میراشرفی، مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره پتروشیمی تبریز نیز گزارشی جامع از وضعیت تأمین خوراک، میزان تولید و فروش، منابع انسانی، دستاوردهای پژوهشی، مهندسی 

ساخت، فعالیت های زیست محیطی و نیز چالش ها و مسائل جاری مجتمع ارائه کرد.

معاون پیشین بانک مرکزی معتقد است که شرایط سیاسی امروز بیشترین سیگنال 
را به بازار ارز می دهد و روند آتی دلار تا پایان سال وابسته به مذاکرات آتی میان ایران 

و کشورهای اروپایی دارد.
 در ماه های مهر و آبان، دلار تغییر کانال محسوســی را در قیمت ها شاهد بود؛ به 
این نحو که در مهرماه هر دلار آمریکا در کانال ۶۰ تا ۶۵ هزار تومان قرار داشت و در 
آبان ماه وارد کانال ۶۵ تا ۷۰ هزار تومان شــد. البته در مقاطعی در میانه آبان ماه هر 

دلار آمریکا با قیمتی بیش از ۷۰ هزار تومان هم مبادله شد که چندان پایدار نبود.
همه این ها در شرایطی است که به نظر می رسد دولت در پی افزایش نرخ ارزهای 
ترجیحی مانند نرخ ارز نیمایی است. اقدامی که هر گاه در دستور قرار گرفت، خود به 
خود زمینه افزایش قیمت ها در بازار غیررسمی را هم فراهم آورده است. با این وجود، 
این که دولت و بانک مرکزی چه نقشی در افزایش قیمت ارز دارند، همواره مورد بحث 
بوده است. مخالفان رویکرد دولت ها معتقدند که هر گاه دستگاه اجرایی دچار مضیقه 
مالی می شــود، سراغ گران فروشی ارز حاصل از صادرات نفت می رود تا بخشی از این 

ناترازی را مرتفع کند.
از سوی دیگر، مخالفان این نگاه معتقدند خود دولت از مهم ترین خریداران ارز در 
کشور است و با افزایش قیمت ارز ناچار به هزینه کردن بیشتر هم می شود. پس منطقی 
نیســت که دولت چنین علیه منافع و منابع محدود شده خود اقدام کند. گرچه این 
دسته از کارشناسان هم رد نمی کنند که دولت ها گاه و بیگاه از فرصت گران تر فروختن 
ارز اســتفاده کرده اند، اما این صرفا بهره مند شدن از تورم است و نباید به معنای اراده 

دولت در نظر گرفته شود. 
در همین رابطه، سید کمال سید علی، معاون پیشین ارزی بانک مرکزی، با اشاره به 
تنش های منطقه ای اخیر خاورمیانه به خبرآنلاین گفت: »در یک وضعیت نرمال و عادی، 
شاخص های اقتصادی هستند که به قیمت ها و از جمله نرخ ارز شکل می دهند. عواملی 
چون نقدینگی یا تورم که بیشتر تحت کنترل بانک مرکزی است، بازیگران اصلی ارزش 

پول ملی کشور بوده اند اما امروز کشور ما از این وضعیت دور است.«
او ادامه داد: »کشور ما به دلیل تحریم ها و همچنین تنش های نظامی و منطقه ای 
که شاهد آن بودیم، به ویژه در دو ماه گذشته، دچار مشکلاتی شده که سرریز آنها به 

اقتصاد کشور هم ریخته می شود. به این ترتیب در شرایطی که شاخص های اقتصادی 
دســتخوش تغییر مهمی نشدند، نرخ دلار افزایش یافت که خود بیانگر سیاست زده 

شدن اقتصاد و اثرات تنش های سیاسی است.«
وی تصریح کرد: »تحریم یک عامل مهم در نابسامانی ها است ولی جنگ و تنش های 
نظامی مستقیم به مراتب اثرات ویرانگرتری خواهند داشت. به این اعتبار تشدید تحریم ها 
و جنگ به طور خاص موجب افزایش قیمت دارایی های می شود که نقدشوندگی بیشتری 
دارند مانند طلا و ارز.«به گفته این کارشناس پولی، عامل اصلی گرانی ارزهای معتبر 

تنش های سیاسی بوده  و دولت در آن نقشی نداشته است.
معاون پیشــین بانک مرکزی درباره نقش دولــت در افزایش قیمت دلار از طریق 
سیاست های بودجه ای خاطرنشان ساخت: »نمی توان کتمان کرد که این اقدامات هم 
اثرات خود را دارند و از آن بیشــتر، اثری اســت که گرانی ارز بر بودجه دولت خواهد 
داشت. درواقع دولت در اینجا خود یکی از خریداران عمده ارز هم هست و با افزایش 

نرخ دلار مجبور به هزینه بیشتری هم می شود.«
کارشناس حوزه ارزی با اشاره به مشکلاتی چون کسری بودجه گفت: »بر این اساس 
نقشی که گرانی ارز بر کسری بودجه دارد بسیار زیاد است. به همین دلیل من قبول ندارم 
که دولت خودش دلار را گران می کند. هیچ کدام از دولت های ایران را به یاد نمی آورم که 

در پی تضعیف ارزش پول ملی بوده باشند. گرچه اقدامات آنها بر این امر اثرگذار بود.«
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اقدامات سودجویانه دولت در بازار ارز معتقد است 
که گاهی دولت ها از این فرصت ها بهره مند می شــوند و با فــروش ارز در بازار درآمد 
بیشتری جذب می کنند اما این را نباید به معنای آن تصور کرد که خود دولت عامدانه 

دلار را گران می کند.
او هشدار داد: »درواقع دولت ها وقتی می بینند امکان بهره مندی از این فضا را دارند، 

کارهایی می کنند اما این به معنای خواست دولت ها نیست.«
سید علی درباره سیاست زده شدن اقتصاد کشور تاکید کرد: »در این شرایط اقدامات 
دستگاه دیپلماسی می تواند نقشی پررنگ در ثبات بخشی به اقتصاد داشته باشد. در 
این روزها بسیار مهم است که تنش زدایی مدنظر آقای پزشکیان چگونه انجام شد. هم 
در ماجرای مذاکرات هسته ای و احیای برجام و هم در مذاکراتی که اعلام شده با سه 
کشــور اروپایی انجام می شــود، باید نقش این مذاکرات در شاخص های کلان اقتصاد 

بسیار پررنگ بدانیم.«
او درباره چشم انداز تحولات بازار ارز تا پایان سال گفت: »دولت فعلی ایران علامت ها 
و سیگنال های مثبتی زیادی داده است. با این همه دونالد ترامپ تا چندی دیگر وارد 
کاخ ســفید خواهد شد. همچنین اروپایی ها هم هنوز به این سیگنال واکنش چندان 
مثبتی نداشتند. باید دید با توجه به شکاف احتمالی میان اروپاییان و امریکا در دوره 
ترامپ، آنها چه اقدامی در زمینه تنظیم رابطه با ایران خواهد کرد. سیگنال های مثبت 
پزشــکیان زمانی مابه ازای واقعی می یابد که عملی شود. پس تصمیمات طرف های 

دیگر هم بسیار تعیین 
سید علی تصریح کرد: »پس اگر مذاکرات ایران با کشورهای اروپایی نتیجه بخش 
باشد، تا پایان سال دیگر نباید نوسان چندانی در بازار ارز مشاهده شود. لااقل از محل 
تنش های سیاســی و تحریم ها انتظار افزایش قیمت دلار را نخواهیم داشت و سطح 

سیاست زدگی اقتصاد و تاثیرپذیری آن از سیاست کاهش خواهد یافت.«
او درباره نگرانی هایی که پیش از این نسبت به اقدامات دولت چهاردهم ابراز کرده 
بــود، توضیح داد: »دولت فعلی اقدامات منفی نمی کنــد و در این برهه من معتقدم 

جهت گیری های درستی دارد.«

راز ارز تحت تاثیر دو اتفاق مهم سیاسی است

تصور کنید که اقتصاد یک کشــتی بزرگ در اقیانوس بی پایان اســت. هر بخش از این کشتی، از جمله کارمندان، کارفرمایان 
و دولــت، نقش خود را در حرکت به ســوی مقصدی روشــن ایفــا می کنند. افراد هر جامعه از چیزهایی می ترســند که آنها را 
می شناســند، مثل چالش اقتصادی و بیکاری، یا از چیزهایی که نمی شناســند، همچون آینده ای مبهم، وقتی که با هر شــوک 
جدیدی فکر می کنند که چه بلایی بر سر اقتصاد خواهد آمد. افزایش حقوق حداقل بگیران کارمندان دولت تا سقف ۱۳ میلیون 
 تومان توســط کمیســیون تلفیق مجلس تصمیمی اســت که به ظاهر می تواند امیدی برای زندگی بهتر باشد، اما در واقعیت، 

شاید تبعاتی هم داشته باشد.

 تکرار چالش خرج بیشتر از دخل
کسری بودجه، افزایش تورم، کاهش سرمایه گذاری و نارضایتی جامعه، حاصل تصمیم غیرمنتظره اعضای کمیسیون تلفیق 
مجلس با تصویب افزایش حقوق حداقل بگیران کارکنان دولت در سال آینده خواهد بود. این تکه ای از واقعیت اقتصاد است که خرج 
بیشتر از دخل دولت حاصلی جز این تبعات نخواهد داشت. روی جدول های مالی لایحه بودجه سال آینده، اعداد بعد از محاسبات 
پیچیده توسط کمیسیون تلفیق مجلس، به رنگ قرمز دیده  شدند و اعضا هربار که به آینده نگاه می کردند، حس می کردند که بار 
سنگینی به دوش دولت خواهند داشت، چرا که آنها برای این میزان افزایش، منابع قابل تأمین را مشخص نکردند؛ موضوعی که 

دولت بارها در مجلس و در لایحه بودجه سال آینده روی آن تأکید داشته است.
 

 راهکار عملیاتی رفاه جامعه
تصویب افزایش حقوق ممکن است به معنای خوشحالی کارمندان باشد، اما آیا این خوشحالی پایدار 
خواهد بود یا تنها یک لحظه کوتاه در بازی است؟ این تصمیمات اقتصادی غیرمنطقی، مانند چاقویی 
تیــز، می توانــد به عمق زندگی مردم نفوذ کند، زیرا هر یک درصد افزایش حقوق، بنا به گفته مژگان 
خانلو، سخنگوی ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه در گفت و گو با »ایران«، معادل ۱۳۶۰۰ )سیزده 

هزار و ششصد( میلیارد تومان بار مالی به دولت تحمیل می کند.
طبق گفته خانلو، در لایحه بودجه ســال آینده حمایــت دولت تنها به پرداخت حقوق و ضریب 
حقوق محدود نشــده اســت. خانلو معتقد اســت که اقتصاد کشور باید در مســیر تولید و اشتغال 
 قرار بگیرد تا آثار مثبت آن موجب رفاه و شــکوفایی جامعه شــود. بنابرایــن، صرفاً افزایش ضریب 

حقوق کافی نیست. 
سخنگوی ستاد بودجه بیان کرد: بخش قابل توجهی از سیاست های حمایتی دولت شامل جبران 
خســارت ها در قالب افزایش مســتمری ها و یارانه نقدی اســت، اما باید توجه داشت که تلاش برای 
جلوگیری از سیاست های تورم زا نیز بسیار مهم است. از این رو دولت در لایحه بودجه سال آینده بین 
حمایت مستقیم از جامعه و ایجاد سیاست های مالی غیرتورمی تعادل برقرار کرده و راهکار عملیاتی 

رفاه جامعه را بر این محور بنیان نهاده است.
 

  افزایش تورم و کاهش قدرت خرید مردم
از آنجــا که به گفته کارشناســان با تصویــب افزایش حقوق، دولت با چالش هــای مالی روبه رو 
می شــود: »چگونه می توانیم این هزینه را تأمین کنیم؟« دولت بــرای تأمین این بار نیازمند منابع 
مالی بیشــتری اســت و ممکن است مجبور شود از ســایر بخش ها مانند آموزش و بهداشت بکاهد. 
 ایــن کاهش منابع می تواند همچون طوفانــی در دریا، آرامش را از بین ببرد و نارضایتی اجتماعی را 

به دنبال داشته باشد.
داوود سوری، استاد پیشین دانشگاه صنعتی شریف خرج بیشتر از دخل دولت را چالش اصلی در 
تدوین برنامه های بودجه عنوان کرد و به »ایران« گفت: آنچه که روی کاغذ تصویب می شود، بودجه 
بدون کســری خوانده می شود، اما وقتی سال بعد درباره بودجه سال گذشته صحبت می کنند، ارقام 

کلان کسری بودجه را رسانه ای می کنند.
 روند کلی بودجه در کشور ما، هزینه زیاد دولت، بزرگ تر شدن آن و دست اندازی به منابعی بوده که 
خیلی اوقات یا نداشته یا متعلق به خودش نبوده اما آن را در بودجه آورده و بعداً کسری آن به مردم 
تحمیل شده است. سوری می گوید: از این رو به نظر می رسد کمیسیون تلفیق این موضوع را نادیده 
گرفته است. در حالی که کمیسیون تلفیق باید به این نکته توجه داشته باشد که حمایت از تولید و 
اشتغال نیز نباید فراموش شود. اگر مسیر تولید و حمایت از تولیدکنندگان هموار نشود، این افزایش 
حقوق تنها به افزایش تورم و کاهش قدرت خرید مردم منجر خواهد شد. بنابراین، باید سیاست هایی 
اتخاذ شود که نه تنها به صورت مستقیم به جامعه هدف کمک کند، بلکه به طور غیرمستقیم نیز آثار 

مثبتی بر اقتصاد داشته باشد.
 

  به تصویر کشیدن توهم رفاه
قانونگــذاران مجلس دوازدهم، باید توجه داشــته باشــند که هر تصمیمــی مثل حرکت روی 
لبه تیغ اســت و می تواند پیامدهای عمیقی داشــته باشــد. اگر نتوانند این حرکــت را با مهارت و 
تدبیــر هدایت کنند، ممکن اســت به جای شــکوفایی، تنها آتش ســوزی بزرگــی را تجربه کنند. 
ماننــد یــک جادوگر کــه باید تعادل میان قــدرت جادویی و عواقــب آن را حفظ کند تــا از بروز 
 طوفان هــای اقتصــادی جلوگیــری کند. باتوجه به مســائلی که مطرح شــد این پرســش پیش

 می آید، آیا اتخاذ تصمیم هایی نظیر افزایش حقوق، واقعاً به نفع جامعه است یا تنها توهمی از رفاه را 
به تصویر می کشد؟
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کشاورزی 

 اراده لازم برای حل مشکلات کشاورزان در
 راس قوه مجریه وجود دارد

   الهام صالح      -  معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی با بیان این که اراده لازم برای حل مشکلات کشاورزان در راس قوه مجریه وجود دارد، 
گفت: از زمان انتصاب وزیر جهادکشاورزی، هیچ بخشنامه ای صادر نشده است.

برنامه ریزی لازم 
انجام شده تا ۱۰۰ 

هکتار گلخانه سایبان 
در استان فارس 

راه اندازی کنیم و 
از این طریق می 

توانیم گوجه فرنگی 
مورد نیاز را تولید 

کنیم و نیازی به 
ایجاد محدودیت در 

صادرات نیست.

 علوفه مــورد نیاز گله های آهوان در 
زنجان تامین شد

 معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
اداره  کل محیط استان زنجان گفت: علوفه مورد 
نیاز گله های آهوان در استان با توجه به فرارسیدن 

فصل سرما و بارش برف تامین شد.
امجد باقری افزود: طبق آخرین سرشماری، 
امسال جمعیت آهوان منطقه حفاظت شده سرخ 
آباد و منطقه شکار ممنوع »فیله خاصه« با هفت 
درصد افزایش نسبت به سال گذشته به یک هزار 

و ۱۱۶ راس رسید.
باقری با اشاره به شرایط خوب حیات وحش 
این مناطق نســبت به سال گذشته، اضافه کرد: 
جمعیت آهوان در این زیستگاه ها از یک هزار و 
۴۷ راس به یک هزار و ۱۱۶ راس رسیده است و 
امیدواریم این روند افزایشی همچنان تداوم یابد.

وی با بیان اینکه منطقه حفاظت شده سرخ 
آباد یکی از قدیمیترین مناطق حفاظت شده ایران 
و زیستگاه گونه شاخص آهو محسوب می شود، 
گفت: در بخش کوهستانی این منطقه گونه های 
نظیر پلنگ، گراز، کفتار، گرگ و خرس قهوه ای و 

انواع پرندگان شکاری زیست می کنند.
باقری با بیان اینکه هم اکنون علوفه مورد نیاز 
این آهوان به اندازه کافی در انبار مرکزی منطقه 
حفاظت شده سرخ آباد زنجان تامین شده است، 
گفت: با توجه به شرایط زیستگاهی استان نیازی 
به توزیع علوفه حیات وحش در مناطق حفاظت 

شده انگوران و خرمنه سر طارم نیست.
باقری با بیان اینکه زیستگاه آهوان در منطقه 
حفاظت شده سرخ آباد زنجان به صورت دشتی 
است، افزود: در صورت بارش برف سنگین آهوان 
این مناطق در تامین علوفه مورد نیاز با مشــکل 
جدی مواجه خواهند شد، بنابراین بلافاصله توزیع 

علوفه انجام می شود.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
اداره کل محیط استان زنجان گفت: این احتمال 
وجود دارد که جمعیت حیات وحش بر اثر شرایط 
نامناســب آب و هوایی به روســتاها و شهرهای 
واقع در این مناطق نزدیک شــوند که از عموم 
مردم درخواست می شــود در صورت مشاهده 
ایــن حیوانات، آنهــا را از منطقه دور کنند و به 
هیج وجه به آنها غذا ندهند تا زیســت طبیعی 

حیوانات به هم نخورد.
اســتان زنجان هفت منطقه حفاظت شــده 
ســرخ آباد، انگوران، فیله خاصه،پناهگاه حیات 
وحش انگوران،منطقه شکار ممنوع خرمنه سر، 
شکار ممنوع فیله خاصه و شکار ممنوع خراسانلو 
دارد کــه گونه ها و جانواران کم نظیری در آنها 

زیست می کنند.

تا    از شکست رکورد سرمایه گذاری 
چگونگی تامین آب شرب

 فرماندار شــهربابک با بیــان اینکه همزمان 
با سفر هفته گذشته اســتاندار کرمان ۱۳ هزار 
میلیارد تومــان پروژه کلنگ زنی یا بهره برداری 
شد گفت: این درحالی است که رکورد بی سابقه 
ســرمایه گذاری در این شهرستان با اجرای این 

پروژه ها برای نخستین بار شکست.
 استاندار کرمان اول آذرماه در دومین سفرش 
به شهرســتان های اســتان و البته اولین سفر 
شهرســتانی خود به شــهربابک رفت که ضمن 
بازدیــد از نقاط مختلف آن، چنــد طرح را نیز 
کلنگ زنی یا افتتاح کرد. پیش از آن استاندار به 
منظور افتتاح طرحی که توســط سازمان انرژی 
اتمی در رفســنجان اجرا شده بود به این هفته 

سفر کرده بود.
استاندار همچنین روز بعد از سفر به شهر بابک، 
به ســیرجان نیز رفت و ضمن افتتاح نمایشگاه 
سوگواره تجسمی کوچه های بنی هاشم، نشست 
شــورای اداری این شهرستان را نیز برگزار کرد. 
دیروز پنجشنبه هشتم آبان نیز وی به شهرستان 

بم سفر کرد.
امــا ســیدکمال الدین نورالدینــی فرماندار 
شــهربابک درباره جزییات این ســفر استاندار 
توضیح داد: شهربابک بهشت معادن ایران است و 
خاک زرخیز این سرزمین همراه با وجود سرمایه 
های اجتماعی و نخبگان علمی و فرهنگی و جاذبه 
های گردشگری است که از شهربابک یک ایران 
کوچک ســاخته است.وی اظهار داشت: در سفر 
استاندار کرمان به شهربابک طی روز پنجشنبه 
هفته گذشــته در حوزه های مختلف به ویژه در 
حوزه صنعت و معــدن، آب، میراث فرهنگی و 
گردشــگری، بهداشــت و درمان، راه ها و دیگر 
پروژه های زیربنایی که موجب رشــد و توسعه 
می شــود و آینده شهربابک را تامین می کند با 
اعتبار بیش از ۱۳ هزار میلیارد تومان کلنگ زنی 

یا بهره برداری داشتیم.
آغاز عملیــات احداث فاز دوم بیمارســتان 
۱۵۰ تختخوابی با اعتباری افزون بر هشت هزار 
میلیارد ریال کلید خورد، در حالی که ســرمایه 
گزاری قبلی در فاز نخســت با سه هزار و ۵۰۰ 
 میلیــارد ریال و ۲۷ درصد پیشــرفت فیزیکی 

همراه بوده است.
وی بیــان کرد: همچنین مــدت زمان مقرر 
برای تحویل این طرح ۲۴ ماهه بوده است که با 
همکاری شرکت ملی صنایع مس مقرر شد این 
مــدت به ۱۸ ماه کاهش یابد و در اردیبهشــت 
ماه ســال ۱۴۰۴ تکمیل، تجهیز و تحویل شود.

همچنین در راستای سامان بخشی چالش ناترازی 
انرژی در حوزه برق علاوه بر بهره برداری از نیروگاه 
خورشیدی ۳۰ مگاواتی بن یکه، عملیات اجرای 
 ســه نیروگاه از جمله یک نیروگاه ۱۰۰ مگاواتی 
خورشیدی و ۲ نیروگاه گازی ۱۸۰ و ۴۲ مگاواتی 

آغاز شد.

 گفتمان سازی حفاظت 
و مراقبت از خاک باید 
توسعه یابد 

 معاون آب و خاک وزیر جهاد کشاورزی گفت: گفتمان سازی حفاظت و مراقبت از خاک را در راستای تامین امنیت غذایی باید به شدت توسعه دهیم.  
صفدر نیازی شهرکی روز پنجشنبه در آیین بزرگداشت روز جهانی خاک در زنجان با بیان اینکه خاک ورزی و حفاظت از خاک در راستای تامین امنیت غذایی است، افزود: خاک 

با ۲ تهدید آلودگی و تخریب مواجه است و متاسفانه در کشور این منبع مهم حیاتی مورد بی مهری قرار گرفته است.
وی به ابلاغ قانون حفاظت از خاک اشاره کرد و ادامه داد: در آیین نامه این قانون وظایفی بر دوش ۱۸ دستگاه در جهت مراقبت و حفاظت از خاک گذاشته شده است.

نیازی شهرکی با بیان اینکه در حوزه فعالیت علمی مربوط به خاک در کشور مشکلی نداریم، تصریح کرد: در کنار مراکز دولتی، ۲۰۰ آزمایشگاه خاک شناسی بخش خصوصی 
در کشور فعال است.

وی با بیان اینکه روز جهانی خاک به عنوان نماد حفاظت از خاک اســت، اظهار کرد: ســال گذشــته ایران به واسطه فعالیت های گفتمان سازی و فرهنگ سازی در حوزه خاک، 
رتبه نخست را در ارزیابی فائو کسب کرد.

احیای برخی روســتاهای فارس در هفته اخیــر با انجام اقداماتی از جمله آغاز بکار 
پروژه ۱۲ واحدی تجاری روستای بیدشهر شهرستان اوز، افتتاح نمادین واحد مسکونی 
مددجوی تحت پوشش بهزیستی خرامه و تغییر کاربری و افزایش محدوده روستاهای 
شهرستان پاسارگاد دنبال شد؛ تلاش هایی که با هدف کاهش مهاجرت روستاییان به 

شهر و کسب درآمد برای این قشر انجام گرفت.
 هــر هفته پروژه هــا و طرح های مختلفی بــا هدف احیای روســتاها و ماندگاری 
روستانشینان در مناطق روستایی فارس کلید می خورد اما یکی از اقدامات منحصربه فرد 
بنیاد مســکن در این هفته که به منظور عدم مهاجرت روســتاییان به شهر انجام شده 
اجرای طرح های تجاری است؛ در حال حاضر بنیاد مسکن با اجرای این طرح ها درصدد 
اســت شــرایط را برای تأمین معیشت و ایجاد درآمد روستاییان فراهم کند و بر همین 
اســاس توسعه طرح های تجاری در روســتاها را با رویکرد معیشت پایدار روستایی به 
عنوان یک هدف اصلی در مناطق مختلف استان دنبال می کند؛ یکی از این مناطق که 
اخیرا مورد توجه متولیان محرومیت زدایی برای ســاخت واحدهای تجاری قرار گرفته 

روستای بیدشهر است.
روستای بیدشهر روستایی از شهرستان اوز در جنوب فارس است که با توجه به قدمت 
این روستا و جمعیت چهار هزار و ۶۵۲ نفری آن در کانون توجه متولیان بنیاد برای تحقق 

این رویکرد قرار گرفته و اخیراً هم مدیر بنیاد مسکن شهرستان اوز از آغاز بکار عملیات 
اجرایی پروژه تجاری ۱۲ واحدی این روستا خبر داده و گفته که این طرح در روستای 

بید شهر از توابع شهرستان اوز با زیربنای هزار مترمربع اجرا می شود.
امین کوهپیما افزود: اتکا بر دارایی ها و ســرمایه های اصلی انسانی، اجتماعی، مالی، 
طبیعی، نهادی و فیزیکی موجود در روستاها به عنوان منابع اولیه و اساسی تأمین معاش 

روستایی باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد.
او که معتقد اســت یکپارچگی، همبستگی و انســجام اجتماعی در بین روستاهای 

شهرستان باید حفظ شود، گفت: روستاییان با تأمین معیشت باید در این مناطق ماندگار 
شوند؛ انگیزه های مهاجرت بایستی کاهش یابد؛ در حقیقت تأمین درآمد برای روستاییان 

موجب کاهش انگیزه های مهاجرت آنها می شود.
اخیراً همچنین با هدف محرومیت زدایی یک واحد مسکونی مددجوی تحت پوشش 
بهزیستی شهرستان خرامه به صورت نمادین با حضور مسئولان محلی این شهرستان و 
با مشارکت بنیاد مسکن افتتاح شد؛ شهرستانی که در فاصله حدود ۹۰ کیلومتری شمال 
شــرق شیراز قرار دارد و از سال ۱۳۸۹ به نقشه تقسیمات کشوری استان فارس اضافه 

شده و هنوز هم نیاز مبرمی به تأمین امکانات و توسعه زیرساخت ها دارد.
سرپرست بنیاد مسکن شهرستان خرامه که تأمین مسکن مددجویان را از اولویت های 
بنیاد مسکن می داند در باره افتتاح نمادین واحد مسکونی در این شهرستان گفت: باید از 
همه ظرفیت های موجود در این عرصه بهره گیری کرد تا هیچ مددجویی بدون سرپناه 
نباشد.سعید فلامک فرد بر لزوم تأمین زیر ساخت های رفاهی برای توسعه نهضت ملی 
مسکن تأکید کرد و افزود: تأمین گاز یکی از ضروریات اصلی برای تأمین رفاه و آسایش 

ساکنین روستاهاست و می بایست در اولویت قرار گیرد.
فلامک فرد ادامه داد: هر اقدامی قانونی که به منظور تأمین مسکن متقاضیان صورت 

گیرد موجب توسعه بیشتر شهرستان و صنعت ساختمان خواهد بود.

بازگشت زندگی به روستاهای فارس

اکبر فتحی در جلســه مشــترک کمیســیون اتاق بازرگانی ایران و 
کمیســیون های کشاورزی، آب و محیط زیست اتاق تبریز اظهار کرد: در 
تمام جلسات وزارت خانه بر واقعی تر شدن تمامی قیمت ها در بستر عرضه 
و تقاضا تاکید شده است زیرا نباید با یک بخشنامه شبانه، برنامه های تاجران 

برای بازار هدف صادراتی در کشورهای دیگر را برهم زد.
وی با بیان این که وزیر جهاد کشــاورزی دســتور اکید برای تعامل با 
بخش خصوصی داده اســت، اظهار کرد: تمامی فعالان بخش کشاورزی 
شامل بخش دولتی، خصوصی، بهره برداران، تشکل ها، تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان یک بدنه منسجم و واحد هستند و در کنار هم برای ارتقای 

این بخش تلاش می کنند.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهادکشاورزی، پرداخت مطالبات 
گندمکاران را یکی از چالش های بزرگی دانست که وزارت جهاد کشاورزی 
دولت چهاردهم با آن روبرو بود، افزود: اگر تدبیر رئیس جمهور و موافقت 
رهبر معظم انقلاب نبود، نمی توانســتیم مانده مطالبات گندمکاران که 

نزدیک به ۲۱۲ هزار میلیارد تومان بود را پرداخت کنیم.
وی همچنین اعلام کرد: مطالبات کلزاکاران به مبلغ ۳۰ هزار میلیارد 

ریال که در بودجه نیز پیش بینی نشده بود پرداخت شد .
وی، تامین سوخت ماشین آلات کشاورزی و واردات بی رویه گوشت 
و کنجاله را از چالشــهای کنونی عنوان کرد و گفت: این واردات بی رویه 

باعث شد کارخانه های روغن کشی نیز با مشکل مواجه شوند .

  واردات گوشت قرمز به اشتغال کشتارگاه ها آسیب نزند
معــاون برنامــه ریــزی و اقتصــادی وزارت جهــاد کشــاورزی 
افــزود: اگــر می خواهیــم دام زنــده وارد کنیم، باید این امــکان را به 
 کشــتارگاه ها بدهیم تــا بتوانند این واردات را آن هــا انجام بدهند البته 
در زمینه تامین گوشت قرمز به آرامی به تعادل نزدیک می شویم و اگر 
تصمیم به واردات گرفته شــود باید به انجمن کشتارگاه ها این اجازه را 
بدهیم تا دام زنده وارد کنند و اشــتغالی که در حوزه کشــتارگاه وجود 

دارد آسیب نبیند.
وی بیان کرد: تهدیدات خارجی و داخلی باعث می شد تا صف هایی 
برای تهیه برخی کالاهای اساسی مانند مرغ ایجاد شود اما به رغم تجاوزات 
و اقدامات رژیم صهیونیستی در منطقه، کوچکترین مشکلی در زمینه تامین 

مرغ و سایر کالاها نداشتیم.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی گفت: اگر تجارت 
وجود نداشته باشد، تولید محکوم به شکست است چرا که تجارت است 

که تولید را تحریک می کند.
وی با بیان این که اتاق های بازرگانی و تجار به عنوان عنصر مطلوب در 
حوزه تامین امنیت غذایی فعالیت می کنند و برای صادرات مازاد تولید 
نیز برنامه ریزی می شــود، افزود: هیچ کشوری با توجه به محدودیتهای 
منابع آب و خاک، تولیدات کشــاورزی خود را صرفا برای صادرات انجام 

نمی دهد و تامین نیاز داخلی در اولویت است.

  برنامه ریزی برای افزایش جوجه ریزی
وی گفــت: اگر حدود ۱۴۵ میلیون قطعه در هر دوره جوجه ریزی داشــته 
باشیم نیاز داخلی را تامین می کنیم و برای ایجاد ضریب اطمینان آن را به ۱۵۵ 
میلیون قطعه می رســانیم تا بتوانیم ۱۱ تــا ۱۵ میلیون قطعه را برای صادرات 

برنامه ریزی کنیم.
وی با بیان این که در سایر محصولات به جز گوجه فرنگی تولید صادرات محور 
نداریم و مازاد تولیدات خود را صادر می کنیم، اظهار کرد: آماری از ظرفیت تولید 
محصولات مختلف در ماه های مختلف گردآوری کرده ایم و با تطابق این آمار با 
میزان صادرات محصولات در ماه های مختلف به یک جمع بندی رسیده ایم که 

در هفته آینده آن را به اتاق بازرگانی ایران اعلام می کنیم.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی بیان کرد: آبان و آذر 
امسال به لحاظ شرایط جوی در شمالغرب کشور، تولید گوجه فرنگی به صورت 
کامل متوقف شده است و ۲ استان دیگر تولید کننده گوجه فرنگی نیز در مجموع 

۶ هزار تن تولید دارند.
وی اظهار کرد: صادرات گوجه فرنگی حدود پنج هزار تن است و با یک هزار 

تن گوجه فرنگی نمی توان نیاز داخلی را مدیریت کرد.

 درصدد رفع محدودیت های صادرات گوجه فرنگی هستیم
فتحی گفت: برنامه ریزی لازم انجام شــده تا ۱۰۰ هکتار گلخانه سایبان در 
استان فارس راه اندازی کنیم و از این طریق می توانیم گوجه فرنگی مورد نیاز 

را تولید کنیم و نیازی به ایجاد محدودیت در صادرات نیست.
وی تاکیــد کرد: منابع لازم برای اجرای این طــرح ۱۵ هزار میلیارد تومان 
تســهیلات بود که آن را تامین کرده ایم و تلاش می کنیم هر چه ســریعتر این 

گلخانه راه اندازی شود تا یک بار برای همیشه این مشکل را حل کنیم.
وی در خصوص محصولات سیب زمینی و پیاز، گفت: برخلاف رویه گذشته که 
برای مدیریت مصرف در اسفند و فروردین جلوی صادرات گرفته می شد، سازمان 
تعاون روستایی و تشکل ها را موظف کرده ایم تا در اوج زمان عرضه، خریداری 
کنند و با انبارداری این محصولات را در اسفند و فروردین به بازار عرضه کنند.

معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهادکشــاورزی افزود: مسئله پیمان 
سپاری ارزی و رفع تعهدات یکی از مطالبات مستمر و جدی وزارت جهاد کشاورزی 
است و در همه جلسات آن را پیگیری می کنیم تا این مسئله را از بخش کشاورزی 
حذف کنیم البته طبق گزارشــی که در شورای برنامه ریزی توسط وزیر اقتصاد 
و رئیس سازمان برنامه و بودجه ارائه شد در برخی محصولات مانند زعفران این 

مسئله در حال حذف شدن است.
معاون وزیر: اراده لازم برای حل مشــکلات کشــاورزان در راس قوه مجریه 

وجود دارد

  خلق زنجیره ارزش راه حل برون رفت از مشکلات است
محمدعلی رضایی، رئیس کمیســیون کشاورزی اتاق ایران، در این نشست با 
تاکید بر حل چالش های این بخش گفت: خلق زنجیره ارزش راه حل برون رفت 
از مشکلاتمان است و درصورتی که این زنجیره خلق نشود شاهد تداوم مشکلات 
خواهیم بود.وی با اشــاره به ظرفیت های دولتی در هر استان افزود: استاندارها 
در هر اســتان در جایگاه رئیس جمهور همان استان هستند و می توانند ضمن 
حمایت های مالی، انواع حمایت های معنوی را از بخش کشاورزی داشته باشند.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران ضمن تشریح مشکلات بخش کشاورزی 
افزود: از ســالیان گذشــته ما با چالش های متعددی از جمله مشکلات قوانین 

خلق الساعه، رفع تعهدات ارزی و مشکلات صادراتی مواجه هستیم.
رضایی خاطرنشــان کرد: قشر کشاورزی از جمله صادرکنندگان اصلی کشور 
هســتند که باعث ایجاد اشــتغال زایی، ارزآوری و ایجاد ارزش افزوده در کشور 

می شوند.
بشیر جعفری؛ رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و محیط زیست اتاق تبریز هم 
به چالش های بخش کشاورزی، اعم از مشکلات تعهدات ارزی، دستورالعمل های 

خلق الساعه، مشکلات حوزه صادرات و بحث سموم کشاورزی اشاره کرد.

معاون فرهنگی - دانشجویی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت که اجرای پزشک خانواده یکی از راهکارهای اساسی 
بــرای ارائه خدمات عادلانه درمانی بــه مردم و کاهش هدر رفت 

منابع است.
به گزارش دکتر مسعود حبیبی امروز در جمع مسوولان دانشگاه 
علوم پزشکی کرمانشاه با تاکید بر ضرورت ارائه خدمات یکسان در 
سراسر این استان افزود: اجرای پزشک خانواده یکی از راهکارهای 
اساسی برای ارائه خدمات عادلانه و کاهش هدر رفت منابع است 
ضمن اینکه وجود پرونده ســلامت برای افراد باعث ارتقای کیفی 

خدمات پزشکی و کاهش هزینه های درمانی می شود.
وی با تأکید بر نقش علم و دانش در پیشــرفت کشــور گفت: برای حفظ قدرت و جایگاه ایران باید در دو حوزه توان نظامی و 

علمی قوی باشیم.
وی تصریح کرد: توان علمی نه  تنها توسعه اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی را به همراه دارد بلکه می تواند جایگاه کشور را در 

عرصه بین الملل نیز تقویت کند.
معاون وزیر بهداشت و درمان بر اهمیت ارتقای سواد سلامت جامعه نیز تأکید کرد و افزود: این مهم می تواند از بسیاری بیماری ها 

پیشگیری کرده و به مدیریت بهتر منابع کمک کند.
دکتر حبیبی که برای معارفه سرپرست دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه به این استان سفر کرده است با اشاره به شایستگی 
مسوول جدید حوزه بهداشت و درمان استان گفت: دکتر سروش انسانی اخلاق مدار و متعهد است که برای انجام خدمت از هیچ 
کوششی فروگذار نیست.همچنین دکتر سروش در این نشست گفت: حفظ کرامت انسانی به دور از تبعیض، خدمات رسانی به 
آحاد مردم، توسعه ارتباطات بین المللی، بهره گیری از پتانسیل های بخش خصوصی، فراهم کردم امکانات برای محرومین، ارتباط 
نزدیک با خیرین ســلامت، اجرای کامل نظام پزشــک خانواده، ترمیم کمبود نیروی انسانی، ساماندهی کمبود دارو، تجهیزات و 
اورژانس  ها و فراهم کردن شرایط رشد دانشجویان از جمله برنامه و اهداف دوره جدید مدیریت دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه است.

همچنین علی شعبانی معاون سیاسی استاندار کرمانشاه بر رعایت خدمات عادلانه و یکسان بهداشتی و درمانی در سراسر این 
استان تاکید کرد.

دکتر محمدرضا ظفرقندی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در حکمی دکتر علی سروش را به عنوان سرپرست دانشگاه 
علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کرمانشاه منصوب و جایگزین دکتر قباد محمدی کرد.

 آیین سنتی شــترگردانی در روستای علی آباد علیا از توابع 
شهرستان زرند، به عنوان یک آیین با سابقه و با ارزش مذهبی، 
قابلیت ثبت در فهرست آثار ملی کشور را دارد که طی روزهای 
اخیر با همفکری مسئولان در مسیر ثبت ملی قرار گرفته است.

 مردم مســلمان به خصوص شیعیان در ایران و اقصی نقاط 
کشور در ایام شادی و حزن خاندان نبوت )ص( اقدام به برگزاری 
آیین ها و مراسم های مختلف و متفاوتی برای زنده نگهداشتن 

یاد و سیره خاندان عصمت و طهارت می کنند.
در استان کرمان نیز مردم متدین و شیفتگان اسلام و مکتب 

تشیع در ایامی مانند محرم و ایام فاطمیه سنت ها و آیین های متنوع و متفاوتی برای عرض ارادت به ساحت خاندان پیامبر 
)ص( اجرا می کنند که به طور مثال آیین جوش زنی در روستای هرمزآباد رفسنجان، سنگ زنی کوهبنان، علم گردانی، شبیه 

خوانی و تعزیه از مهترین این آیین ها محسوب می شود که برخی از آنها به ثبت ملی هم رسیده اند.
آیین ســنتی شــترگردانی در روستای علی آباد علیای زرند که آنطور مسئولان می گویند، سابقه ای بیش از ۱۵۰ سال در 
منطقه دارد و یکی از مراســمی اســت که هر ساله در ایام شــهادت حضرت فاطمه زهرا)س(، و در این روستا برگزار می شود 
برای ثبت آن در فهرست میراث فرهنگی استان و کشور اقداماتی در دست انجام است که به همین منظور نشستی با حضور 

مسئولان میراث فرهنگی و مجمع منتظران حضرت مهدی)عج( روستای علی آباد برگزار شد.
رییس میراث فرهنگی گردشــگری و صنایع دستی شهرستان زرند با اشاره به سابقه طولانی آئین شترگردانی در روستای 
علی آباد علیا گفت: طبق بررســی انجام شــده، قدمت این آیین به بیش از ۱۵۰ ســال بر می گردد و بر اساس سنت قدیمی، 

اهالی روستا با جمع آوری پول از بین اهالی نسبت به خرید یک نفر شتر اقدام می کنند.
محمد اســلامی افزود: در یکی از روزهای ســال که عموما در ســالروز شــهادت حضرت زهرا )س( اســت، این شــتر 
بــه صورت زیبایی آراســته می شــود و بــر اندامش پارچه هــای رنگارنگ می بندنــد و یک قاب آئینه و مَشــکی از آب و 
مقداری شــکلات و در پاره ای از مواقع گلاب در تزئین این شــتر اســتفاده می کنند.رییس میراث فرهنگی گردشــگری و 
صنایع دســتی شهرســتان زرند تصریح کرد: تعدادی از جوانان روســتا شتر را به ســمتِ کوچه های روستا پی و هدایت می 
 کنند و ســاکنان خانه های روســتا نیز با اســپند در انتظار رســیدن شــتر به محله خود در انتظار می نشینند و به محض 
رســیدن شــتر، از فردی که به عنوان معتمد و ریش سفید روستا و همچنین از مشایعت کنندگان شتر است، درخواست می 

کنند تا شتر در حیاط خانه آنها چرخی بزند.

آیین سنتی شترگردانی علی آباد زرند در مسیر ثبت ملی اجرای پزشک خانواده راهکاری برای عدالت درمانی 
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     بیتا حسن پور   -       معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر گفت: هوشمند سازی سیستماتیک شبکه های توزیع 
برق در اولویت برنامه های توانیر است.

در آینده نزدیک با 
توجه به قوانین و 
مقررات و شرایط 

کشور، یک تحول 
جدی در این حوزه 

ایجاد خواهد شد.

انرژی 

مدیر مخابرات منطقه گلستان :  
تحقق اهداف در گرو تلاش جمعی و تعهد 

به وظایف است 

مدیر مخابرات منطقه گلستان در بازدید از مرکز 
مدیریت ارتباطات سیار بر تلاش جمعی در جهت 
تحقق اهداف تاکیدکرد .  مومنی خبرنگار گلستان ؛ 
به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، 
دکتر غلامعلی شهمرادی که حین بازدید از بخشهای 
مختلف مرکز ارتباطات سیار با همکاران به گفتگو 
نشست ، بر تلاش جمعی  و تعهد بعنوان عامل موثر 
در تحقق اهداف تاکید کرد .  مدیر مخابرات منطقه 
گلستان با اشاره به شاخصهای عملکردی در حوزه 
ارتباطات سیار ، وضعیت اجرای طرح های توسعه 
ای ، نگهداری مناسب و تامین ارتباط پایدار همراه 
اول را مثبــت ارزیابی کرد وافزود : با تلاش جمعی 
و تعهد به وظایف محوله ، می توان اهداف در نظر 
گرفته شده را محقق دانست .  وی ضمن بازدید از 
تجهیزات مرکز فنی ارتباطات سیار ، لزوم نگهداری 
مناسب و به موقع همچنین بررسی های دوره ای 
را در عملکرد مناسب تجهیزات تاثیر گذار دانست.

  مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت 
و گاز غرب در جمع دانشــجویان دانشگاه 
رازی کرمانشــاه مطرح نمود:نقش و جایگاه 
دانشگاه های داخلی مبنی بر لزوم استفاده از 
تکنولوژی های جدید و نوین جهت برداشت 

ثانویه از میادین نفت و گاز کشور

مدیرعامــل شــرکت بهره بــرداری نفــت و 
گاز غــرب در جمع دانشــجویان دانشــگاه رازی 
 کرمانشــاه بر نقــش و جایــگاه دانشــگاه های

 داخلی در برداشــت ثانویــه از میادین نفت و گاز 
کشــور تاکید نمود.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
شرکت نفت مناطق مرکزی ایران، مهندس نصیری 
مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب با 
همراهی جمعی از مدیران و روســای ستادی این 
شــرکت در آیین ورودی دانشجویان جدید الورود 
دانشکده نفت، شیمی و پلیمر دانشگاه رازی کرمانشاه 
حضور یافتند. وی در ابتدای مراسم با تبریک آغاز 
سال تحصیلی به دانشجویان و اساتید با ارائه گزارشی 
از عملکرد شــرکت در حوزه هــای مختلف فنی، 
عملیاتی، پژوهشــی و علمی پرداخت و بر اهمیت 
دانشگاه با صنعت تاکید نمود و گفت: خوشبختانه 
در طول چند چند ســال اخیر تعاملات خوبی در 
خصوص تقویت تعاملات صنعت و دانشگاه شکل 
گرفته و انشالله با تداوم این رویکرد واحد پژوهش 
و توسعه شرکت نیز همچنان در این زمینه فعالیت 
نماید.مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب 
به پتانسیل کشور در حوزه نفت و گاز کشور مبنی بر 
رتبه دوم تولید گاز و رتبه سوم تولید نفت جهان به 
پیشرفت های علمی و تجربی مهندسان کشور در 
حوزه نفت و گاز اشاره نمود و گفت: به یمن تلاش 
و مجاهدت علمی متخصصان داخلی و شرکت های 
دانش بنیان داخلی در همه مراحل صنعت عظیم 
نفت و گاز)زمینه سازی اکتشاف، تولید و بهره برداری، 
فــرآورش و پالایش، انتقال و توزیع( کاملا به خود 
کفایی رسیدیم و مثال بارز آن نیز میادین نفتی جدید 
همچون میدان آذر می باشد. وی افزود: با توجه به 
پتانسیل استان های غرب کشور در حوزه تولید نفت و 
گاز و همچنین عمر متوسط این میادین، لزوم توجه 
به محیط های آکادمیک به منظور تداوم برداشت های 
حداکثری  ثانوی از این میادین و بهره برداری از آنها 
بیش از پیش اهمیت دارد.مهندس نصیری در پایان 
به ناترازی انرژی و لزوم توجه به این مهم و مدیریت 
مصرف نیز مطالبی بیان نمودند. در ادامه این مراسم 
اساتید تخصصی گروه های مختلف نفت، پتروشیمی 
 و پلیمر دیدگاه های خود را در خصوص تداوم بیشتر

 تعامل با شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب تشریح 
نمودند.لازم به ذکر اســت در حاشیه این مراسم، 
مهندس نصیری و هیات همراه از دفتر هماهنگی 

صنعت و دانشگاه نیز بازدید نمودند.

   نشســت وزارتــی اوپک پلاس به 
تعویق افتاد

 سی وهشتمین نشســت وزیران نفت و انرژی 
کشــورهای عضو ائتلاف اوپک پــلاس به ۱۵ آذر 
موکول شد.به گزارش از وزارت نفت، پنجاه وهفتمین 
نشســت کارگروه وزارتی نظارت بر توافق ائتلاف 
تولیدکنندگان عضو اوپک و غیراوپک )اوپک پلاس( 
موسوم به JMMC و سی وهشتمین نشست وزارتی 
اوپک پلاس که پیش تر قرار بود یکم دسامبر )۱۱ آذر( 
برگزار شود به پنجم دسامبر )۱۵ آذر( موکول شد.

حضور چند تن از وزیران کشــورهای عضو این 
ائتلاف در چهل وپنجمین نشست سران کشورهای 
حاشیه خلیج فارس در کویت از دلایل جابه جایی 

تاریخ برگزاری این نشست به شمار می آید.

دولت در حال حاضر 
بحثی بر افزایش قیمت 
بنزین ندارد

رئیس کمیســیون انرژی مجلس با بیان اینکه دولت در حال حاضر بحثی بر افزایش قیمت بنزین ندارد، گفت: افزایش قیمت در کمیســیون انرژی در این دوره و دوره قبل مطرح شــد، 
اما رای نگرفت.

 موســی احمدی رئیس کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی با حضور در برنامه صف اول، در خصوص ناترازی انرژی و خاموشی ها اظهار کرد: در رابطه با ناترازی تعریفی که برای 
ناترازی می کنند، عدم همراهی مصرف با تولید است یعنی زمانی که ما تولیدمان کم باشد و مصرفمان زیاد باشد، این خلاء و این نقص را ناترازی تعریف کردند، در این رابطه کار کارشناسی 
انجام گرفته، کمیته های تخصصی ما ورود پیدا کردند و علل و عوامل ناترازی را بررسی کردند.وی افزود: با توجه به خاموشی های اخیر وزیر نفت و وزیر نیرو با کارشناسان را در کمیسیون 
انرژی را دعوت کردیم مســائل و مشــکلات را بیان و تبیین کردند که توافق بســیار خوبی صورت گرفت. یکی از بحث هایی که وزیر نیرو مطرح کرد کمبود گاز بود.رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس درباره اینکه نیروگاه های ما نزدیک به هفتاد درصدشان از گاز استفاده می کنند، گفت: نزدیک به ۱۱۴ نیروگاه اعم از نیروگاه حرارتی، نیروگاه برق آبی، نیروگاه انرژی های تجدیدپذیر 

داریم که از این تعداد ۱۴ نیروگاه مازوت مصرف می کنند و وقتی با مشکل عدم مصرف مازوت همراه شدند مقداری خاموشی ایجاد کرد.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: دولت در ۱۰۰ روز گذشته 
همه تلاش خود را برای پایداری جریان گاز به کار گرفته است و امید 
دارد با همکاری آحاد جامعه و هم افزایی همه سازمان ها، زمستانی 

گرم و بدون دغدغه را برای مردم به ارمغان بیاورد.
به گزارش از وزارت نفت، ســعید توکلی با تشــریح بخشی از 
دســتاوردهای صنعت گاز در ۱۰۰ روز نخســت به اجرای تزریق 
گاز به ایستگاه کنترل فشار گاز سمنان، به منظور گازرسانی بدون 
افت فشار و تأمین نیاز مصرف کنندگان استان سمنان، همچنین 
حوزه شمال شرق استان تهران اشاره و اظهار کرد: با راه اندازی این 
ایستگاه، فشار ثابت psi ۵۵۰ برای خط سمنان - ری فراهم شد.

وی تزریق گاز به قطعه اول خط لوله میناب - سیریک به طول ۹۰ کیلومتر با هدف ایجاد زیرساخت های لازم برای صادرات گاز 
به عمان را از دیگر پروژه های انجام شده در ۱۰۰ روز نخست دولت چهاردهم اعلام و تصریح کرد: با تزریق گاز به گستره نخست 

این پروژه به طول ۱۲۰ کیلومتر در آینده نزدیک، صنایع شرق استان هرمزگان از نعمت پایدار گاز بهره مند می شوند.
معاون وزیر نفت بیان کرد: گازرسانی به شهرها، روستاها و صنایع شهرهای میناب، سیریک و منطقه صنعتی گروک و نیروگاه 

برق کوهستک از دیگر مواهب اجرای گستره میناب - سیریک است.
توکلی پروژه احداث خط لوله جدید انتقال گاز از رشت تا چلوند را از دیگر پروژه های انجام شده در این مدت برشمرد و گفت: 
این پروژه ۱۵۰ کیلومتری که در سال های اخیر آغاز شده بود، پس از تکمیل ۸۰ کیلومتر از آن و اخذ مجوزهای لازم با رعایت 

دستورالعمل های ایمنی، عملیات تخلیه هوا و تزریق گاز آن، اجرایی شد.

مدیرکل دفتر سیاست گذاری و توسعه فضای کسب و کار سازمان 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( گفت: با توجه 
به شرایط ناترازی برق و ضرورت توجه به اجرای پروژه های بهره وری 
انرژی در کشور، برنامه ریزی و مذاکره با سرمایه گذاران برای اجرای 
طرح های اصلاح روشنایی معابر در استان ها نیز در حال انجام است .

به گزارش از وزارت نیرو، »ســالار آتش پر« خاطرنشــان کرد: 
پیش بینی می شــود تا پایان سال قرارداد اجرای طرح در چندین 

استان دیگر مبادله شود.
وی ادامه داد: ســرمایه گذاران در ازای اجرای طرح ها و تایید و 

صحت سنجی آن، اوراق صرفه جویی انرژی از ناشر دریافت خواهند کرد که قابل معامله در بورس انرژی خواهد بود.
مدیرکل دفتر سیاســت گذاری و توســعه فضای کسب و کار ساتبا افزود: براین اساس قراردادهای اجرای دو طرح  بهینه سازی و 
تعویض چراغ های پرمصرف با چراغ ها و لامپ های فوق کم مصرف )LED( در معابر شــهری اســتان های ایلام و خراســان رضوی با 
سرمایه گذاری حدود ۱۲ هزار میلیارد ریالی میان سرمایه گذاران بخش خصوصی، ساتبا و شرکت های مشاور اندازه گیری و صحه گذاری 
انرژی، مبادله شــد.آتش پر گفت: با اجرای کامل طرح بهینه ســازی و تعویض چراغ های پرمصرف با چراغ های کم مصرف )LED( در 

معابر شهری استان های ایلام و خراسان رضوی در مجموع ۴۰ مگاوات از دیماند برق کشور کاسته می شود.
وی بیان داشت: اجرای این طرح با کاهش سالانه بیش از ۱۷۰ میلیون کیلووات ساعت صرفه جویی انرژی برق همراه خواهد بود 
که معادل انرژی تولیدی حدود ۳۰ مگاوات ظرفیت نیروگاه حرارتی جدید و یا ۱۰۰ مگاوات نیروگاه خورشــیدی در ســمت عرضه 

است، ضمن آنکه با صرفه جویی بیش از ۴۰ میلیون متر مکعب گاز طبیعی، می تواند در رفع ناترازی این حوزه نیز موثر باشد.

صلاح روشنایی معابر چندین استان برای کاهش ناترازی دولت برای پایداری جریان گاز تلاش می کند

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه با اعلام اینکه اخیرا ۱۸۰ میلیارد 
تومان اعتبار به تصفیه خانه فاضلاب کرمانشاه اختصاص یافته، گفت: اگر اعتبار مورد نیاز 

تامین شود، این پروژه ابتدای نیمه دوم سال آینده به بهره برداری می رسد. 
رضا داودی با بیان اینکه با پیگیری های صورت گرفته اخیرا ۱۸۰ میلیارد تومان اعتبار 
از محل فروش اوراق مرابحه به مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب کرمانشاه اختصاص یافته، 
اظهار کرد: این اعتبار تخصیص یافته و حتی بخشــی از آن برای پیشرفت پروژه هزینه 
شده است. وی ادامه داد: با این اعتبار می توانیم تا پایان سال و یا حداکثر تا پایان بهار 

سال آینده سازه های مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب کرمانشاه را تکمیل کنیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب  استان کرمانشاه از پیگیری جدی برای اختصاص 
۳۵۰ میلیارد تومان اعتبار دیگر از محل اوراق مرابحه به تصفیه خانه فاضلاب کرمانشاه 
کنیم، همزمان با پیشرفت سازه های تصفیه خانه، تجهیز آن را نیز با سرعت بیشتری پیش خبر داد که قول های اولیه آن نیز گرفته شده و یادآور شد: اگر این اعتبار را نیز دریافت 

خواهیم برد.داودی خاطرنشان کرد: چنانچه این اعتبارات اختصاص یابد تلاش می کنیم 
با فعالیت شــبانه روزی، تا ابتدای نیمه دوم سال ۱۴۰۴ مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب 
شهر کرمانشاه به بهره برداری برسد. به گفته این مسئول، در حال حاضر پیشرفت فیزیکی 
مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب کرمانشــاه ۴۰ درصد و پیشرفت سازه ای آن ۷۰ درصد 
است. وی افزود: این تصفیه خانه با ظرفیت ۶۷ هزار مترمکعب در شبانه روز، امکان تصفیه 
فاضلاب ۴۰۰ هزار نفر دیگر از جمعیت شهر کرمانشاه را در کنار مدول اولی که اکنون 
در اختیار داریم، فراهم خواهد کرد.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
از مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب کرمانشــاه به عنوان یک مگاپروژه یاد کرد که علاوه 
بر کمک به حل معضل فاضلاب شهر کرمانشاه و عواید بهداشتی و زیست محیطی که 
دارد، می تواند ۲۴.۵ میلیون مترمکعب در سال پساب تصفیه شده را در اختیار صنایع 

و سایر کاربری های پایین دستی قرار دهد.

رئیس گروه سرمایه گذاری سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( 
درباره امکان صادرات برق تجدیدپذیر، گفت: ســرمایه گذار با تولید بیش از ۱۰۰ مگاوات 

می تواند اقدام به احداث نیروگاه کرده و بعد از آن برق خود را طبق ضوابط صادر کند.
 »حمیدرضــا بهمن آبادی« با بیان اینکه کشــور مــا در رابطه با احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر از ظرفیت خوبی برخوردار اســت، افزود: ایران از لحاظ تابش آفتاب و سرعت 
باد در وضعیت خوبی قرار دارد؛ بنابراین باید از این نعمت با احداث نیروگاه های خورشیدی 

و تجدیدپذیر استفاده شود.
وی با بیان اینکه باید با کمک همدیگر مشکل صنعت را حل کنیم و استفاده از نیروگاه 
های تجدیدپذیر را مدنظر قرار دهیم، ادامه داد: مدل ها و پیشرانه های توسعه برق تجدید 
پذیر و پاک وجود دارد و برای احداث و همچنین خرید برق از سرمایه گذاران برنامه های 
خوبی صورت گرفته اســت، به طوری که در رابطه با خرید تضمینی برق قیمت خرید تا 
۲۰ کیلــووات و کمتــر ۲۵ هزار ریال، بین ۲۰ کیلووات تا ۲۰۰ کیلووات نیز با قیمت ۲۲ 
هزار ریال خرید می شــود، نیروگاه های برق آبی نیز روی خطوط انتقال ۱۵ هزار ریال 

و جریانی ۱۹ هزار ریال خریداری می شود که این نرخ ها مربوط به سال گذشته است.
رئیس گروه ســرمایه گذاری ساتبا در رابطه با وضعیت انرژی های تجدیدپذیر و پاک 
در کشور خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۴۹ درصد از نیروگاه هاخورشیدی، ۲۷ درصد از 

باد، ۱۵ درصد از نیروگاه انشعابی و ۷ درصد از برق آبی استفاده می شود.
بهمن آبادی گفت: طبق ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان صنایع با قدرت مصرف 
بیشتر از یک مگاوات موظف اند معادل یک درصد از برق مورد نیاز سالانه خود را از طریق 
احداث نیروگاه های تجدیدپذیر تأمین کنند و این میزان در پایان ســال پنجم حداقل به 
پنج درصد برسد.وی ادامه داد: در حال حاضر تعداد ۸۸ صنعت با ظرفیت سه هزار و ۷۵۵ 
مگاوات برای احداث نیروگاه های تجدیدپذیر پروانه کســب کرده اند که از این تعداد ۶ 

نیروگاه به بهره برداری رسیده و مقدار ۴۴ مگاوات برق را تولید می کنند.
رئیس گروه سرمایه گذاری ساتبا با تاکید بر اینکه صاحبان صنایع مقدار افزایش تولید 
برق از طریق نیروگاه های تجدیدپذیر را می توانند از طریق سازمان بورس به فروش برسانند 

یا در صورت افزایش مصرف بدون نیروگاه های تجدیدپذیر وزارت نیرو مکلف است که مقدار 
اضافه مصرف را با نرخ آزاد با صنایع محاسبه کند، گفت: شهرک های صنعتی موظف شدند 
که زمین را در اختیار صنایع قرار دهند تا صنایع نیروگاه های تجدیدپذیر احداث کنند و 

شرایط اخذ مجوز برای احداث نیروگاه ها نیز به سهولت در نظر گرفته شود.
بهمن آبادی با بیان اینکه احداث نیروگاه های تجدیدپذیر در شهرک های صنعتی و 
زمین شخصی تا سقف یک مگاوات انجام می شود که بعد از احداث برق تولیدی مازاد آنها 
نرخ پایه ۲۲ هزار ریال خریداری می شود، گفت: ظرفیت خوبی که انجام گرفت عرضه برق 
نیروگاه تجدیدپذیر در بورس سبز انرژی است که در حال حاضر ۶۰ نیروگاه تجدیدپذیر 
بــا ظرفیت ۴۶۰ مگاوات در بورس عرضه می شــود کــه ارزش معامله آن حدود ۲۷۰۰ 
میلیارد تومان است.وی با بیان اینکه در حال حاضر طبق ماده ۱۲ رفع موانع تولید تعداد 
۱۲۲ نیروگاه خورشیدی با ظرفیت ۳۹۰۰ مگاوات در حال احداث است که ۱۴ نیروگاه با 
ظرفیت ۶۳ مگاوات به بهره برداری رسیده است، افزود: در حال حاضر احداث سامانه های ۵ 
کیلوواتی خورشیدی طرح حمایتی طبق تفاهم پنج جانبه با کمیته امداد، بسیج سازندگی، 
بهزیستی، معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم وزارت نیرو و ساتبا منعقد شده است.

رئیس گروه سرمایه گذاری ساتبا خاطرنشان کرد: فرآیند احداث نیروگاه تجدید پذیر 

شامل انتخاب مدل سرمایه گذاری، ارزیابی توان مالی، اخذ پروانه احداث، مجوزهای تملک 
زمین و محیط زیست و در نهایت احداث و بهره برداری است که این پروسه ساده و کوتاه 

مدت بوده و می تواند ظرف مدت کوتاهی به بهره برداری برسد.
محمود کریمی - عضو هیات مدیره انجمن ساتکا - از برگزاری سمینار اینداست سولار 
در خانه صنعت و معدن استان کرمانشاه خبر داد و گفت: انجمن ساتکا از انجمن سازندگان 
و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر شکل گرفته که سازندگان شامل؛ 
تجهیزات نیروگاه های تجدیدپذیر مانند پنل خورشیدی، اینورتر خورشیدی، کابل سولار، 
استراکچر، تامین کنندگان کالا شامل؛ تامین کنندگان تجهیزات نیروگاه های تجدیدپذیر و 
خدمات انرژی های تجدیدپذیر نیز شامل شرکت های پیمانکار، مشاور، توسعه دهنده است.

وی با بیان اینکه انجمن ســاتکا در حال حاضر ۳۱۱ عضو فعال در سراسر کشور دارد 
که امیدواریم با برگزاری این ســمینار در کرمانشاه تعداد اعضای استان کرمانشاه، ایلام و 
کردســتان در این انجمن افزایش یابد، گفت: این سمینار در سال ۱۴۰۲ در استان های 

مختلف برگزار و در سال جاری نیز در چند استان دیگر برگزار شده است.
عضو هیات مدیره انجمن ســاتکا افزود: در این ســمینارها که در رابطه با انرژی های 
تجدیدپذیر برگزار می شود، ۸۰ درصد شرکت کنندگان از صنایع بوده، ۱۰ درصد از شرکت 
هــای تجدیــد پذیر و ۱۰ درصد دیگر نیز از ارگان های دولتی حضور دارند. برگزاری این 
ســمینار به صورت عمومی بوده اما در هر ماه یک کارگاه ســه روزه و به صورت تخصصی 
در تهران برگزار می شــود که آموزش های تخصصی برای احداث نیروگاه تجدیدپذیر در 
آنجا ارائه می شود و هدف از برگزاری این سمینارها تمرکز بر احداث نیروگاه ها در صنایع 
کوچک و متوســط و همچنین صنایع بزرگ است.محمدمرادی مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق استان کرمانشاه نیز از تولید ۲ هزار و ۷۷۱ مگاوات از برق استان کرمانشاه توسط 
نیروگاه های خورشــیدی خبر داد و گفت: در دنیای امروز اهمیت صنعت برق چشمگیر 
بوده و در تمام امور روزمره به نوعی از انرژی برق استفاده می شود و ضریب نفوذ برق نیز 
به بالاترین میزان خود رسیده به طوریکه در استان کرمانشاه ضریب نفوذ برق در شهرها 

۱۰۰ درصد و در روستاها بیش از ۹۹ درصد است.

مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب کرمانشاه سال آینده به بهره برداری می رسد

تولید ۲ هزار و ۷۷۱ مگاوات از برق استان کرمانشاه توسط نیروگاه های خورشیدی

محسن ذبیحی در نشست بررسی راهکارهای اجرایی برنامه های 
عبور از پیک بار ۱۴۰۴ که در شرکت توزیع نیروی برق خوزستان 
برگزار شــد با اشاره به تعریف یک چشــم انداز در معاونت توزیع 
برق اظهار کرد: این چشم انداز، گذر از مدیریت سنتی شبکه های 
توزیع به مدیریت فعال و هوشمند سیستم توزیع شبکه برق است.

ذبیحــی با تاکید بر ۲ گذرواژه مهم در این چشــم انداز گفت: 
گذرواژه اول این اســت که مدیریت سنتی می خواهد به مدیریت 
فعال تبدیل شود اما باید پررنگ تر عمل کند، به این معنا که قبلًا 
نگاه همکاران ما به توزیع، این بوده که یک شــبکه وجود دارد که 
باید بهره برداری شود، خاموشی آن گرفته شود، انرژی توزیع شود 

اما اکنون بحث مدیریت فعال و هوشمند است، به این معنا که صرفا بهره برداری از شبکه مد نظر 
نیست و یک سری پارامترهای تعیین کننده دیگ نیز فرایند توزیع برق باید مورد توجه قرار گیرد.

معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر افزود: در واقع باید یک کنش و واکنشی در این فرایند 
باشــد، بحث تولید و توزیع ، کنترل هوشــمند و خودروهای برقی در آینده ای نزدیک، از دیگر 
پارامترهاســت، بنابراین یک مدیریت ۲ طرفه اســت که انرژی بین مردم توزیع می شود و صرفا 
این نیست که انرژی را بین مردم توزیع کنیم و یک جریان یک طرفه به نام توزیع انرژی و تبدیل 

هوشمند بین ما و مشترکان برقرار شود.
وی افزود امروز در شرایطی قرار گرفته ایم که یک جریان ۲ طرفه به صورت فعال و هوشمند 
داریم، فعال به این معنا که می تواند در هر لحظه یک مسیر ۲ سویه داشته باشد و هوشمند به 
این معنا که مشخص شود در هر زمان باید برنامه ای را تدوین کنیم که ممکن است در بخش 

های مختلف همچون نرخ و تعرفه و ... تغییر کند.
ذبیحی تاکید کرد: در آینده نزدیک با توجه به قوانین و مقررات و شرایط کشور، یک تحول 

جدی در این حوزه ایجاد خواهد شد.
وی با اشــاره به گذرواژه دوم و با توکید بر این که شــبکه توزیع باید به سیستم توزیع تبدیل 
شود تصریح کرد: این شبکه، مجموعه ای از نشانه هایی همچون سیم، تیر و ترانس است که قرار 

است به سیستمی تبدیل شود که در آن عواملی وجود دارد.

  پروژه های هوشمندسازی صنعت برق شتاب می گیرد
ذبیحی با بیان این که اکنون احساس می شود که اختلاف معناداری از نظر تکنیک، موضوعات 
تخصصی و دانش بین تولید و توزیع وجود دارد اظهار کرد: حوزه توزیع با توجه به مسائل تخصصی 
و دانش موجود، دارد در مســیری حرکت مــی کند که مراتب در حوزه های مدیریت، مبادلات 
انرژی و درآمدزایی و در حوزه تکنولوژی و محصولات و قطعاتی که در این حوزه به کارگیری می 

شود، تخصصی تر از سایر حوزه ها می باشد.
وی تصریح کرد: بنابراین نیاز است که شرکت ها متناسب با این دگردیسی که در حوزه توزیع 
رخ می دهد خود را تجهیز کنند و آمادگی ورود به این عرصه را داشته باشند، البته باید این را هم 
بدانیم که این تغییرات و دگردیسی ها این طور نیست که یک شبه فرهنگ توزیع تغییر کند زیرا 
تعییر فرهنگ، نیاز به زمان دارد پس باید شرکت ها آمادگی پذیرش این موضوعات را داشته باشند.

معاون هماهنگی توزیع شــرکت توانیر خاطرنشــان کرد: خیلی از شرکت های توزیع برق در 
حوزه هوشمندسازی، برنامه استراتژیک تعریف کرده اند.

در این نشســت مدیرعامل شــرکت توزیع برق اهواز،مدیرکل امور انرژی و مشتریان شرکت 
توانیــر، ناظــر عالی وزارت نیرو، ارزیابان شــرکت توانیر و مجموعه مدیران و معاونین شــرکت 
توزیع نیروی برق خوزســتان حضور داشــتند که هر کدام در حوزه های مختلف بخش توزیع 
 از جمله هوشمندســازی، کنترل هوشــمند، کشــف رمــز ارزها، کاهش تلفات، نیرو رســانی، 
تجهیزات و ماشــین آلات گزارش های تخصصی ارائه دادند و پس از بررســی مشکلات به بیان 

راهکارها پرداختند.
گفتنی اســت روز دوم این ســفر، مجموعه مدیران مذکور از شــبکه برق شهرهای دزفول و 

اندیمشک بازدید خواهند کرد.
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ایران زمین 

ناباروری دیگر پایان راه نیست

 ناباروری یکی از چالش های مهم در حوزه ســلامت و جمعیت است که 
بسیاری از زوج ها را درگیر کرده و نیازمند توجه ویژه مسئولین و ارائه خدمات 
درمانی مناســب است. در همین راستا، مدیر درمان تأمین اجتماعی استان 
کهگیلویه و بویراحمد از پیشرفت های قابل توجه در زمینه حمایت از زوج های 
نابارور خبر داد.این اقدامات در چارچوب طرح ملی حمایت از زوج های نابارور، 
که از سال ۱۴۰۰ آغاز شده، صورت گرفته و طی آن خدماتی نظیر تشخیص، 
درمان، آزمایش های پزشکی و داروهای مرتبط تحت پوشش بیمه قرار گرفته اند. 
توســعه این طرح در استان کهگیلویه و بویراحمد و پوشش بیمه ای فراگیر، 
علاوه بر تقویت امیدواری زوج ها، به افزایش نرخ تولد و حمایت از سیاست های 
جوانی جمعیت کمک می کند. این گزارش به بررسی اقدامات انجام شده، مراکز 

فعال، و دستاوردهای این طرح در استان می پردازد.
مدیر درمان تامین اجتماعی کهگیلویه و بویراحمد گفت: امسال یک میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون تومان برای زوج های نابارور هزینه شده است. یونس محمودیان 
از تشکیل ۴۳۲ پرونده حمایت از زوج های نابارور در استان خبر داد و گفت: در 
طرح حمایت از زوج های نابارور ماهانه بین ۱۵۰ تا ۲۰۰ نفر حمایت می شوند.

این خبر نشان از افزایش توجه مسئولان به مسئله ناباروری و تلاش برای 
حمایت از زوج های درگیر این مشــکل در استان کهگیلویه و بویراحمد دارد. 

تخصیص بودجه قابل توجه یک میلیارد و پانصد میلیون تومانی و تشــکیل 
بیــش از چهارصد پرونده، گامی موثر در راســتای کاهش هزینه های درمان 

ناباروری برای زوج ها است.
افزایش پوشــش بیمه ای خدمات درمان ناباروری و گسترش مراکز ارائه 
دهنده این خدمات، می تواند به افزایش امیدواری زوج های نابارور و تشویق آن ها 
به مراجعه به مراکز درمانی منجر شود. همچنین، این اقدام می تواند به افزایش 
نرخ تولد در استان کمک کرده و از این طریق به جوانی جمعیت کمک کند.

طرح حمایت از زوج های نابارور در دولت سیزدهم تصویب شده و از سال 
۱۴۰۰ آغاز شــد. پیش از آن، صرفا هزینه دارو تحت پوشــش بیمه بوده اما 
بعد از اجرای این طرح، هزینه های درمان ناباروری نیز تحت پوشــش بیمه 
قرار گرفت. این طرح با هدف جوانی جمعیت و حمایت از زوج های نابارور و 

کاهش پرداخت اصلی توسط مردم آغاز شد.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به اینکه 
این طرح با هدف جوانی جمعیت و حمایت از زوج های نابارور و کاهش پرداخت 
اصلی توسط مردم آغاز شد افزود: در این طرح دو نوع نا باروری اولیه و ثانویه 
تعریف شده و مقرر شد زوج هایی که شامل این تعریف می شوند، تحت پوشش 

بیمه قرار گرفته و پرونده های آنها نشان دار شود.

در طرح حمایت 
از زوج های نابارور 
ماهانه بین ۱۵۰ تا 

۲۰۰ نفر حمایت 
می شوند. این خبر 

نشان از افزایش 
توجه مسئولان به 
مسئله ناباروری و 

تلاش برای حمایت 
از زوج های درگیر 

این مشکل در 
استان کهگیلویه و 

بویراحمد دارد.

  عرشیا حسن پور  -  با پیشرفت های چشمگیر در حوزه پزشکی، ناباروری دیگر یک بن بست نیست و بسیاری از زوج ها می توانند به آرزوی فرزندداری 
برسند. طرح های حمایتی دولت و پوشش بیمه درمان های ناباروری نیز امیدواری را به دل زوج های نابارور بازگردانده است.

 شهردار کرج با تاکید به برپایی جهاد 
تبیین گفت؛

شهروندان از۲۰ برابر شدن بودجه فرهنگی 
شهر بی اطلاع هستند

کرج -  محمد رنجبرکهن: شهردار کرج با انتقاد 
از بی اطلاعی شهروندان درباره اقدامات و فعالیت های 
مدیریت شهری، عدم اجرای جهاد تبیین را به عنوان 
یکی از بزرگ ترین نقاط ضعف مجموعه تحت نظر 
خود ارزیابی کرد و گفت: در ســال جاری بودجه 
فرهنگی شــهرداری کرج ۲۰ برابر شده اما کمتر 

شهروندی از این موضوع مطلع است.
کیانی اذعان کرد: سازمان فرهنگی شهرداری در 
ماه های اخیر اقدامات بسیار بزرگ و ویژه ای انجام 
داده که از جمله آنها برگزاری جشــنواره ورزشی 
محلات و همچنین مسابقه بزرگ فرمانده بوده است. 
در کنار این برنامه ها جشن های بزرگ مناسبتی و 

ملی و مذهبی نیز برگزار شده است.  
وی، با اشاره به اینکه رخدادهای به وقوع پیوسته 
در این عرصه در کشور بی نظیر بوده است، ادامه داد: 
متاسفانه بخش زیادی از مردم شهر از اقدامات انجام 
گرفته بی اطلاع هستند و این مغایر با فرمایش های 

مقام معظم رهبری و اجرای جهاد تبیین است.
این مســئول، با بیان اینکه در گذشــته مردم 
پای تلویزیون می نشستند و اخبار را از پنجره این 
رسانه دریافت می کردند، اذعان کرد: امروزه همه با 
گوشــی های هوشمند سر و کار دارند و اخبار را از 
فضای مجازی دریافت می کنند؛ وظیفه ماست که 
این عرصه را خالی نگذاشته و اخبار و اقدامات را به 
شیوه ای متناسب با این فضا به گوش و نظر مخاطبان 

و شهروندان برسانیم.
شــهردار کرج همچنین بــا بی نظیر خواندن 
فعالیت های عمرانی این دستگاه، اطلاع رسانی کافی 
به شــهروندان را عامل و ابزاری برای امیدآفرینی 
ارزیابــی کرد و افزود: از همه مدیران و مســئولان 
می خواهم از فضای مجازی برای اجرای جهاد تبیین 
و اطلاع رسانی به مردم استفاده کنند و حضور در این 

فضا را برای آگاهی بخشی جدی بگیرند.
وی تصریح کرد: متاســفانه در حوزه مدیریت 
پســماند نیز با ضعف بســیار زیــادی در زمینه 
فرهنگســازی و اطلاع رســانی روبرو هستیم که 
ضروری ست مسئولان با ورود مسئولانه و اثرگذار 

در جامعه به این مقوله توجه کنند.

 اهداف پتروشــیمی پردیس با همت 
تکمیل تر می شود

رئیس هیئت مدیره شرکت پتروشیمی پردیس 
در تکمیل برخی موارد مطرح شده در مجمع عمومی 
عادی سالیانه پتروشیمی پردیس درباره پروژه همت 
گفت:همت منتفی نشــده است و هر تغییری که 
در طرح امکان ســنجی آن صورت گرفته باشد در 
راستای سرعت بخشیدن در حوزه بازدهی سرمایه 
گــذاری در این پروژه و در راســتای تأمین منافع 

ذینفعان)سهامداران( است.
 دکتر اکبر جعفری با اشاره به تکلیف مجمع در 
سال گذشــته و سال جاری برای تسریع در پروژه 
همت اظهار داشــت: هیئت مدیره همت اقدامات 
درخور توجهی را در راستای اجرایی شدن و به ثمر 
نشستن پروژه همت انجام داده است که از جمله 
ایــن اقدامات می توان به بروزرســانی طرح امکان 
سنجی )FS( با تغییر پلن تامین آمونیاک مورد نیاز 
پروژه به منظور کاهش ریسک های ایمنی و میزان 
سرمایه گذاری با همکاری شرکت مشاور همچنین 
ساماندهی ساختار سرمایه شرکت جهت افزایش 
سرمایه و خروج از ماده ۱۴۱ قانون تجارت از طریق 
ارجاع امر به شرکت مشاور و تهیه گزارش توجیهی 

لازم اشاره کرد.
وی ادامه داد: با تعدادی از شــرکت های مورد 
تایید لایسنسور، که یکی از آن ها شرکت اروپایی 
و دو شــرکت دیگر چینی می باشــند برای انجام 
مهندسی پایه)Basic( مذاکراتی صورت گرفت و از 
بین آن ها یک شرکت اروپایی توسط هیئت مدیره 
انتخاب شده است که فرایند امضای تفاهم نامه با این 

شرکت اروپایی در دست بررسی است.
رئیس هیئت مدیره شرکت پتروشیمی پردیس 
اذعان کــرد: برای تأمین هزینه ســرمایه گذاری 
با چندین ســرمایه گــذار داخلــی و خارجی و 
صندوق توسعه ملی نیز مذاکرات اولیه ای صورت 
گرفته اســت. همه این اقدامات نشــان از جدیت 
 هیئت مدیره برای اجــرای پروژه همت با در نظر

 گرفتن ســودآوری بیشتر و تحقق اهداف زیست 
محیطی است.

دکتر جعفری درخصوص امکان سنجی اولیه 
برای تامین آمونیاک پروژه همت که برای آن ۱۵ تا 
۱۶ کیلومتر خط لوله انتقال آمونیاک طراحی شده 
بــود گفت: این امر علاوه بر هزینه هنگفت اجرا، از 

نظر ایمنی بسیار پرمخاطره است.

مهستان - محمد رنجبرکهن:شهر مهستان، با جمعیت رو به افزایش و نیاز روزافزون 
به خدمات درمانی، به زودی  از یک مرکز درمانی مجهز به نام »آسمان« بهره مند خواهد 
شد. این مرکز که به همت بخش خصوصی و همکاری شرکت عمران  در حال ساخت 
است، پتانسیل تبدیل شدن به یک بیمارستان پیشرفته را دارد، مشروط بر آنکه مسئولان 
و نهادهای شــهری در تکمیل زیرساخت های موردنیاز همکاری کنند.به گزارش روابط 
عمومی شرکت عمران مهستان، یکی از پرجمعیت ترین و توسعه یافته ترین مناطق غرب 

استان البرز، با چالش های متعددی در حوزه سلامت و درمان مواجه است. 
نبود مراکز درمانی مجهز در این شــهر، ســاکنان را مجبور به مراجعه به شهرهای 
مجاور برای دریافت خدمات پزشــکی کرده است.حســین سهیلی نیا، مدیرعامل مرکز 
درمانی آسمان، درخصوص ویژگی های آن گفت: این مرکز درمانی بر اساس جدیدترین 
شــیوه نامه های وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی طراحی و ساخته شده است. 
یکی از مزیت های برجســته این مجموعه، توجه ویژه به مسائل زیست محیطی است؛ 
به طوری که با اســتفاده از تصفیه خانه مدرن، امکان بهره برداری از پســاب برای آبیاری 
فضای سبز مجموعه فراهم شده است. فضای سبز اطراف مرکز نیز به طور کامل توسط 

ما ایجاد و نگهداری خواهد شد.
وی افزود: یکی دیگر از ویژگی های متمایز این مرکز، طراحی آن برای شرایط اضطراری 
اســت. ما توانایی تامین آب، برق و گاز موردنیــاز مجموعه را در مواقع بحران داریم و 
می توانیم بدون وابستگی به شبکه های شهری، خدمات را به مدت ۷۲ ساعت ادامه دهیم.

مدیرعامــل مرکــز درمانی آســمان با تاکید بــر اهمیت تکمیل زیرســاخت های 

شــهری برای بهره برداری از این پروژه اظهار داشــت: معابر دسترســی به مرکز هنوز 
جدول گــذاری و آســفالت نشــده اند. که با همکاری شــرکت عمران انجــام خواهد 
 شــد. انتظــار داریم این مــوارد در اولویــت قرار گیرند تــا بتوانیم هرچه ســریع تر

 خدمات رســانی را آغاز کنیم.سهیلی نیا درباره چشم انداز آینده این پروژه گفت: »مرکز 
درمانی آســمان، با ظرفیت ها و امکانات فعلی، پتانسیل تبدیل شدن به یک بیمارستان 
مجهز را دارد. تحقق این هدف، نیازمند حمایت و همکاری دانشــگاه علوم پزشــکی و 
 مسئولان محلی است. با تکمیل این پروژه، می توان خدمات درمانی باکیفیت را به مناطق 
غرب استان البرز ارائه کرد.وی در پایان تصریح کرد: این پروژه با سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در  زمینی که توسط شرکت عمران اختصاص داده شده   در حال ساخت است 

و هدف ما ارائه خدمات درمانی با کیفیت به مردم منطقه اســت. امیدواریم با همکاری 
مسئولان و ایجاد زیرساخت های لازم، زمینه بهره برداری سریع تر از این مرکز فراهم شود.

بنا برهمین گزارش مرکز درمانی »آسمان« که در زمینی به مساحت ۱۴۰۰ مترمربع 
با زیربنای ۶ هزار مترمربع با ظرفیت ۲۰ تخت بســتری، یکی از بزرگ ترین پروژه های 
درمانی بخش خصوصی در غرب استان البرز به شمار می رود امید تازه ای در حوزه سلامت 

و درمان برای رفع بخشی از مشکلات به وجود آورده مردم است. 
این مجموعه که با امکانات پیشــرفته و طراحی مدرن در حال اجرا می باشد دارای 
۴ اتاق عمل عمومی و تخصصی، ۱۰ تخت پذیرش و ریکاوری، بخش اندوســکوپی، و 
کلینیک های تخصصی و فوق تخصصی در زمینه های مغز و اعصاب، قلب و عروق، گوش 
و حلق و بینی، ارتوپدی، زنان، جراحی عمومی و سایر رشته ها است که می تواند نقشی 
کلیدی در ارتقای خدمات درمانی شهر ایفا کند.همچنین، بخش های پاراکلینیکی این 
 ،MRI مرکز شامل آزمایشگاه تخصصی و مرکز تصویربرداری پیشرفته با خدماتی نظیر
سی تی اسکن، سونوگرافی، رادیولوژی، ماموگرافی و دانسیتومتری خواهد بود. علاوه بر 
این، داروخانه و درمانگاه شــبانه روزی آن نیز برای ارائه خدمات مستمر به مراجعان در 
نظر گرفته شــده است. این مرکز توانایی ارائه خدمات به بیش از ۲ هزار مراجعه کننده 
در روز را داراست.گفتنی است؛ مرکز درمانی آسمان، با امکانات پیشرفته و ظرفیت های 
گسترده، پاسخی شایسته به نیازهای درمانی شهر مهستان و غرب استان البرز خواهد 
بود که تکمیل این پروژه و تبدیل آن به یک بیمارستان مجهز، مستلزم همکاری و تعامل 

همه جانبه مسئولان شهری، استانی و دانشگاه علوم پزشکی است.

رئیس کل ســازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به چشم انداز تجارت یک میلیارد 
دلاری بین ایران و قطر، ابراز امیدواری کرد با برگزاری کمیســیون مشترک دو کشور 

همکاری های اقتصادی تهران و دوحه روند صعودی به خود بگیرد.
به گزارش از ســازمان توسعه تجارت، "محمدعلی دهقان دهنوی" در نشست برخط 
با "صالح الخلیفی" قائم مقام وزیر صنایع و تجارت قطر بر لزوم تســهیل تجارت با قطر 

تاکید کرد.
وی در وبینار نخستین نشست مشترک همکاری های بازرگانی ایران و قطر، با اشاره 
به گستردگی روابط سیاسی و فرهنگی دو کشور، گفت: روابط اقتصادی تهران و دوحه 

با وجود تلاش های دو طرف نتوانست به سطح مطلوب نزدیک شود.
دهقان دهنوی یادآور شد: میوه و صنایع غذایی بیشترین کالاهای صادراتی ایران به 
قطر اســت و نمی توان توقع داشــت که با صادرات این محصولات، عدد تجارت از یک 

میلیارد دلار گذر کند.
رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران ادامه داد: زمان اخذ تصمیمات عملی در 
زمینه توسعه تجارت ایران و قطر فرا رسیده است، از این رو باید چالش های پیش روی 

تجارت را حل و فصل کنیم.

وی خاطرنشــان کرد: هم اکنون مســائل کوچک موانع بزرگ در روند تجارت ایجاد 
کرده اند و می توان با حذف سخت گیری  در بازرسی های قطر و تسهیل در فرآیند صدور 

روادید برای تجار ایرانی، حجم تجارت را افزایش داد.
به گفته معاون وزیر صمت، چالش ها در زمینه توسعه تجارت با قطر مشخص است 

و تلاش داریم با تدوین یک برنامه کاری سنجیده و منسجم، حجم تجارت با دوحه را 
تصاعدی کنیم.

وی عنوان کرد: هم اکنون به صورت غیرمستقیم فلزات اساسی و پتروشیمی از ایران 
بــه قطر می رود، از این رو انتظار داریم که امکان صادرات مســتقیم این کالاها به قطر 

فراهم شود.
در ادامــه این دیدار صالــح الخلیفی قائم مقام وزیر صنایــع و تجارت قطر با بیان 
اینکــه ســخت گیری ها در گمرکات در قطر متوجه همه کشــورها می شــود، گفت: 
در زمینــه تســریع خروج کالاهای ایرانــی از بنادر قطر و صدور ویزا بــه تجار ایرانی 
 تــلاش خواهیــم کــرد و امیدواریم کــه در آینده نزدیــک چشــم انداز تجارت یک 

میلیارد دلاری دو کشور محقق شود.
همچنین در این وبینار پیشــنهاد شــد که نتایج این جلسه به امضا دو طرف برسد 
و عبدالامیر ربیهاوی، مدیر کل دفتر غرب آســیا سازمان توسعه تجارت ایران و عباس 
عبدالخانی رایزن ج . ا ایران در قطر به عنوان رابط های سازمان توسعه تجارت ایران با 
طرف های قطری از سوی محمدعلی دهقان دهنوی رئیس سازمان توسعه تجارت ایران 

انتخاب و معرفی شدند.

بزرگترین و مجهزترین مرکز درمانی غرب استان البرز درمهستان ساخته می شود

ترسیم تجارت یک میلیارد دلاری ایران و قطر

قدرت نظام جمهوری 
اسلامی در مردمی 
بودن آن است

 جذب گردشگر 
خارجی از کشورهای 
اسلامی در دست 
پیگیری است

محمد باقر قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی در یادواره شهدا، گرامیداشت ۳۱۴ شهید سپاه ناحیه حضرت عبدالعظیم حسنی )ع( ری گفت : قدرت ایران و نظام جمهوری اسلامی در مردمی 
بودن آن است .

 مراسم یادواره شهدا گرامیداشت ۳۱۴ شهید حوزه مقاومت بسیج ۳۵۷ ولیعصر)عج( سپاه ناحیه حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( شهرستان ری پنجشنبه شب با حضور دکتر محمد باقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی با حضور بسیجیان و خانواده معظم شهدا در در ورزشگاه شهید مقدم شهرستان ری برگزار شد.محمدباقرقالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی درجمع خانواده های معظم شهداو 
بسیجیان شهرستان ری بااشاره به آتش بس درلبنان افزود: اکنون مردم عزیزلبنان از بمباران های جنایتکارانه ی رژیم صهیونیستی رهایی یافتندو بامقاومت،رشادت وجنگاوری رزمندگان جبهه مقاومت 
این شب هاواین ایام را درآرامش به سرخواهندبرد.وی افزود : ازاین اتفاق خوشحالیم همه این ها امشب را شب ویژه ای قرارداده و همه ی ما را بیش از هرزمان دیگر مدیون شهداوامام شهدا کرده است.

قالیباف تصریح کرد:شهدا چشم انتظار این جلسات نیستند امابدون شک تک تک ماها نیازمنداین جلسات هستیم .درحقیقت این جلسات یادآوری است برای یکایک ما به ویژه افرادی مانندما که 
افتخارهم سنگری و هم رزمی این شهدارا داشتیم .

وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گفت: جذب گردشگر خارجی از کشورهای هند و چین، آسیای میانه و اسلامی باجدیت از سوی دولت در دست پیگیری است.
 سید رضا صالحی امیری روز پنجشنبه در دومین روز سفر به استان مازندران در بازدید از مجموعه گردشگری الیمالات نور بر توسعه زیرساخت های گردشگری در این استان و جذب سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی تاکید کرد.وی با اشاره به ظرفیت های بالای گردشگری مازندران گفت: مازندران ظرفیت بسیار بالایی برای جذب گردشگر دارد و باید تلاش کنیم با ایجاد زیرساخت های مناسب و 
حمایت از سرمایه گذاران، از این ظرفیت به بهترین شکل استفاده کنیم.وی افزود: در سفرهای قبلی به مازندران نیز بر رفع مشکلات سرمایه گذاران تاکید کرده بودم و در این سفر نیز به صورت جدی 
پیگیر این موضوع هستم.صالحی امیری با بیان اینکه یکی از مهم ترین مشکلات سرمایه گذاران در حوزه گردشگری، مسائل مربوط به محیط زیست و اخذ مجوزها است که باید برای رفع این مشکلات 
اقدامات جدی صورت گیرد، اظهار کرد: به اهالی مازندران قول می دهم که برای توسعه گردشگری در این استان تمام تلاش خود را به کار بگیریم و با همکاری دستگاه های اجرایی، مشکلات موجود را 
برطرف کنیم.وزیر میراث فرهنگی همچنین از برنامه ریزی برای جذب گردشگر خارجی به ویژه از کشورهای اسلامی، چین، هند و کشورهای آسیای میانه خبر داد و گفت: با جذب گردشگر خارجی 

می توانیم ارزآوری قابل توجهی برای کشور ایجاد کنیم و اشتغال زایی در مناطق گردشگری را افزایش دهیم.

تعریف دقیق انواع ناباروری و پوشش بیمه ای همه زوج های مشمول این 
تعریف، نشان از رویکرد جامع و فراگیر مسئولین در برخورد با مسئله ناباروری 
است. این رویکرد می تواند به کاهش تبعیض و افزایش دسترسی عادلانه به 

خدمات درمان ناباروری کمک کند.
با توجه به اینکه ناباروری می تواند دلایل مختلفی داشته باشد، تعریف دقیق 
انواع ناباروری و پوشــش بیمه ای همه انواع آن، می تواند به افزایش موفقیت 

درمان و کاهش هزینه های درمانی برای زوج ها کمک کند.
محمودیان ادامه داد: در اســتان کهگیلویه و بویراحمد بیمارستان شهید 
جلیل در مرکز اســتان، بیمارستان بی بی حکیمه در گچساران و یک مرکز 

سطح دو در شهر دهدشت خدمات طرح ناباروری را ارائه می دهند.
گسترش مراکز ارائه دهنده خدمات درمان ناباروری در استان، می تواند به 
کاهش فاصله جغرافیایی زوج ها تا مراکز درمانی و افزایش دسترسی آن ها به 

خدمات مورد نیاز کمک کند.
کاهش فاصلــه جغرافیایی زوج ها تا مراکز درمانــی، می تواند به کاهش 
هزینه های رفت و آمد و افزایش مراجعه زوج ها به مراکز درمانی منجر شود.

مدیر درمان تامین اجتماعی اســتان اضافه کرد: در اســتان کهگیلویه و 
بویراحمــد مرکز خصوصی ناباروری نداریم، امــا در مراکز دولتی و عمومی 
غیــر دولتی ۹۰ درصد و در مراکز خصوصی خیریه ۷۰ درصد هزینه درمان 

ناباروری را پرداخت می کنیم.
پرداخت بخش قابل توجهی از هزینه های درمان ناباروری توسط دولت و 
مراکــز خیریه، می تواند به کاهش بار مالی این درمان بر دوش زوج ها کمک 

کند و به آن ها امکان دسترسی به خدمات با کیفیت را فراهم آورد.
کاهش بار مالی درمان ناباروری بر دوش زوج ها، می تواند به افزایش انگیزه 

آن ها برای درمان و افزایش شانس موفقیت درمان کمک کند.
محمودیان تاکید کرد: بسته خدمات در نظر گرفته شده در طرح حمایت 
از زوج های ناباروری شامل کلیه خدمات تشخیصی، درمانی، سونوگرافی ها، 

آزمایشات، ویزیت و تمام خدمات درمان ناباروری است.
پوشــش کامل خدمات درمان ناباروری در بسته خدماتی، نشان از تعهد 

مسئولین به ارائه خدمات جامع و یکپارچه به زوج های نابارور است.
پوشش کامل خدمات درمان ناباروری، می تواند به کاهش هزینه های پنهان 

درمان و افزایش رضایت زوج ها از خدمات ارائه شده کمک کند.
وی با اشــاره به اینکه خانم ها تا ســن ۴۹ سال و آقایان بدون محدودیت 
سنی تحت پوشش این طرح قرار می گیرند، اظهارکرد: همه داروهای مربوط 

به پرونده های ناباروری تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی هستند.
حذف محدودیت ســنی بــرای آقایان و افزایش محدودیت ســنی برای 
خانم ها تا ۴۹ ســال، نشــان از توجه به نیازهای خاص زوج های نابارور در 

سنین مختلف است.
افزایش محدودیت سنی برای خانم ها، می تواند به افزایش شانس موفقیت 
درمان در زوج هایی که تصمیم به درمان در سنین بالاتر می گیرند، کمک کند.

محمودیان بیان کرد: بســیاری از بیمه شــده های اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد برای انجام خدمات درمان ناباروری به اســتان های مجاور مراجعه 
کرده و همان جا پرونده پزشکی تشکیل می دهند و خدمات درمان ناباروری 
را دریافت می کنند، اما هزینه بیمه آنها توسط استان کهگیلویه و بویراحمد 
پرداخت می شود.پرداخت هزینه های درمان ناباروری زوج های استان کهگیلویه 
و بویراحمد حتی در صورت مراجعه آن ها به مراکز درمانی خارج از اســتان، 

نشان از تعهد مسئولین به تامین نیازهای درمانی بیماران است.
این اقدام می تواند به افزایش رضایت بیماران و بهبود کیفیت خدمات ارائه 
شــده کمک کند.افزایش خدمات درمان ناباروری در کهگیلویه و بویراحمد، 
گامی مهم در راستای حمایت از زوج های نابارور و افزایش نرخ تولد در استان 
است. با این حال، برای دستیابی به نتایج بهتر، نیاز به تداوم این حمایت ها و 
گسترش آن ها به سایر استان ها است. همچنین، لازم است اقدامات پیشگیرانه 

برای کاهش عوامل موثر بر ناباروری نیز در دستور کار قرار گیرد.
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 شاخ به شاخ شدن با صدا و سیما نیازمند

 اتحاد جامعه ورزش است

  عرفان حمیدی  -     شاخ به شاخ شدن با صدا و سیما برای گرفتن حق پخش نیازمند وفاق و اتحاد جامعه ورزش است

علاوه بر دیده 
شدن، آن ها از دل 

فروش امتیاز پخش 
مسابقات شان، پولدار 
می شوند. آن پول، با 
شیوه ها و الگوهایی 

میان ذی نفعان حاضر 
در آن رقابت تقسیم 

می شود و در کنار سایر 
راه های درآمدزایی نظیر 
جذب اسپانسر و... باعث 

می شود که اصطلاحاً 
چرخ صنعت فوتبال 
بچرخد و همه راضی 

باشند.

رئیس فدراســیون فوتبــال در نامه ای خطــاب به رئیس 
کنفدراسیون فوتبال آسیا نوشــت: هیچ گونه نگرانی ایمنی و 
امنیتی وجود ندارد و فدراســیون، تیم ملی و باشــگاه های ما 
می توانند مســابقات خــود را طبق برنامه AFC در مســابقات 
انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ منطقه آســیا و مسابقات باشگاهی 

AFC میزبانی و برگزار کنند.
رئیس فدراســیون فوتبال با ارسال نامه ای به شیخ سلمان، 
رئیس AFC درباره میزبانی مسابقات رسمی بین المللی به میزبانی 

ایران به نکاتی اشاره کرد.
 مهدی تاج با ارسال نامه ای به شیخ سلمان درباره میزبانی مسابقات بین المللی در جمهوری اسلامی ایران به نکاتی اشاره کرد.

متن کامل نامه تاج به شرح زیر است:
جناب آقای شیخ سلمان بن ابراهیم آل خلیفه

رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا
موضوع: میزبانی مسابقات بین المللی در جمهوری اسلامی ایران - ایمنی و امنیت

از طرف فدراســیون فوتبال جمهوری اســلامی ایران خوشحالم که صمیمانه ترین ارادت و درودهای خود را به جناب عالی 
تقدیم کنم.با اشــاره به نامه های ارسالی این فدراســیون در تاریخ ۱۰/۳/۲۰۲۴ و ۱۱/۶/۲۰۲۴ در خصوص میزبانی مسابقات 
بین المللی در جمهوری اسلامی ایران به استحضار می رساند که اگرچه تیم ملی و باشگاه های کشورمان مجبور شده اند مسابقات 
خانگی خود را در ماه های اکتبر و نوامبر ۲۰۲۴ در زمین های بی طرف برگزار کنند، اما همانطور که مستحضر هستید در دو 
ماه اخیر هیچ مشکل ایمنی و امنیتی در کشورمان وجود نداشته است. فقط هزینه های زیادی برای بازی در خارج از جمهوری 
اسلامی ایران به تیم های ما تحمیل شده است.در این بین بدیهی است وضعیتی که باعث شده بود کلیه پروازهای بین المللی 
و داخلی به مدت حدوداً ۳۶ ساعت در تاریخ ۱ اکتبر ۲۰۲۴ متوقف شود، به حالت عادی بازگشته و کلیه پروازهای داخلی و 
برخی خارجی به طور منظم انجام می شود )از روز پنجشنبه، ۳ اکتبر ۲۰۲۴ صبح زود(.همانطور که در بالا ذکر شد، به اطلاع 
می رساند از تاریخ ۳ اکتبر ۲۰۲۴ کلیه پروازها و ایرلاین های بین المللی از جمله قطر ایرویز، عمان، امارات و ترکیش ایرلاینز و 
همچنین هواپیمایی چین سفر خود به جمهوری اسلامی ایران را از سر گرفتند. علاوه بر این، همانطور که در دو ماه گذشته 

برای همگان روشن و ثابت شد، در کشور ما هیچ گونه بحث و نگرانی ایمنی و امنیتی وجود ندارد.

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: الان هم بعضی ها او 
را با برانکو ایوانکوویچ مقایسه می کنند اشتباه است چون برانکو 
چند سال است که در ایران حضور داشته و کاملا شرایط فوتبال 
ایران را می داند نه اینکه بیایم با یک سرمربی که چند ماه است 

به ایران آمده مقایسه کنیم.
محمدرضا مهدوی، در خصوص تســاوی پرسپولیس مقابل 
الریان قطر در هفته پنجم لیگ نخبگان آســیا، اظهار داشــت: 
خوشبختانه روند روبه رشدی در تیم شاهد هستیم و پرسپولیس 
در حال رســیدن به روزهای اوجش اســت. ولی اینکه در آسیا 

نمی توانیم به نتایج دلخواه برسیم به دلیل عملکرد بازیکنان و کادرفنی نیست چون متاسفانه تیم های خلیج فارس از تیم های 
ایرانی جلوتر هستند.

وی در مورد اینکه چرا گاریدو نیمه مربیان را از دست می دهد، گفت: این موضوع اصلا درست نسیت که برخی  می گویند 
گاریدو هیچ تاکتیکی ندارد که تیم را نجات دهد یا اینکه تاکتیک های او باعث می شود نیمه دوم تیم در سردرگمی قرار بگیرد. 
شک ندارم گاریدو در آینده می تواند تیم را قوی تر کند تا همه هواداران از او راضی باشند. الان هم بعضی  او را با برانکو ایوانکوویچ 
مقایسه می کنند که اشتباه است چون برانکو چند سال در ایران حضور داشت و کاملا شرایط فوتبال ایران را می دانست. شک 

ندارم با حضور گاریدو می توانیم به همه هدف هایمان برسیم.
پیشکسوت پرسپولیس درباره اینکه آیا سرخپوشان توان صعود از گروه خود در آسیا را دارند، یادآور شد: ما چه اول شویم 
چه هشتم هیچ فرقی نمی کند چون در نهایت فقط صعود مهم است که من شک ندارم با غیرت بازیکنان ما می توانیم صعود 

کنیم. مطمعن هستم تیم در بازی بعدی ۳ امتیاز را کسب کند.
مهدوی در خصوص عملکرد ضعیف خط هافبک تیم پرســپولیس، تصریح کرد: متاســفانه چند بازی است که هافبک های 
ما اصلا مهاجمان را تغذیه نمی کنند و اینکه تیم ما از کنارها اصرار دارد حمله کند فقط به خاطر نبود هافبک است. در طول 
بازی اگر شاهد باشید تیم اصلا در عمق کار نکرد و هافبک ها هم پاس عمقی ندادند. شک نکنید در بازی مقابل تیم های بزرگ 
به مشــکل می خوریم.وی در مورد بازی بعدی پرسپولیس مقابل الشرطه عراق در هفته ششم لیگ نخبگان آسیا، خاطرنشان 
کرد: قطعا در بازی بعدی باید به ۳ امتیاز برســیم چون این بازی خیلی برایمان مهم اســت و امیدوارم بازیکنان قدر لحظات 

را بدانند. شک ندارم ما در دو بازی آخر یک نمایش بسیار خوبی از خودمان به جای خواهیم گذاشت تا امتیاز کسب کنیم.

مقایسه گاریدو و برانکو اشتباه است مسابقات ملی و باشگاهی را می توانیم میزبانی کنیم

 بازگشت ارونوف به تمرینات گروهی 
پرسپولیس

وینگر ازبکســتانی تیم فوتبال پرسپولیس به 
تمرینات گروهی سرخ ها اضافه شد.

به نقل از سایت باشگاه پرسپولیس، شاگردان 
گاریدو که صبح یک جلســه تمرین بدنسازی را 
پشت سر گذاشته بودند، بعد از یک جلسه فنی در 

هتل به سمت محل تمرین رفتند.
این تمرین که در زمین دانشگاه قطر انجام شد، 
یک ســاعت به طول انجامید. پاسکاری ترکیبی، 
حفــظ توپ و فوتبال درون تیمی بخش های این 
تمرین بود که در هوای نسبتاً سرد دوحه برگزار شد.

اوســتون ارونوف امروز بــه تمرینات گروهی 
بازگشــت اما ایوب العملود زیر نظر کادر پزشکی 

تمرین کرد. 

 تیم ملی فوتبال زنان ایران برابر اردن 
به تساوی رسید

تیم ملی فوتبال زنان ایران در دیداری دوستانه 
مقابل اردن به تساوی بدون گل رضایت داد.

تیم ملی فوتبال زنان ایران که برای برگزاری دو 
دیدار دوستانه با اردن به این کشور اعزام شده است، 
در اولین دیدار مقابل این تیم به تساوی رضایت داد.

تیم های ملی ایران و اردن امروز )پنجشنبه( ۸ 
آذر به مصاف هم رفتند که این دیدار با تســاوی 

بدون گل به پایان رسید.
نیمه دوم این دیدار شهناز جعفری، بازیکن ایران 
اخراج شد تا تیم ملی کارش را ۱۰ نفره ادامه بدهد.

دومین دیدار دوستانه ایران و اردن یکشنبه، ۱۱ 
آذر برگزار خواهد شد.

ترکیب تیم ملی ایران برابر اردن:
رها یزدانی، فاطمه عادلی، فاطمه امینه برازجانی، 
شهناز جعفری زاده، هستی فروزنده، زهرا سربالی، 
رقیه جلال نسب، مونا حمودی، شبنم بهشت، افسانه 

چترنور و نگین زندی. 

 واکنش مدیرعامل ســابق باشــگاه 
استقلال به پیشــنهاد بازگشت به صندلی 

ریاست
مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال تهران نسبت 
به اخبار منتشرشده در خصوص بازگشتش به این 
باشگاه واکنش نشان داد. تیم فوتبال استقلال تهران 
خود را آماده دیدار با الاهلی عربســتان در هفته 
ششم مرحله گروهی لیگ نخبگان آسیا می کند و 
اردوی این تیم در شهر دبی امارات در جریان است 
و روز جمعه کاروان استقلال راهی جده خواهد شد 
تا بازی مقابل الاهلی که روز دوشنبه ۱۲ آذر برگزار 

خواهد شد به انجام برساند.
در روزهــای اخیر خبرهایی مبنی بر تغییرات 
مدیریتی در باشــگاه استقلال به دنبال تغییر در 
هلدینگ خلیج فارس مطرح شده است. هلدینگ 
مالک باشــگاه استقلال در روزهای اخیر خبر داد 
که عبدالعلی علی عسکری همچنان به عنوان عضو 
هیئت مدیره به کار خود ادامه خواهد داد و با توجه 
به اینکه او مدیرعامل این هلدینگ نیز محسوب 
می شود به احتمال خیلی زیاد در سمت خود باقی 
خواهد ماند.احمد شهریاری که به عنوان نماینده 
هلدینگ و رئیس هیئت مدیره استقلال تاکنون 
فعالیت می کرده به دلیل برخی از مســائل طی 
روزهای آینده از ســمت خود کنار خواهد رفت 
و از این رو گزینه هایی برای جایگزینی شهریاری 
مطرح شده اند که یکی از آنها کاظم اولیایی است.

 روزهای سخت طارمی در اینتر؛ خاطرات 
پرسپولیس و پورتو تکرار شد!

مهدی طارمــی در چند بازی اخیر خود برای 
اینتر چنــدان موفق ظاهر نشــده و عملکردش 

انتقاداتی را به همراه داشته است.
 فصل جدید رقابت های لیگ قهرمانان اروپا با 
فرمتی متفاوت آغاز شــده و برخلاف همیشه ۳۶ 
تیم در این مســابقات حاضر هستند که در یک 
لیگ باهم به رقابــت می پردازدند و دیگر خبری 
از گروه بندی نیســت. این فصل چند تیم مدعی 
مثل رئال مادرید، پاری سن ژرمن، منچسترسیتی 
و یوونتوس چندان در لیگ قهرمانان موفق ظاهر 
نشده اند و شرایط خوبی در جدول ندارد. برخلاف 
 این تیم ها، اینتر امســال درخشان ظاهر شده و 
توانسته با کسب ۱۳ امتیاز از ۵ بازی در رده دوم 
قــرار بگیرد. اینتر در کنار لیورپول و آتالانتا یکی 
از ۳ تیمی اســت که هنوز در لیگ قهرمانان اروپا 
تن به شکست نداده و شانس زیادی برای صعود 
مستقیم به دور بعدی دارد. در شرایطی که اینتر 
شروع خوبی در این فصل داشته، مهدی طارمی، 
ستاره ایرانی افعی ها در ترکیب تیم جدیدش ناکام 
بوده و انتقادات از او هم آغاز شــده است.مهدی 
طارمــی این فصل در ســری آ اغلب یک بازیکن 
نیمکت نشین بوده و تنها یک بار در ترکیب اصلی 
اینتر قرار گرفته است. ستاره ایرانی در مجموع ۱۰ 
بازی )۲۳۲ دقیقه( برای اینتر در سری آ موفق به 
ارســال یک پاس گل شده و گلی به ثمر نرسانده 
و در ۳ بازی حساس مقابل میلان، رم و یوونتوس 
فقط ۳ دقیقه در زمین حضور داشته. شرایط در 
لیــگ قهرمانان برای طارمی متفاوت بوده و او در 
هر ۵ بازی تیمش به عنوان بازیکن اصلی حضور 

داشته و ۴۰۰ دقیقه در زمین بوده.
 طارمــی در دیدار با ستاره ســرخ بلگراد برای 
تیمش یک گل زد و ۲ پاس گل داد و دیگر بازی ها 

موفق به تاثیرگذاری نشد.

نابغه ۱۴ ساله پینگ پنگ 
ایران با تاریخ سازی برنز 
جهانی خود را قطعی کرد

پینگ پنگ باز ۱۴ ساله ایران مدال برنز خود را در مسابقات قهرمانی ۲۰۲۴ نوجوانان جهان قطعی کرد تا نخستین مدال جهانی تنیس روی میز ایران در رده نوجوانان جهان در تاریخ ورزش 
ایران ثبت شود.

 مرحله یک چهارم نهایی مسابقات قهرمانی نوجوانان جهان تنیس روی میز قهرمانی ۲۰۲۴ در سوئد برگزار شد و نماینده ایران موفق به صعود به نیمه نهایی و قطعی کردن مدال برنز شد.
بنیامین فرجی در رده سنی زیر ۱۵ سال پسران با پیروزی ۴ بر ۲ مقابل لین چین تینگ از چین تایپه ضمن قطعی نمودن مدال برنز خود راهی مرحله نیمه نهایی شد.

بنیامین فرجی پینگ پنگ باز ۱۴ ساله ایران که پیش از این با شکست دادن بازیکن مطرح چین در قهرمانی بزرگسالان آسیا شگفتی ساز شده بود، در این مسابقات با عملکرد قابل قبول و با 
نتیجه ۴ بر ۲ مقابل بازیکن چین تایپه پیروز شد تا به مرحله نیمه نهایی صعود کند. این دو بازیکن برای صعود به نیمه نهایی رقابت نزدیکی داشتند. او برای اولین بار مدال برنز انفرادی نوجوانان 

جهان را برای ایران گرفت.

مربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: رضا گرایی قهرمان المپیک است و به لحاظ فنی 
و ذهنی یکی از کشتی گیران باقابلیت است. قطعاً با وجود اینکه یک وزن بالاتر آمده 
اما روز به روز شرایطش بهتر خواهد شد.مهدی علیاری مربی تیم ملی کشتی فرنگی، 
درباره عملکرد تیم ملی کشتی فرنگی در لیگ پادوبنی روسیه گفت: مسابقات روسیه 
از نظر کیفی سطح بالایی داشت به این خاطر که روسیه تمامی نفرات اصلی خود را 
در این مسابقه به میدان آورده بود. البته ما یک سری نفرات شاخص را در ترکیب تیم 
نداشتیم اما خدا را شکر توانستند دلاوری کنند و نتیجه کشتی را به نفع ایران به پایان 
برسانند.وی گفت: روسیه برای برگزاری این مسابقات هزینه زیادی متحمل شده بود 

و به همین خاطر همه شرایط به نفع آن ها بود و در داوری در چند وزن هم در کشتی 
فرنگی نفوذ کردند. آنها شخصیت بسیار مغروری دارند و اصلًا باخت را دوست ندارند و 
به همین خاطر تلاش بسیار زیادی کردند که در تمامی مسابقات پیروز میدان باشند؛ 
داوری هم به نفع آن ها بود اما خدا را شکر با همه این شرایط ما توانستیم پیروز میدان 
شــویم.علیاری تأکید کرد: با توجه به اینکه روس ها در المپیک حضور نداشــتند این 
مسابقات برای روس ها از اهمیت زیادی برخوردار بود، اما خوشبختانه کشتی گیران ما 
دلاوری کردند و بعد از اینکه متوجه شدند داوری هم به نفع روس هاست در چند وزن 
پایانی توانستند بهتر کشتی بگیرند و مسابقات را با پیروزی و برتری نسبت به روس ها 

به پایان برساند. فکر می کنم برای اولین بار بود که کشتی گیران ایران هم در آزاد و هم 
در فرنگی در خاک روسیه موفق به شکست آن ها شدند.مربی تیم ملی کشتی فرنگی 
در ادامه به عملکرد برخی کشــتی گیران پرداخت و در این رابطه عنوان کرد: در وزن 
۵۵ کیلوگرم پویا دادمرز مقابل حریف روس خود شکست خورد، او تا به حال دو مرتبه 
با این کشتی گیر روس کشتی گرفته بود ولی به نظرم استراتژی که برای این مسابقه 
انتخاب کرده بود برابر حریف روس خود درست نبود. پویا کشتی گیر سبک وزنی است 
که با توجه به شرایط و قابلیت های که در خاک و به صورت ایستاده دارد، باید از آن ها 

استفاده کند تا امتیاز رد و بدل شود. 

گرایی در آینده مدعی است

 این نظر یک حقوقدان است که در ادامه می خوانید:نوشتن از مفهوم حق پخش تلویزیونی مسابقات فوتبال در ایران، قبلًا 
مســئله ای ســاده بود چون چندان کسی به آن نمی پرداخت و دغدغه اصلی و جدی اهالی فوتبال نبود. الان اما دیگر اینگونه 
نیســت. چرا؟ چون تمام حرف ها زده شــده. چون بارها و بارها از تریبون های گوناگون، انواع و اقسام کارشناسان و دلسوزان 
فوتبال، هر چه لازم بوده را گفته اند. بنابراین، صحبت کردن در این زمینه سخت است چرا که چندان حرف جدیدی وجود 

ندارد و حالا دیگر همه می دانند که مساله حق پخش چقدر مهم است.
می تــوان ایــن مطلب را صرف این کرد که ببینیم تعریف علمی یا حقوقی مفهوم حق پخش تلویزیونی چیســت و ما در 
جهان چند سیستم برای پرداخت مبالغ حاصل از این حق داریم و نکاتی از این دست. حرف هایی که همانطور که قبلًا اشاره 
شد، بارها گفته شده و چیزی به ما اضافه نمی کند. لذا در این چند خطی که قصد دارم با آن، وقت شمای مخاطب را بگیرم، 
می خواهم حتی الامکان حرف تکراری نزنم و از نکاتی بگویم که کمتر به آن پرداخته شده است. یکی از مواردی که می توان 

به آن پرداخت، این است که چرا ناگهان همه دغدغه حق پخش را پیدا کرده اند و درباره اش حرف می زنند؟
بله! الزامات AFC را همه می دانیم. آگاهیم که باشــگاه های ما برای این که مجوز حرفه ای بگیرند و مدارک شــان در سامانه 
CLAS تایید شود، احتیاج به قراردادی رسمی با یک سازمان پخش دارند. از طرفی دیگر، می دانیم که مساله حق پخش، هم در 
اساسنامه فیفا و هم در اساسنامه خود فدراسیون فوتبال، به صراحت مورد اشاره قرار گرفته است. حتی این را هم می دانیم که 
حتی اگر هیچکدام از این ها نبود، وقتی یک عنصر بیرونی و خارجی بخواهد از دسترنج کسی بهره مند شود، باید بهایش را بپردازد.

آن فوتبالی که تلویزیون پخش می کند، حاصل دســترنج عوامل خود آن فوتبال اســت. از مدیران و برنامه ریزانش گرفته 
تا مهره های فنی که درون مستطیل سبز ایفای نقش می کنند. پس همانطور که یک پخش کننده )تلویزیون، شبکه نمایش 
خانگی، ســینما و...( برای پخش یک اثر هنری نظیر فیلم ســینمایی یا سریال، امتیاز پخش آن را از تهیه کننده اش می خرد، 

پس باید برای فوتبال و ورزش های دیگر هم، همین کار را کند. این یک دو دوتا، چهارتای عقلانی است.
برگردیم به علت حساســیت های اخیر نســبت به مفهوم حق پخش. صداوسیما قبلًا هم حق پخش فوتبال را نمی داد در 
حالی که باید می داد. اما چرا مدتی است که همه روی آن زوم کرده اند؟ شاید چون به تازگی همه متوجه شده ایم که چقدر 
عقب مانده ایم. انگار ناگهان از خواب بیدار شده ایم و عربستان را بر اوج قله جذابیت و رونق فوتبالی دیده ایم. انگار تازه چشم 
باز کرده ایم و متوجه شــده ایم که قطر با حدود ۳ میلیون جمعیت، جام جهانی را برگزار کرده و به هابِ فوتبال خاورمیانه و 
آسیا تبدیل شده است. قبلًا، صداوسیما حق آشکار باشگاه های فوتبال را نمی داد و بازی ها را پخش می کرد. اما هم باشگاه ها 
از محل های دیگر تامین می شــدند و هم آســیایی ها پای شان را با این ســرعت جنون آمیز، روی پدال پیشرفت فشار نداده 
بودند. حالا که آن ها کیلومترها جلو رفته اند و فوتبال ما هم دیگر مثل سابق از خزانه نفتی دولت تامین مالی نمی شود، تازه 
به یادمان افتاده که به ســراغ راه های درآمد پایدار برای توســعه فوتبال برویم.انگار تازه این چراغ در ذهن مان روشن شده که 
پیشرفت، پول می خواهد و غیرت و عِرق به پیراهن، دیگر به تنهایی پاسخگو نیست. شاید اگر بقیه، تکانی به وضعیت خودشان 
نمی دادند و ما را در غار تنهایی مان رها نمی کردند و به دنبال رویاهای شــان نمی رفتند، همچنان این مساله به دغدغه اهالی 

فوتبال تبدیل نمی شد.
یک بحث تکراری دیگر؛ چرا صداوسیما حق پخش باشگاه ها را نمی دهد؟ آیا اصلًا باید بدهد؟ پاسخ یک کلمه ای اش این 
است که بله! باید بدهد. در همه جای عالم، وقتی یک شبکه تلویزیونی بخواهد یک تورنمنت را پوشش دهد، از قبل با نهاد 

برگزارکننــده آن تورنمنت توافق می کند کــه در ازای پرداخت مبلغی، امتیاز پخش آن رویداد را به 
دســت آورد. فایده اش برای آن شــبکه چیست؟ جذب بینندگان پرشماری که عاشق فوتبال و یا هر 
رویداد ورزشــی دیگر هســتند و به تبعش، جذب تبلیغات برای آن شبکه. برخی شبکه ها هم که با 
فروش اشتراک، هزینه انجام شده را برمی گردانند و به سودهای سرشار هم می رسند. فایده اش برای 

برگزارکنندگان و شرکت کنندگان در آن رویداد چیست؟
علاوه بر دیده شــدن، آن ها از دل فروش امتیاز پخش مسابقات شــان، پولدار می شوند. آن پول، با 
شیوه ها و الگوهایی میان ذی نفعان حاضر در آن رقابت تقسیم می شود و در کنار سایر راه های درآمدزایی 
نظیر جذب اسپانسر و... باعث می شود که اصطلاحاً چرخ صنعت فوتبال بچرخد و همه راضی باشند. 
پــس همان طور که دیدیم، اثبات لزوم پرداخت حق پخش، بیش از آن که احتیاج به حقوق و قانون 

داشته باشد، توجیه و استدلال اقتصادی دارد که چندان هم فهمش سخت نیست.
به همان بحث تکراریِ ابتدای دو بند قبل برگردیم. چرا صداوسیما تن به این معادله ساده نمی دهد؟ 
حتماً دلایل گوناگونی برای این امر می توان برشــمرد اما احتمالاً بشــود دو دلیل عمده را برایش نام 
برد. اول این که به زبان ســاده، همه چیز در ایران دولتی است. اگر در اروپا مشکلی بابت مساله حق 
پخش وجود ندارد، دلیلش این است که باشگاه ها خصوصی اند، رسانه های پخش کننده هم خصوصی 
هستند. پس هر دو از موضعی برابر، با هم بر سر یک میز می نشینند، مذاکره می کنند و اگر امکان پذیر 
بود، توافق می کنند. نه هژمونی ای وجود دارد، نه اجباری. هر دو طرف برای منافع شان می جنگند. اگر 
صرف کند، امضا می کنند و اگر صرف نکند، به سراغ یک مشتری دیگر می روند. همان طور که بالاتر 

گفته شد، یک منطق اقتصادی بر این فرایند حاکم است.
برگردیم به ایران. صداوســیما یک نهاد حاکمیتی است و حتی مناسباتی فراتر از دولت به معنای 
قوه مجریه بر آن حاکم است. به هیچکدام از نهادهای نظارتی هم پاسخ چندانی نمی دهد. به نقدهای 
افکار عمومی هم توجهی ندارد . تاسیس تلویزیون خصوصی هم مطابق نظریه تفسیری شورای نگهبان 
از اصل ۴۴ قانون اساسی ممنوع است. حالا به سراغ طرف دیگر قضیه برویم. به جرأت می توان گفت 
اکثریت قریب به اتفاق باشگاه های ما وابستگی های جدی مستقیم و یا غیرمستقیم به نهاد دولت دارند. 
از بودجه گرفته تا محل برگزاری بازی های شان، هر کدام به طریقی از کانال دولت عبور می کند. این 
یعنی باشگاه های ما مستقل نیستند. باشگاهی که استقلال نداشته باشد، بودجه اش را خودش تامین 
نکند، کلید استادیومش در اختیار خودش نباشد، کانون هواداران نداشته باشد، مدیرانش از دل فرایندی 

شفاف و دموکراتیک انتخاب نشوند و...، نمی تواند روی پای خودش بایستد و حق خودش را بگیرد.
چرا؟ چون حتی اگر بخواهد بر چیزی پافشاری کند هم با یک تلفن یا یک نامه، قضیه حل می شود. 
در اینجا، باشگاه ها به عنوان ذی نفعان نهایی درآمدهای حاصل از حق پخش مورد اشاره قرار گرفتند 
اما شــرایطی که برای باشگاه ها برشمرده شــد، قابل تعمیم به نهادهای بالادستی فوتبال و ورزش از 
جمله سازمان لیگ، فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش و جوانان نیز هست. در کل این فوتبال و ورزش، 
چند نفر آن قدر ســالم و پاک و مستقل و قوی هستند که برای احقاق این حق، در مقابل امپراتوری 
صداوسیما بایستند و بگوید از این چند هزار میلیارد تومانی که از پخش فوتبال درآمد کسب می کنید، 
بخشی اش را هم به خلق کنندگان این ثروت اختصاص دهید. برای اطلاع از میزان درآمدهای سازمان 
صداوســیما صرفاً از پخش زنده بازی های تیم های استقلال و پرسپولیس در یک فصل، می توانید به 
سلسله گزارش های روزنامه ها در این خصوص مراجعه کنید. گزارش هایی که همانطور که اشاره شد، 
صرفاً به درآمدهای حاصل از پخش بازی های سرخابی های پایتخت پرداخته و به سراغ تیم های دیگری 

که بازی های شان از شبکه ورزش و یا شبکه های استانی پخش می شود، نرفته است.
سری هم به قوانین جاری کشور بزنیم. هم در قانون برنامه ششم توسعه هم در قانون برنامه هفتم 
توسعه و هم در قوانین بودجه کشور)رجوع کنید به قانون بودجه سال های ۱۳۹۹، ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱( 
در خصوص مساله حق پخش صحبت شده است. در این نوشته، قصد ورود به جزییات قانون و اعداد 
و ارقام آن وجود ندارد چون بارها و بارها در موردش نوشــته شــده و انواع و اقسام تحلیل ها از سوی 
متخصصان ارائه شده است. پس بیایید زاویه نگاه مان را تغییر دهیم. در عالم حقوق، گفته می شود که 
قانون به تنهایی برای اجرا شدن کافی نیست. این یعنی صرف نگارش چند خط، حتی اگر مورد تصویب 
مجلس قرار گیرد و وصف قانون بر آن بار شود، باز هم ضمانت اجرا ندارد. به عبارت دیگر، اگر قانونی 
ضمانت اجرا نداشته باشد، اجرا نمی شود. اگر کسی که حکم به نفعش صادر شود، نتواند فرد محکوم شده 
را الزام کند که از حکم صادره تبعیت کند، طبیعتاً فرد محکوم، خود با پای خود تن به هیچ چیزی 
نمی دهد. وقتی رای یا قانونی به نفع شما وضع می شود، پلیس یا دایره اجرای احکام دادگستری از شما 
حمایت می کنند تا حق خود را استیفا کنید چرا که اگر این اتفاق نیفتد، هیچ ضمانتی برای اجرای 
حکم قانونی وجود ندارد.حالا این قاعده را به داستان حق پخش تسری دهیم. فرض را بر این می گیریم 
که حکم قانونی هم وجود دارد و از اهالی ورزش، برای کسب حق پخش حمایت می کند. صداوسیما 
را با آن زور زیادش، چگونه می توان به مرحله اجرای قانون کشاند؟ ساده ترین راه، این است که فکر 
کنیم تازه از سوییس به ایران آمده ایم و با طرح دعوی در دادگاه عمومی یا شورای نظارت بر سازمان 
صداوســیما، مطالبه این حق را درخواست کنیم. اما پیش از ما فوتبالی ها، خیلی های دیگر از همین 
مسیر با صداوسیما شاخ به شاخ شده اند و به جایی نرسیده اند. پس راه این مساله حقوقی-اقتصادی، 
کاملًا فراحقوقی و فرااقتصادی اســت و قدم اولش، از دل مجموعه ورزش کشور و به خصوص، اهالی 
فوتبال می گذرد. تا وقتی که درک مشــترکی از اهمیت مفهوم حق پخش و لزوم وجود آن در خود 
اهالی ورزش ایجاد نشــود و همه با هم در این خصوص هم دل و هم صدا نشوند و نتوانند سایر ارکان 
حاکمیت را در این راستا توجیه کنند، نمی توان گامی رو به جلو برداشت. بدنه ورزش و فوتبال کشور 
باید آنقدر قدرتمند شود و باید آنقدر در دل سیستم، متحدانی در راستای اهداف و منافع خود پیدا 
کند که دیگر صداوسیما نتواند نادیده اش بگیرد و آن را دور بزند. بدون چنین وفاق و اتحادی، هرگونه 
صحبت از الزام صداوســیما به پرداخت حق پخش، بی نتیجه خواهد بود چرا که صداوسیمای فربه و 
 پرزور، تن به تبعیت از حرف قانونی و بر حق بدنه نحیف ورزش کشور نخواهد داد. حق، گرفتنی است

 و گرفتنش، احتیاج به قدرت دارد.
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  محمد رضا کریمی  -نگاهی به فیلم در آغوش درخت؛ نماینده ایران در اسکار

توجه فیلمساز 
به خلق خرده 

پیرنگ  عاملی برای 
بازماندن از الگو و 

پیرنگ اصلی نشده 
و فیلم مسیر روایی 

خود را تا لحظه 
پایانی به درستی 

پیش گرفته است. 

آرامش پیش از طوفان

  
  عکس نوشتاینفوگرافیک 

  

استان گیلان در 
فصل پائیز

  

بازگشت مردم به 
خانه پس از آتش 

بس لبنان

آخرین آمار از 
وضعیت ایدز

مینو محرز عضو 
کمیته کشوری 

بیماری های عفونی 
از ثبت حدود ۲۴ 

هزار بیمار مبتلا به 
ایدز در کشور خبر 

داد و گفت: اقدام 
وزارت بهداشت 

برای اجرای پویش 
ملی »من هم 

آزمایش اچ آی وی 
می دهم« در جهت 

شناسایی مبتلایان 
و آغاز روند درمان 
ایدز مثبت و موثر 

است.

فیلم »ایل من بهمئی« مورد تقدیــر ویژه هیات داوران 
جشنواره بین المللی مستند ویزانتروپ در کشور صربستان قرار 
گرفت.ششمین جشنواره فیلم مردم شناسی ویزانتروپ از ۱۳ تا 

۱۵ نوامبر برابر با ۲۳ تا ۲۵ آباند ر صربستان برگزار و فیلم های 
مستند  »ایل من بهمئی« ساخته محمد احسانی و »سه خواهر« 
ساخته ایمان بهروزی در این رویداد به نمایش در آمدند و در 
نهایت »ایل من بهمئی« از طرف هیات داوران مورد تقدیر ویژه 
در بخش »جامعه و برابری« این رویداد سینمابی قرار گرفت.

وبسایت جشنواره فیلم مستند ویزانتروپ درباره  مستند »ایل 

من بهمئی« نوشته است: این فیلم فراتر از مستندسازی، فرهنگ 
جامعه ای منزوی در منطقه ای دورافتاده از ایران، با نگاهی شاعرانه 
به فرهنگ جامعه بهمیی را که در آستانه انقراض است، روشن 
می سازد. این فیلم عمیقا پرسش هایی درباره از دست دادن 
جنبه ای کلیدی از تمدن بشری یعنی زندگی عشایری و ارتباط 

منحصر به فرد با طبیعت را مطرح می کند.

تقدیر از مستند ایرانی در 
جشنواره ویزانتروپ

ســابقه دســتیاری، بازیگــری و کارگردانی بابک خواجه پاشــا در ســینما و 
تلویزیون و کســب تجربه حضور در فیلم هایی همچون خورشــید، قصرشیرین و 
... بــه همــراه توجه ویژه او به بهره گیری از الگوهای موفق دوره طلایی ســینمای 
کانــون پرورشــی فکری کودکان و نوجوانان باعث شــد کــه در آغوش درخت به 
یکی از فیلم های قابل قبول این روزهای ســینمای ایران بدل شــود. فیلمی که با 
 نمایش مشــکلات زندگی مشــترک دوازده ســاله کیمیا )با بازی مارال بنی آدم( 

و فرید )با بازی جواد قامتی(، به روابط احساسی و عاطفی میان اعضای یک خانواده 
چهار نفری می پردازد و ضمن بازگوکردن مشکلات ارتباطی، رفتاری و روانشناختی 
این دو، با نزدیک شــدن به زندگی و افــکار کودکان آنها یعنی طاها )با بازی اهورا 
لطفی( و علیسان ) با بازی رایان لطفی( تلاش کند شرایط پیچیده پیش آمده برای 
این خانواده را برای مخاطب بازگو کرده و بدین سان تماشاگر را تا آخرین لحظه با 

خود همراه کند.

در آغــوش درخت بــا بهره گیری از پتانســیل بــالای طبیعت، محیطی چشــم نواز و 
تماشــایی را پیش چشــم مخاطب گذاشته و با بیان ریشه اصلی مشــکلات رابطه کیمیا و 
 فرید، تا اواســط فیلم، مخاطب را درگیر داســتان این خانواده در فضایی به دور از تشــویش 

و اضطراب کند.
 از این رو یکی از مهم ترین امتیازات فیلم در شرایطی رقم می خورد که فیلمساز، برخلاف 
غالب فیلم های ســینمای ایران با محوریت خانواده، از فضای یکنواخت و تکراری آپارتمانی 
فاصلــه گرفته و در محیطی متفاوت به بیان مشــکلات رفتاری زوجین و عدم ارتباط برقرار 
کردن آن ها با یکدیگر می پردازد و با پرهیز از نمایش سکانس های دعواها و درگیری های فی 

مابین دو طرف، به ارائه ای دیگر از عمق فاصله و اختلافات زوجین می رسد.
 اما با شــروع ماجرای گم شدن کودکان، وجه خشن و بی رحم طبیعت جذاب و تماشایی 
نیمه اول فیلم، بســتر رخداد و اتفاقات فیلم می شــود و بدین شــکل پدر و مادر با همراهی 
 هم به رویکرد دیگری از ارتباط و همراهی مشــترک رســیده و زندگــی را به گونه ای دیگر

 بازتعریف می کنند.
اســتفاده صحیح خواجه پاشــا در خلق تصاویری چشم نواز و تماشایی در فیلم در آغوش 
درخت، عاملی برای تبدیل این فیلم به اثری کارت پســتالی از شــهر ارومیه نشده است و با 
دورشدن از پلان های ساختگی و تصنعی، صرفا از توان بالای طبیعت در جهت تعریف داستان 

و ایجاد فضاسازی مناسب استفاده شده است.
 از ســویی دیگر، توجه فیلمســاز بــه خلق خرده پیرنگ  عاملی بــرای بازماندن از الگو و 
پیرنگ اصلی نشــده و فیلم مســیر روایی خود را تا لحظه پایانی به درســتی پیش گرفته 
اســت. در آغوش درخت با گره افکنی صحیح از کلیشــه تکراری گم شدن کودک استفاده 
کرده و با پرهیز از شــعارزدگی و عدم وابســتگی به دیالوگ ها، نگاهی آسیب شناســانه به 
موضــوع طــلاق و عواقب تربیتی و اخلاقــی این موضوع و تاثیر آن در سرنوشــت کودکان 
 دارد. در دقایــق پایانــی فیلــم تمهیــدات لازم برای رســیدن بــه پایان بنــدی به خوبی

 پیش بینی شده و از این رو در انتها، فیلم توان بالایی برای به فکرفرو بردن مخاطب و تحت 
تاثیرگذاشتن بیننده دارد.

در آغوش درخت به عنوان نمونه قابل توجهی از سینمای بومی در فضایی غیرآپارتمانی و 
با پیامی انسانی و اخلاقی ساخته شده و علاوه بر نویسندگی و کارگردانی، بخش قابل توجهی 
از موفقیتی فیلم مرهون نقش آفرینی تیم بازیگران آن به ویژه مارال بنی آدم و جواد قامتی و 

بازیگران کودک فیلم است. 
نبایــد فرامــوش کرد کــه یکــی از مهم ترین دلایل تفــاوت کیفیــت کارگردانی بابک 
خواجه پاشــا در دو فیلم در آغوش درخت و آبی روشــن، رویکرد و علاقه مندی فیلمســاز 
به خلق ســکانس هایی در حال و هوا و اتمســفر در آغوش درخت بوده و شــیوه سفارشــی 
 فیلمســازی او در کارگردانــی اثــری همچــون آبی روشــن باعث شــده فیلــم اول او به

 مراتب بهتر و دلنشــین تر فیلم دوم بوده و از پتانســیل بیشتری برای جلب نظر مخاطبان و 
منتقدان برخوردار باشد.

 فروش ویژه کتاب های آذریزدی برای 
حمایت از جبهه مقاومت

مجموعه هشت جلدی »قصه های خوب برای 
بچه هــای خوب« اثر گران بهــای مرحوم مهدی 
آذریــزدی، یکی از آثار مانــدگار ادبیات کودک و 
نوجوان در ایران اســت که در قالب داستان هایی 
جــذاب و آموزنده، مفاهیم اخلاقی و تربیتی را به 

کودکان منتقل می کند.
 این مجموعه در یک فروش ویژه، با همکاری 
انتشارات امیرکبیر و کتاب رسان در دسترس قرار 
دارد. نکته ویژه این فروش، این است که ۱۰ درصد 
از درآمــد حاصل از فروش این مجموعه به جبهه 
مقاومت )یا کودکان غزه( اختصاص خواهد یافت. 

 جهانگیر درویش معمار صاحب نام ایرانی 
درگذشت

جهانگیر درویش، طراح و معمار مطرح ایرانی 
به دلیل کهولت سن، در ۹۱ سالگی درگذشت.

درویــش دوره مقدماتی دو ســاله معماری را 
از ســال ۱۳۳۴ تا ۱۳۳۶ در دانشــکده هنرهای 
زیبای دانشــگاه تهران به پایان رســاند و مدرک 
فارغ التحصیلی دکترای معماری خود را از دانشگاه 

پلی تکنیک تورین دریافت کرد.
وی در سال ۱۹۶۲»آتلیه معماری درویش« در 
ایتالیا و در سال ۱۹۶۵ نیز مؤسسه معماری درویش 
را در تهران تأسیس کرد. فعالیت حرفه ای درویش 

از سال ۱۳۴۱ در ایتالیا، ایران و امریکا آغاز شد.

  آیدا پناهنده با »جادوی ســفید« به 
شبکه خانگی بازمی گردد

آیدا پناهنده، سازنده سریال موفق »در انتهای 
شب« که یکی از پربیننده ترین آثار نمایش خانگی 
ســال گذشــته بود، این روز ها در حال ساخت و 
کارگردانی مینی ســریال جدیدی به نام »جادوی 
ســفید« برای پلتفرم فیلیمو است. پارسا پیروزفر 
که پیش تر در ســریال »در انتهای شب« و فیلم 
سینمایی »تی تی« با پناهنده همکاری داشته، در 
این اثر نیز نقش اصلــی را ایفا می کند. »جادوی 
ســفید« به نویســندگی آیدا پناهنده و ارسلان 
امیــری و تهیه کنندگی محمد یمینی ســاخته 
می شود. در این ســریال تاریخی درام، بازیگرانی 
چون پارســا پیروزفر و ندا جبرائیلی نیز به ایفای 

نقش می پردازند.

  اجرای کنســرت گروه »آواکوب« در 
برج آزادی

کنســرت ارکســتر آواکوب به سرپرســتی و 
رهبری شــهاب الدین افتخــاری روز جمعه نهم 
آذرماه ســاعت ۲۱ در سالن اصلی برج آزادی به 

روی صحنه می رود.
این ارکستر که از ۵۰ نوازنده و خواننده شامل 
سکشن زهی، سازهای کوبه ای و همچنین گروه 
کرال تشــکیل شده اســت، در کنسرت پیش رو 
قطعاتــی را از پژمان پهلوانی اجــرا خواهد کرد. 
خوانندگی ارکستر را پوریا عابدینی و مدیریت آن 

را میترا امیری عهده دار هستند.
این کنسرت به همت مؤسسه فرهنگی هنری 
فروغ فلق برگزار شده و علاقه مندان می توانند برای 
تهیه بلیت به سایت ایران کنسرت مراجعه نمایند. 

  ساخت فیلم خالق مرموز بیت کوین
سوفیا بنکس قرار است فیلمی درباره ساتوشی 
ناکاموتــو، بنیانگذار مرموز رمــزارز بیت کوین را 

کارگردانی کند.
در ایــن فیلم ســه کمپانی دیوید ســاکس 
پروداکشنز، مارک گافمن و گت اوی انترتینمنت 
همکاری می کنند. ساکس درباره این پروژه گفت: 
»این فیلم شبیه تماشای فیلم »شبکه اجتماعی« 
اســت، اما بدون اینکه بدانید شــخصیت مارک 

زاکربرگ چه کسی است. /ایسنا

 الک بالدویــن: امریکایی ها از جهان
 هیچ نمی دانند

الک بالدوین در جشــنواره فیلم تورین گفت 
که امریکایی ها درباره جهان کم می دانند یا هیچ 
نمی داننــد. »الک بالدوین« که میهمان افتخاری 
جشــنواره تورین بود با حضور در یک کنفرانس 
مطبوعاتی به سؤال های خبرنگاران پاسخ داد، اما 
وی یک شــرط داشت و آن هم این بود که درباره 
حادثه تیراندازی در فیلــم »زنگار« که منجر به 
کشته شــدن فیلمبردار فیلم هالینا هاچینز شد، 
سؤالی مطرح نشــود. این بازیگر که در جشنواره 
فیلم توریــن ایتالیا با دریافــت جایزه یک عمر 
دستاورد تجلیل شد، گفت: مردم امروز ما از اخبار 
مطلع می شــوند که چه خبر است، اما اطلاعات 
در امریکا با پول هدایت می شــود و این فقط یک 
تجارت است. به همین دلیل هم اطلاعاتی درباره 
بزرگ ترین مسائل جهانی نداریم. امریکایی ها خیلی 
کم درباره مسائل جهان می دانند یا هیچ نمی دانند 
و از مسائلی چون تغییرات آب و هوایی یا اوکراین 
بی خبرند ولی این خلأ را تا حدودی صنعت سینما، 

مستندها و فیلم های داستانی جبران می کنند.

 مروری بر زندگی و آثار مارکو گریگوریان در یک نمایشگاه
نمایشــگاه »مروری بر زندگی و آثار مارکو گریگوریان«)به مناسبت یکصدمین سال تولد( 

دوشنبه، ۱۲ آذرماه ساعت ۱۵ در موزه هنرهای معاصر تهران افتتاح می شود.
به نقل از روابط عمومی موزه هنرهای معاصر تهران، نمایشــگاه »مروری بر زندگی و آثار 
مارکو گریگوریان«)به مناسبت یکصدمین سال تولد( با حضور هنرمندان و مسئولان فرهنگی 
و هنری دوشنبه، ۱۲ آذرماه ساعت ۱۵ با همکاری بنیاد مارکو گریگوریان در موزه هنرهای 

معاصر تهران افتتاح می شود.
در این نمایشگاه منتخبی از آثار مارکو گریگوریان از پنج دوره مهم کاری از منظر تاریخ نگاری 
هنری و با نگاهی پژوهشی، از نقاشی های اکسپرسیونیستی، آثار خاکی، کاهگلی، و... گردآوری 

و چیدمان شده است.
نمایشــگاه» مروری بر زندگی و آثار مارکو گریگوریان« دوشــنبه، ۱۲ آذرماه ساعت ۱۵ 

در گالری ۷ و ۸ و ۹موزه هنرهای معاصر تهران افتتاح می شود و تا ۲۳ دی ماه ادامه دارد.
همچنین نمایشــگاه »چشم در چشــم« تا پایان آذرماه در گالری های ۱ تا ۵ برای بازدید 

علاقه مندان برقرار است.

  برخورد ساترا با صدای عادل فردوسی پور
در پی دستور ساترا مبنی بر ممنوعیت انتشار برنامه »اکنون« با اجرای سروش صحت، حالا 
مدیرعامل پلتفرم پخش کننده از دستور جدیدی مینی بر حذف صدای عادل فردوسی پور خبر 

داده است.
محمدجواد شــکوری _ مدیرعامل صبا ایده _ با انتشار مطلبی جدید در توییتر که با صوت 
همراه اســت، از دستور ســاترا درخصوص ممنوعیت پخش گزارش های عادل فردوسی پور در 

آپارات اسپورت خبر داده است. 
فردوسی پور مدتی است که پس از حدود پنج سال و هشت ماه دوری از گزارشگری، بار دیگر 

با گزارش مسابقات لیگ قهرمانان اروپا در فضای مجازی، به این عرصه بازگشته بود.
ساترا علت این برخورد را با یادآوری مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی و بند ۴ ماده واحده 
»تعیین الزامات ساماندهی حوزه صوت و تصویر فراگیر«، که تولید و پخش »زنده« برنامه ها و 

نیز صدور مجوز و نظارت بر »پخش زنده« در فضای مجازی در اختیار سازمان صداوسیما است، توضیح داده است. 
روز گذشــته نیز خبر ممنوعیت انتشــار برنامه سروش صحت از پلتفرم فیلیمو، با انتشار نامه  ساترا به صبا ایده رسانه ای شد که 
علت این امر تاکید بر اصل مالکیت معنوی برنامه »کتاب باز« و ذکر نام این برنامه از ســوی مهمانان در مجموعه جدید »اکنون« 

عنوان شده بود.
در اتفاقی جدید، رئیس مجمع »رصتا« نسبت به موضع مدیر فیلیمو واکنش نشان داده است.

سامان مرادحسینی در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: »یکی از مدیران سکوها نوشته است: »اصلا فرق نمی کنه 
محتوا چی باشه، از نظر ساترا و صدا و سیما کلا هر چی دیده بشه توقیفه!« ایشان به نظرم فراموش کردند که آثار پرمخاطب همان 

سکو دارای مجوز از سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی )ساترا( است.
اگــر هم ایشــان معتقدنــد »زخم کاری«، »گناه فرشــته«، »جوکــر«، »گل یا پــوچ«، »صداتو« و موارد مشــابه برنامه های 
 پرمخاطبی نبودند، صراحتا اعلام کنند که مردم بدانند مدیر فیلیمو خودش نظر متفاوتی نســبت به این  ســریال ها و برنامه های

 دارای مجوز از ساترا دارد.«

  نمایشگاهی برای آن هایی که الهام بخش »دالی« شدند
با اینکه نقاشی های رویایی »دالی« نگاهی رو به آینده داشتند، اغلب از نقاشی های چند صد ساله الهام گرفته شدند بودند. نمایشگاهی جدید به آثار این گروه از هنرمندان از جمله »ولاسکز« و »داوینچی«  می پردازد.

در سال ۱۹۱۹ میلادی، زمانی که »سالوادور دالی« ۱۵ ساله در شهر »فیگرس« واقع در  اسپانیا در مدرسه تحصیل می کرد، داوطلب شد تا مجموعه ای از مقالات را برای مجله مدرسه به نام »Studium« بنویسد. مقاله »استادان 
بزرگ نقاشی« به »دالی« اجازه داد تا مطالعه کند و به هنرمندانی که بیشتر تحسینشان می کرد، از جمله »دیه گو ولاسکز« نقاش دربار اسپانیایی قرن هفدهم بپردازد.امروزه، بیشتر مردم نگاه خاصی به آثار »دالی« دارند: یک 
معجون خیره کننده سورئالیستی از تصاویر رویاگونه که ارتباط چندانی با دنیای بیداری ندارند و تشابه بسیار کمتری با هنرمندان قبل تر از او دارند. اما همان طور که حکایت بالا نشان می دهد، دالی ارتباط خود را با سنت تاریخی 
هنر قطع نکرده بود. نقاشی های او نه تنها شامل تصاویر مذهبی و تاریخی است، بلکه  »دالی «  خود را عمیقاً مدیون تعداد زیادی از هنرمندان اروپایی، از »ولاسکز« گرفته تا »آلبرشت دورر« می دانست.نمایشگاه »دالی: آشفتگی و 
پایبندی« که در موزه  هنرهای زیبا بوستون )MFA( برگزار شده است، آثار »دالی« را در کنار آثار هنرمندان محبوب او که اهل اسپانیا، ایتالیا، بلژیک و هلند بودند را به نمایش می گذارد، تا نشان دهد چطور این سورئالیست معروف 
قبل از اینکه قوانین نقاشی سنتی را بشکند، باید آن ها را یاد می گرفت.اگرچه »دالی« به هنر از کشورها و فرهنگ های بسیاری جذب شده بود، اما بیشتر به نقاشان زادگاهش اسپانیا گرایش داشت.به گفته مسئولان موزه  هنرهای 
زیبا بوستون، زمانی که »دالی« دانشجوی جوان رشته هنر در مادرید بود، ساعت های زیادی را با گشت زدن در گالری های موزه »پرادو« گذراند. »ولاسکز«، بیش از سایرین، یکی از بزرگترین و ماندگارترین هنرمندان تاثیرگذار 
در طول دوران حرفه ای »دالی« باقی ماند. »دالی« مجذوب قدرتی بود که »ولاسکز«  از طریق پرتره هایی که به تصویر می کشید، به مخاطب القا می کند.نقاشی »ولاسکز در حال نقاشی اینفانتا مارگریتا با نورها و سایه ها«)۱۹۵۸( 

اثر »دالی«  سایه هنرمند چیره دست اسپانیایی را حین خلق پرتره ای از شاهزاده جوان به تصویر کشیده است.»دیه گو ولاسکز« یکی از هنرمندان مهم اسپانیا و یکی از نقاشان برجسته »عصر طلایی اسپانیا«  بود.  این هنرمند که متولد » سویل« بود از همان دوران کودکی استعداد هنری 
خود را نشان داد. در سال ۱۶۲۲ میلادی،  نقاش محبوب دربار پادشاه »فیلیپه چهارم« درگذشت و به »ولاسکز«  که در آن زمان به اسم و رسمی رسیده بود،  دستور داده شد که برای ورود به دربار اقدام کند و پرتره خلق کند. بعدها این هنرمند جوان در سال ۱۶۲۴ میلادی به مادرید 
نقل مکان کرد و به نقاش رسمی دربار تبدیل شد و نخستین سنگ بنای فعالیت طولانی خود به عنوان نقاش دودمان هابسبورگ و سایر افراد صاحب قدرت را بنا نهاد.»ولاسکز« به رغم اینکه یکی از برجسته ترین چهره های جنبش باروک بود، سبک منحصربفردی را پیش گرفت که در 
ضربات رسای قلم مو، پالت رنگ محدود و نور زیبا ریشه داشت. او توانست واقعیت درونی و بیرونی بسیاری از موضوعات مختلف خود را به تصویر بکشد و ستایش هنردوستان را در سراسر اروپا به دست آورد. این هنرمند علاوه بر »سالوادور دالی« تاثیر پررنگی از خود بر تاریخ هنر به ویژه 

بر آثار هنری »ادوار مانه« و »پابلو پیکاسو«  نیز به جای گذاشت.همچنین »لئوناردو داوینچی«  اثر قوی بر »دالی« گذاشت. نقاشی »Paranonia«)۱۹۳۵( اثر »دالی«  گواهی بر این موضوع است که مستقیما از طراح های »داوینچی«  الهام گرفته شده است.

   دلار ۷۰.۱۰۰     یورو   ۷۴.۱۰۰    پوند ۸۸.99۰     درهم  ۱9.۱۵۰       لیر ۲.۱۰۰    سکه ۵۱.۷۰۰.۰۰۰      سکه بهار آزادی۴9.۷3۰.۰۰۰      نیم سکه ۲6.۸۵۰.۰۰۰   ربع سکه ۱6.۷۵۰.۰۰۰   سکه  گرمی۸.۰۴۰.۰۰۰  طلای ۱۸ عیار  ۴.۵6۰.۰۰۰   طلای ۲۴ عیار۵.9۸۰.۰۰۰ 

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


